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مسافرت با 
واکسن ایرانی 

کشورهای اروپايی 
اعطای ويزا را منوط به 

واکسیناسیون کرده اند  
اما با کدام واکسن؟ 

 مسئولان واکسن برکت
 و  واکسن »ايران و کوبا« 

  پاسخ داده اند 
 نگين باقري| اين روزها براي سفر به كشورهاي 
خارجي فقط بليت و ويزا كافي نيست. كشورهايي 
هســتند كه در كنار لوازم قبلي سفر، گذرنامه 
واكســني را هم اجباري كرده اند. حالا ماجرا از 
جايي براي ما ايراني ها بحراني مي شــود كه اين 
كشورها واكسن هاي داخلي ما را كه هنوز تاييديه 
سازمان بهداشت جهاني نگرفته اند قبول ندارند، 
چه برســد به اينكه بخواهند بــه آنها گذرنامه 
بدهند. همين باعث شده كه واكسن هاي داخلي 
همين اول كار، بخش زيادي از مخاطبانشان را در 
كشور جا بگذارند؛  افرادي كه براي برقرار شدن 
سفرهاي خارجي خود، احساس مي كنند راهي 
ندارند جز اينكه واكسن خارجي بزنند. با اين حال 
بررسي هاي هفت صبح اينطور نشان مي دهد كه 
با آمدن تاييديه ســازمان جهاني بهداشت براي 
هركدام از اين واكسن هاي داخلي مي شود مثل 
بقيه مردم دنيا گذرنامه ســبز گرفت. ولي اينكه 
چقدر طول بكشد تا اين تاييديه براي داخلي ها 
صادر شود، كار خداســت. حالا يك قدم عقب 
برويم و ببينيم اصلا ماجراي اين گذرنامه واكسني 

چيست؟
گذرنامه واكسني، يكي از همان فاكتورهايي است 
كه تا امروز كسي موقع بررسي واكسن داخلي به 
آن توجه نكرده بود. اتحاديه اروپا از بهار امسال 
خبر داد كه در حال كار كردن روي پاســپورتي 
است كه به پاسپورت واكسني معروف شده. با اين 
گذرنامه واكسني مسافران ديگر نياز به قرنطينه 
در مقصد يا حتی تست های کرونا نخواهند داشت. 
مقامات اروپا ۲۴ خرداد رسما مقررات مربوط به 
گذرنامه واکسيناسيون در سراسر اين اتحاديه را 
امضا کردند. اين برنامه علاوه بر اتحاديه اروپا، در 
ايالات متحده آمريكا هم پيشنهاد شده. از بين 
كشورهاي اروپايي، انگليس اولين جايي بود كه 
محدوديت ســفر را براي آنهايي كه واكسن زده 

بودند برداشت. 
سازنده هاي داخلي واكســن: بعد از تاييد 
سازمان بهداشت جهاني گذرنامه واكسني 

هم مي گيريم
  مصطفوي، روابط عمومي واكســن مشترك 
ايران و كوباســت كه براي اين ســوال جواب 
اميدواركننده اي دارد. او به هفت صبح اين پاسخ 

را داده است:
»ما واكسن مان با كوبا مشترك است و با هماهنگي 
سازمان جهاني بهداشت توزيع خواهد شد. اگر اين 
فرآيند به صورت كامل طي شود ما آن را بين مردم 
خودمان هم به صورت عمومي توزيع خواهيم كرد. 
برنامه ريزي ايران و كوبا اين است كه بعد از تمام 
شدن فاز سه مســتندات مطالعات آن در ايران و 
كوبا را به سازمان جهاني بهداشت بفرستيم تا هم 
واكسن در كشــورهاي ديگر استفاده شود و هم 
اينكه اگر سازمان جهاني بهداشت آن را تاييد كند 

به آن گذرنامه هم داده شود.«
 حســن جليلي هم مدير پروژه واکسن کوو 
برکت براي جواب سريع به اين سوال كمي ترديد 
مي كند. او اينطــور مي گويد: »وقتي افراد بركت 
تزريق مي كنند، يك كارت واكسيناســيون به 
آنها داده مي شــود اما آن طرف آب اين كارت 
واكسيناسيون ديگر ملاك نيست. ما فعلا تاييديه 
سازمان جهاني بهداشت را نداريم و به همين علت 
نمي دانم كه براي ســفرهاي خارجي چه اتفاقي 
خواهد افتاد. ولي قرار اســت تاييديه سازمان 
جهاني بهداشت را هم بگيريم. افرادي را براي اين 
كار گذاشته ايم كه بعد از اتمام فاز سوم كلينيكال 
اين تاييديه از سوي ســازمان بهداشت جهاني 

صادر خواهد شد. ادامه در صفحه 03

کمال بردبار|این عکس زیبا کار مصطفی کیایی اســت. 
کارگردان ســینما و ســریال های پربیننده شبکه نمایش 
خانگی. عصریخبندان ، ضدگلوله و سریال همگناه. دیروز 
وقتی در فــرودگاه امام خمینی به همــراه گروهش برای 
فیلمبرداری رفتــه بودند ناهید کیانــی را می بینند و این 
تصویر را از او که از توکیو بازگشته بود ثبت می کنند. ناهید 
کیانی مي توانست یکی از اعضای معمولی ناکامان المپیکی 
باشد اما سرنوشت او را شــکل دیگری آزار داد . آری دختر 
خسته ما بازگشته اســت. ناهید کیانی که در غائله زشتی 
که بر سر دیدار او با کیمیا علیزاده رخ داد بیش از هرکسی 
لطمه دید. به عنوان روزنامه نگار دو مــاه قبل این اتفاق را 
پیش بینی کرده بودیم. چون ما روزنامه نگارها برخی اوقات 
ماجرا را بهتر می توانیم پیش بینی کنیم. تعریف نیست. از 
مزایای شغلمان است. دختری که با همت خودش سهمیه 
المپیک را به دست آورد و راهی المپیک شد و ناگهان خود 
را در وسط یک میدان مین دید. 22سالش است و نتوانست 
از این میدان به سلامت خارج شود. حریفش از او آماده تر 
بود. همان حریفی که دوست دوران نوجوانی اش بود و حالا 
در مهاجرت شکل و شمایل دیگری پیدا کرده بود و دیروز 
هم متنی پرآب و تاب در صفحه خود منتشر کرد. هرچه بود 

ناهید کیانی باخت و هدف حملات قرار گرفت و کسی هم 
نبود که با او همدرد ی کند. او خسته تر از همیشه به ایران 
بازگشت. المپیک این حادثه پرشور ورزشی آن چیزی نبود 
که او تصورش را می کرد. از این ســخت تر و تلخ تر امکان 
نداشت. او خودش این حادثه را این گونه توصیف کرده است: 
»من نمی دانستم که روزی در بزرگترین آوردگاه زندگی ام 
در نقطه ای که سال ها برای رسیدن به آن تلاش کرده بودم 
قرار است مقابل هم وطنم بایستم، مقابل دوستی که بخشی 

از خاطرات دوران ورزشی من است.
من چه باید می کردم؟ سیاست در مقابلمان قد علم کرده 
بــود، نمی دانم چه بر ســر جهان آمده کــه زور ورزش به 
سیاست نرســید و پرچم المپیک تنها به نمادی بی توجه 
تبدیل شده که شعار صلح سر می دهد.  تمام این چند روز 
زندگی ام با بهت گذشت...مردم سرزمینم من از جنس خود 
شما هستم از جنس مردم عادی از جنس دردهای حقیقی ، 
ببخشید اگر نتوانستم تمام خود باشم ، نتوانستم در میان 
درد بی آبی، درد خشکسالی شادی کوچکی به شما هدیه 
بدهم، ببخشــید اگر رویارویی من با هم وطنم دل شما را 
آزرد ، بازنده  حقیقی المپیک بود ...المپیک 2۰2۱ با تمام 
خوب و بدش تمام می شــود و من می مانــم و المپیک که 

بزرگی اش در ذهنیتم افول کرده است.« 
بگذارید این قســمت را با متنی که مصطفــی کیایی در 
رویارویی با ناهیــد کیانی در فرودگاه نوشــته تمام کنم:  
»امروز،تهران،فرودگاه امام خمینی سر صحنه فیلمبرداری 
بی گنــاه.  این دختر کــه می بینید به همــراه خانواده اش 
یکی از قهرمان های المپیکی ماســت، ناهید کیانی ، باورم 
نمی شد این کسی که آنقدر غریبانه و تنها دارد از فرودگاه 
خارج می شود همان قهرمانی  است  که چند روز پیش در 
المپیک برای ایران می جنگید. قهرمانی که رویارویی اش 
با هموطنش کیمیا علیزاده آنقدر حاشــیه داشت، آنقدر 
سیاسی شد و آنقدر از یک مســابقه ورزشی خارج شد که 
دیگر فقط یک مســابقه نبود و این وسط کیمیا را دیدند و 
ناهید کیانی که تمام تلاشــش را برای رسیدن به المپیک 
کرده بود کمتر دیده شــد ، حالا هم در برگشت از المپیک 
هیچکس در کنارش نیســت جــز خانــواده اش. همین 
بی مهری ها باعث رفتن خیلی از قهرمان های ما شــد ، باید 
مراقب امثال کیمیا ها و کیانی ها بود. این همه غریب و تنها 
بودن برای یک قهرمان انصاف نیســت، آن گل هم که در 
دســتش می بینید  گروه ما بهش داده، نه فدراسیون و نه 

هیچ کس دیگر.«

چینی هایی که جای شان خالیست!
بعضی از خودروهای خوشنام چینی در ديگر بازارها با اقبال بسیاری روبه رو شده اند  اما 

حداقل در حال حاضر خبری از تلاش برای مونتاژ آنها در ايران به گوش نمی رسد  صفحه 05

کارنامه زندگی ده ساله  با تورم
گزارشی پر جزئیات ازدخل و خرج ايرانی ها و سهم مسکن، خوراکی ها، درمان و ... صفحه06

کمدی ناب
 از یک فروپاشی

پرونده ای برای فیلم»اجاره نشین ها« 
به کارگردانی داريوش مهرجويی

 به بهانه سالگرد سی وپنج  سالگی. 
فیلمی که بعد از گذشت سه دهه 

تکراری نشده است و کماکان 
جذاب است صفحات 10 و 11 را بخوانید 

افسانه ای   به اسم   فرود 
روی کره  ماه !    صفحه 04 را بخوانید
 دو پاره يادداشت بسیار بسیار منطقی 
خاطرات  خواندنی  و 

معتبر  از دوران   پهلوی     
 داستان های فراموش شده  از سیاست ، 

فرهنگ و جامعه ايرانیصفحه 04 را بخوانید
بچه ها سر  سفره آماده

 موفقیت برندهای ايرانی در جا انداختن 
غذای آماده برای کودکان صفحه 08 را بخوانید

  درباره گربه ها ، جنیفرلوپزها، فلافل  ها و... صفحه 04

 بهترین تلویزیون ها 
با بودجه 11میلیونی

 مقايسه سه مدل تلويزيون 50اينچی که 
برندهای ايرانی روانه بازار کرده اند صفحه 06 

عجب بازی فوق العــاده ای! در این مدت بارهــا درباره »مافیا« 
نوشته ام؛ نه صرفا درباره آنچه سعید ابوطالب با عنوان کارگردان 
روبه روی دوربین نشــانده؛ درباره این جریــان، این پدیده، این 
موقعیت عجیب انسانی. چه چیزی شناخت را در انسان تقویت 
می کند؟ و آنچه به عنوان »شناخت« می شناسیم، از کجا نشأت 
می گیرد؟ این پرسش ها به شــکل مکتوب دست کم تاریخی به 
قدمت اندیشه ورزی یونان بوســتان دارد و زمانی که این بازی 
کلید می خورد، ناگزیر در ذهنم انواع این پرسش ها می چرخد. 
قسمت سوم سری جدید »شب های مافیا« پریشب پخش شد و 
ما دوباره شاهد انواع آزمون های شناختی از سمت بازیگران این 
بازی بودیم. منطقی رفتار کنم؟ به حسم اعتماد کنم؟ ریاضیات 
بچینم؟ حدس ها را زیر و رو کنم؟ رفتارشناسی کنم؟ این  بازی، 
بازی آزمون و خطاست و درافتادن در موقعیت پیچیده این گونه 
پرسش هاست. تردید را لحظه به لحظه در چهره بازیگران دنبال 
کنید و قطعیت های بی پایه را گاهی در نگاه شــان رصد کنید و 
حرف ها را دقیق بشــنوید. پوریا پورســرخ و برزو ارجمند که از 
همان ابتدا نشان دادند با تســلط پای میز این بازی نشسته اند. 
همین طور علیرضا طلیســچی و احسان کرمی. امیرعلی نبویان 
هم البته در ابتدای بازی راهی غلط نمی رفت اما بخت یارش نبود 
و البته بعضی هم بازی ها هم کلا از غائلــه پرت بودند! به همین 
جهت بازی یک بازیکن در این زمین بازی را باید در چند قسمت 
سنجید و آخرین قسمت را اگر دیده باشید، شات های درست و 
پشت هم نبویان را خوب می توانید تحلیل کنید. هیچ قطعیتی در 
این جهان نسبی گرایانه »مافیا« وجود ندارد. قطعیت فقط برای 
ناظر بیرونی است؛ فقط برای ما، برای خدای بازی ست. داخل این 
جهان همه چیز در نســبیتی کلافه کننده در هم پیچیده است. 
برای همین تو در نقش بازیکن، در قامت انسان این جهان نسبی، 
حیرانی. با گام های پرتردید فقط باید بخشی از منطق را به کار 
بگیری، بخشی از آنچه به عنوان حس ششم می شناسی، بخشی 
از نگاه دقیق و رفتارشناسی، بخشی از حس شنیداری و... به ظاهر 
البته انواع مؤلفه ها را در اختیار داری اما باز هم در پایان خودت 
هستی؛ تنها، گرفتار، مردد و رونده روی قرنیزی باریک که عرض 
آن چند سانتی متر بیشتر نیســت. همین حالاست که بیفتی، 
ببازی!  این بازی در چنین فضایی پیش می رود. بدتر اینکه خودت 
به تنهایی ممکن است راه به هیچ کجا نبری. یعنی در جامعه ای 
زندگی می کنی که هر کدام از آدم ها باید به درستی نقش آفرینی 
کنند والا هیچ معلوم نیست سر از کجا دربیاوری. قهرمان، یکه و 
تنها می ماند و گاهی اصلا در این دنیای نسبی هیچ نوع قهرمانی 
و قهرمان پروری به کار نمی آید. تقدیــر، بخت یا آنچه به عنوان 
شانس می شناسیم، همچنان در این تراژدی حماسی در جریان 
است. هرچند گاهی هم دقیقا در آستانه یک پیروزی، می بازی. 
گاهی در آستانه یک شکست، فاتحی. »مافیا« زیست آدمی را در 
این جهان معاصر چقدر خوب در طراحی یک بازی در هم تنیده 
و نسبیت شناخت را چقدر خوب از بطن زندگی بیرون کشیده. 
تردید و احتیاط فراوان به کار نمی آید؛ کمااینکه مهران غفوریان 
نمونه بارز آن است. قطعیت صد درصدی هم وجود ندارد، چنانچه 
فرزین محدث یا ســیروس همتی، به آن گرفتارند. شوخ طبعی 
و یک ســره خوش مشــربی هم در این زندگی محکوم به باخت 
است؛ در بازی رضا توکلی و رفیع، این ایده را دنبال کنید. گاهی 
هم بی هیچ گناهی، همان اول قربانی هستی؛ علیرضا نیکبخت 
واحدی. هر وقــت این بازی را نگاه می کنم با لذتی سادیســتی 
انگار دارم دنیا را تماشا می کنم. و این حرف فرانتس کافکا )نقل 
به مضمون از کتاب »روح پراگ« نوشته ایوان کلیما( که انسان 
همواره در این جهان روی پوسته ای نازک، شکننده و فروریزنده 
در ارتفاعی بلند، بی هیچ پایه، بی مأمن، ایســتاده است. همین 

حالاست که سقوط کنی، بیفتی. مگر اینکه...

پورسرخ، ارجمند، نبويان و ديگران

ستون چهارشنبه
یاسر نوروزی
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باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 2995  چهارشنبه  6 مرداد  1400

  ویژه

  یک روز با سیاستمداران 

موافقت رهبر انقلاب 
با استعفای امام جمعه سمنان 

پایگاه اطلاع رسانی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه از موافقت 
رهبر معظّم انقلاب با کناره گیری آیت الله شاهچراغی از سمت 
نمایندگی ولی فقیه در استان ســمنان خبر داد. بر اساس این 
گزارش، حجّت الاسلام محمّد محمّدی گلپایگانی،  رئیس دفتر 
رهبر معظم انقلاب در نامه ای به آیت الله شاهچراغی، متن پیام 
رهبر انقلاب را به اطلاع وی رساند. حضرت آیت الله خامنه ای 
در این پیام از 42 سال خدمت آیت الله شــاهچراغی نماینده 
ولی فقیه در اســتان ســمنان تقدیر کرده اند. متن پیام رهبر 
انقلاب بدین شرح است: جناب حجت الاسلام و المسلمین آقای 
شــاهچراغی )دامت توفیقاته( از خدمات و تلاش های موفق 
جنابعالی در طول خدمت طولانی چهل و دوســاله صمیمانه 
تشکر می کنم. امیدوارم خداوند متعال پاداش نیک به جنابعالی 
عنایت فرمایــد. توصیه جنابعالی به نصــب امام جمعه  جدید 
را می پذیرم و ان شــاءالله انجام خواهد شــد. والسلام علیکم و 

رحمه الله

چهار خبر از اعتراضات اخیر 
1  دستگیری عوامل موساد توسط وزارت اطلاعات؛ نقشه 
تروریست های موساد برای خرابکاری و به آشوب کشیدن ایران 
نقش برآب شــد. به گزارش روابط عمومی وزارت اطلاعات؛ 
مدیرکل ضد جاسوســی این وزارتخانه اعلام کــرد: با رصد و 
کنترل اطلاعاتی خارج از مرزها و اقدامات گسترده اطلاعاتی 
عملیاتی ســربازان گمنام امام زمان )عج( شبکه ای از عوامل 
سازمان جاسوســی رژیم صهیونیستی )موســاد( به همراه 
محموله سنگین سلاح و مهمات پس از ورود از مبادی مرزی 
غرب کشور دستگیر شــدند. وی با بیان اینکه عوامل موساد 
قصد داشــتند از این تجهیزات در جریان اغتشاشات شهری 
و ترور بهره برداری کنند؛ تصریح کرد: رژیم صهیونیستی در 
مقطع برگزاری انتخابات نیز در چند نوبت قصد انجام اقدامات 
خرابکارانه در نقاط مختلف کشــور داشت که با اقدام به موقع 
ســربازان گمنام امام زمان )عج( از انجام این خرابکاری های 
تروریســتی جلوگیری به علم آمد و ضربه ای کاری به شبکه 
تروریستی موساد در منطقه وارد شد. مدیرکل ضد جاسوسی 
وزارت اطلاعات گفت: این تســلیحات شــامل کلت کمری، 
نارنجک، وینچستر، کلاش و فشنگ جنگی می شود که برخی 
از آن ها همچون وینچستر و نارنجک برای به آشوب کشیدن 

اعتراضات مورد استفاده قرار می گیرد.

2  انهدام تیم تروریستی توسط ســپاه؛ به دنبال نفوذ یک 
تیم تروریستی سه نفره در  منطقه عمومی بوکان که اقدامات 
خرابکارانه و ضد امنیتی را در دســتور کار داشت، با واکنش 
به هنگام  رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشــهدا)ع( این تیم 
شناسایی و متلاشی شد. عملیات انهدام این تیم در پی رصد 
دقیق اطلاعاتی انجام شــد و طی آن در یک درگیری، دو نفر 
از اعضای این تیم تروریســتی به هلاکت رسیده و یک نفر نیز 
مجروح و دستگیر شــد. در این عملیات، مقادیر قابل توجهی 

سلاح و مهمات و ادوات تخریب، به دست  آمد. 
گفتنی است بر اساس کار اطلاعاتی صورت گرفته و در خلال 
این عملیات، ســه نفر از عوامل منحرف کــه قصد نجات این 
تیم را داشتند دستگیر شدند. قرارگاه حمزه سیدالشهدا )ع( 
طی اطلاعیه ای، به گروهک های تروریســتی که آلت دست 
استکبار جهانی هستند هشدار داد، هرگونه ماجراجویی آنان 
در منطقه با واکنش شدید رزمندگان اسلام در قرارگاه حمزه  
سیدالشهدا)ع( روبه رو خواهد شــد و رزمندگان این قرارگاه 
اجازه نخواهند داد امنیت پایدار شمال غرب مورد خدشه قرار 

گیرد. )فارس(

3  از تبریز چه خبر؟ »محمدحســین فرهنگی«، نماینده 
مردم تبریز در مجلس، در رابطه بــا اعتراضات اخیر در تبریز 
گفت: اعتراضات به صورت گســترده نبود، در روز یکشنبه در 
ساعت معینی تجمعاتی شکل گرفت اما با حضور عوامل امنیتی 
دیگر ادامه پیدا نکرد.  او در خصوص تعداد بازداشــتی ها بیان 
کرد: طبیعتا به صورت متفرقه ممکن اســت افرادی بازداشت 
شده باشند. بخشی از اخباری که در فضای مجازي منتشر شد 
منطبق با واقعیت است و بخشی دیگر فقط صداگذاری هایی 
است که انجام شــده اســت، مثلا خود فیلمبردار مطلبی را 
می گوید و شعاری را می دهد با گوشــی خود فیلم می گیرد و 

ربطی به جمعیت حاضر نداشته است.
فرهنگی با بیان این جمله که جو آرامی در تبریز حاکم است، 
گفت: این اعتراضات به گونه ای نبود که درگیری در آن وجود 
داشته باشد پس از فراخوانی که در داخل و خارج داده شد در 
همان ساعت اولیه مردم پراکنده شدند.  او در خصوص قطعی 
اینترنت در تبریز بیان کرد: اطلاعی از قطعی اینترنت در تبریز 
ندارم اینکه آیــا قطعی برای همان محدوده خــاص بوده و یا 
وســیع تر از آن، زیرا قاعدتا نهادهای خاصی مسئول این کار 

هستند. )برنا(

4   از ایذه چه خبر؟ نماینده مردم ایذه و باغملک در مجلس، 
در رابطه با نا آرامی های اخیر در حوزه انتخابیه خود گفت: در 
راســتای برخی ناآرامی هایی که در استان خوزستان به علت 
تنش آبی رخ داد، در شهرســتان ایذه هم عده ای به تبعیت از 
شهرستان های دیگر دســت به اعتراض زدند و در کنار مردم 
معترض عده ای سودجو هم بی نظمی و ناآرامی هایی را به وجود 
آوردند و تیراندازی هایی از سوی افراد ناشناس انجام گرفت.  او 
ادامه داد: در پی این نا آرامی ها و درگیری ها در شهرستان ایذه 
عده ای مجروح شدند و یک نفر هم جان باخت که این حادثه و 

نوع کشته شدن این فرد در دست بررسی است.
 ایزدپناه بیان کرد: با تدبیر نیروهای امنیتی و شــورای تامین 
و استاندار و با حضور بنده جلساتی را با بزرگان و سران قبائل 
برگزار کردیم و سرکشی به خانواده مقتول داشتم و از نزدیک 
با خانواده فرد کشته شده گفت وگو کردم. اکنون شهر اوضاع 
آرامی را ســپری می کنــد. نماینده مردم ایــذه مطرح کرد: 
مردم ایذه در روز یکشنبه ســوم مرداد به حمایت از نظام و در 
راستای محکوم کردن فتنه گران راهپیمایی برگزار کردند.  او 
درخصوص وضعیت بازداشت شده ها درایذه گفت: تعدادی از 
افراد بازداشت شده آزاد شــده اند و پرونده برخی دیگر نیاز به 

بررسی دارد.
 ایزدپناه در خصوص وضعیت اینترنت شهرســتان ایذه گفت: 
تا جایی که من اطلاع داشــتم اینترنت ایــذه همچنان قطع 

است. )برنا(

نظر وزارت خارجه درباره تحولات تونس
سعید خطیب زاده در واکنش به تحولات اخیر در تونس 

گفت: جمهوری اسلامی ایران از نزدیک تحولات و 
حوادث جاری در تونس را دنبال می کند. سخنگوی 

وزارت امور خارجه با درخواست از همه طرف ها برای 
خویشتنداری و حفظ همدلی، بر گفت وگوی همه 
گروه ها و نهادهای کشور جهت برون رفت از تنش 

موجود و تحقق آمال ملت انقلابی تونس تاکید کرد. 
خطیب زاده با اعلام اینکه جمهوری اسلامی ایران کنار 
تونس برای عبور از این مرحله قرار دارد، استقرار ثبات 

در حوزه های سیاسی و امنیتی در تونس را ضروری 
خواند و اظهار امیدواری کرد تونس از طریق گفت وگو 
هرچه سریع تر از این مرحله بحرانی عبور کند. )ایرنا(

ورود ایرانیان به آمریکا همچنان ممنوع است 
کاخ سفید روز دوشنبه تایید کرد که آمریکا 

محدودیت های سفر فعلی به این کشور را به خاطر 
نگرانی ها از شیوع سویه دلتای ویروس کووید-۱۹ که 

قدرت سرایت بالایی دارد و به خاطر آمار رو به افزایش 
مبتلایان به کرونا »در این موقعیت« برای مسافرانی 
از کشورهای متعدد از جمله ایران لغو نمی کند. این 

تصمیم که ابتدا توسط رویترز گزارش شده بود، پس 
از یک نشست رده بالا روز جمعه در کاخ سفید اعلام 
شد. این یعنی محدودیت های بلندمدتی که از سال 

۲۰۲۰ مانع سفر تعداد زیادی از جمعیت جهان به 
آمریکا می شد،در کوتاه مدت برطرف نخواهد شد. جن 

ساکی، سخنگوی کاخ سفید روز دوشنبه در این باره 
گفت: با توجه به وضعیتی که امروز در آن قرار داریم 
و با وجود سویه دلتا، محدودیت های فعلی سفر را در 

این موقعیت حفظ می کنیم. آمریکا در حال حاضر، 
مانع سفر بسیاری از شهروندان غیر آمریکایی به 

این کشور می شود که در ۱۴ روز گذشته در انگلیس، 
۲۶ کشور اروپایی شینگن که کنترل های داخلی 

مرزی ندارند،ایرلند،چین،هند،آفریقا، ایران و برزیل 
بوده اند. محدویت های خارق العاده سفر توسط 

آمریکا اولین بار در ژانویه ۲۰۲۰ برای ممانعت از شیوع 
کروناویروس علیه چین اعمال شد.کشورهای دیگر 
پس از آن شامل این محدودیت ها شدند،تازه ترین 

آن ها هند بوده است که از ماه مه مشمول این 
محدودیت شد. )ایسنا(

فرانسه دل نگران برجام شد 
سخنگوی وزارت امور خارجه فرانسه از ایران به خاطر 

به تعویق افتادن آغاز دور جدید مذاکرات احیای توافق 
هسته ای انتقاد کرد.به گزارش رویترز، اگنس وُن دِر 

مال سخنگوی وزارت امور خارجه فرانسه روز دوشنبه 
در کنفرانس خبری اش درباره روند مذاکرات احیای 

توافق هسته ای و بازگشت ایران به میز مذاکرات برای 
آغاز دور جدید آن گفت: اگر ]ایران[ در همین مسیر 

پیش برود، نه تنها توافقی بر سر زمان لغو تحریم ها 
را به تعویق می اندازد، بلکه امکان به نتیجه رسیدن 

مذاکرات وین و احیای برجام]توافق هسته ای[ را هم 
به خطر می اندازد. وزارت امور خارجه فرانسه در ادامه 

اعلام کرد که ایران باید در اسرع وقت به مذاکرات 
هسته ای بازگردد. )ایسنا(

سی
لما

دیپ
دویست وچهل وســومین جلســه ســتاد هماهنگــی 
اقتصــادی دولت روز سه شــنبه به ریاســت رئیس جمهور 
برگزار شــد و در این جلســه که آخرین جلســه این ستاد 
در دولــت دوازدهم به شــمار می رفت، اعضا با برشــمردن 
نقش این ســتاد در سیاســتگذاری و مقاومــت در جنگ 
تحمیلی اقتصادی و پیشــبرد برنامه های اقتصادی کشور از 
تلاش های رئیس جمهور در زمینه تشــکیل منظم و پیگیر 
جلســات اقتصادی دولت و ایجاد انضبــاط و هماهنگی در 

تصمیم گیری های اقتصادی قدردانی کردند.
حسن روحانی در این جلســه، اداره اقتصاد کشور در شرایط 
ویژه تحریم و جنگ اقتصادی را بسیار پیچیده و سخت خواند 
و گفت: هدف نخســت دشــمنان در اعمال تحریم و جنگ 
اقتصادی، فروپاشــی جامعه و ناکارآمد جلوه دادن نظام در 
مقابله با بحران ها و مشکلات بوده و به نظر من ستاد هماهنگی 

اقتصادی دولت، نقش ستاد جنگ را ایفا کرده است.
رئیس جمهور تامین زندگی و معیشت و جلوگیری از آسیب 
دیدن بنیــان زندگی مــردم را از محورهــای اصلی و مورد 

توجه در تصمیم گیری های ستاد اقتصادی برشمرد و افزود: 
امنیت غذایی و ثبات اقتصادی نقش مهمی در ایجاد امنیت 

اجتماعی و روانی جامعه دارد.
روحانی افزود:مردم همواره خواستار امنیت روانی،اجتماعی 
و فرهنگی و رفاه و آسایش در زمینه های اقتصادی هستند و 
این موضوع مهم همواره در دولت تدبیر و امید مورد اهتمام 
بود و تا زمانی که جنگ اقتصادی بر کشور تحمیل نشده بود 
این دولت توانست با کاهش چشــمگیر تورم در چهار سال 
متمادی 93 تا 96 و ایجاد ثبات و رشد اقتصادی،امنیت روانی 

و اجتماعی را ارتقا بخشد.
رئیس جمهور تصریح کرد: بعد از اعمال جنگ اقتصادی علیه 
ایران نیز تصمیمات موثر و کلان ستاد هماهنگی اقتصادی 

اهداف دشمن را در فروپاشی جامعه خنثی کرد.
روحانی خاطرنشــان کرد:اگرچه عوامــل جنگ اقتصادی، 
سیاســی بود و در حوزه روابط خارجی و دیپلماســی قرار 
می گرفت ولی ستاد هماهنگی اقتصادی با تصمیم گیری های 
به موقع و مناســب تلاش کرد آثار اقتصادی این تهاجمات 

سیاسی را کاهش دهد.
رئیس جمهور به اســتفاده از مجموعه نظرات اقتصاددانان 
و کارشناســان بخش اقتصادی با دیدگاه هــای مختلف در 
تصمیم گیری های کلان ســتاد اقتصادی اشاره کرد و اظهار 
داشت:تشکیل جلســات منظم این ستاد نشان داد دولت به 
عهد خود برای تصمیم گیری براساس خردجمعی و پرهیز از 
تصمیمات سلیقه ای در برنامه ریزی و سیاستگذاری های کلان 
اقتصادی پایبند بوده است و حضور مسئولان ارشد اقتصادی 
کشور در جلسات ستاد هماهنگی اقتصادی هر هفته در دو 
نوبت، نشــان اهتمام جدی دولت در حل مسائل اقتصادی و 
تلاش ساختاری برای ایجاد هماهنگی در اقدامات اقتصادی 

دولت بوده است.
روحانی با قدردانی از حضور منظم،با انگیزه و پشــتکار همه 
اعضای ســتاد هماهنگی اقتصادی به ویژه دکتر جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهوری در جلسات برگزار شده، از نقش 
او در هماهنگی اجرای تصمیمات این ستاد در دولت و ستاد 

اقتصاد مقاومتی تشکر کرد.

پرونده اقتصادی دولت روحانی هم بسته شد
آخرین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی

  میدان مشق

الاخبار چاپ بیروت در مطلبی به قلم حســین ابراهیم نوشــت: 
ایالات متحده تلاش مي کند موافقت عراق برای اشغال این کشور 
را به دست آورد و این بار، این مهم پس از تغییر نام ماموریت آمریکا 
و تبدیل آن به »نیروهای مستشاری« برای جنگ با داعش، واقع 
مي شود، تا مانعی باشد در برابر درخواست ها برای خروج نیروهای 
آمریکایی از عراق، این مســئله در دیدار بایدن و الکاظمی رسما 
اعلام مي شود. به نظر مي رسد این اقدام واشنگتن با هدف »ساکت 
کردن« نیروهایی در عراق صورت مي گیرد که خواهان خروج کامل 
آمریکایی ها هستند، اما هدف واقعی از باقی ماندن این نیروها تحت 
عناوین دیگر، مقابله با ایران و متحدان آن در عراق و سوریه است، 
هدفی که نیروهای عراقی نیز برای تحقق آن با واشنگتن همراهی 
مي کنند، به این امیــد که به کمک آمریــکا بتوانند در درگیری 

سیاسی با هم پیمانان تهران، موفق باشند.
این دریافتی از خلاصــه مذاکرات آمریکا و عــراق در چارچوب 
گفت وگوهای راهبردی در مورد خروج نیروهای آمریکایی است. 
ماموریت نیروهای جدیــد آمریکا، ظاهرا ارائــه حمایت هوایی، 
لجستیکی، مشاوره اي و اطلاعاتی برای نیروهای عراقی در مبارزه با 
داعش است، اما این توصیف، منعکس کننده کامل واقعیت نیست، 
چرا که بیانیه پنتاگون در مورد مذاکراتی که مشــاور امنیت ملی 
عراق آن را رهبری کرد، به این مطلب اشاره داشت که دو طرف بر 
نیاز نیروهای آمریکایی به تامین امنیت از سوی نیروهای امنیتی 

عراق تاکید کردند.
این عبارت اخیر، با اینکه از هر اشاره مســتقیمی به ایران خالی 
است، نشــان دهنده نیاز نیروهای اشــغالگر به حمایت در برابر 

تهدیدی است که به عقیده واشنگتن، از سوی تهران و نیروهای 
وابسته به آن، وجود دارد.

به هر حال، ایــن تغییر در طبیعت ماموریــت آمریکا، به تصمیم 
مجلس نمایندگان عراق در مورد اخــراج نیروهای آمریکایی از 
این کشــور پاســخ مثبت نمی دهد. اختلاف نظر بین نمایندگان 
مجلس عراق و آنچه در حال حاضر مــورد مذاکره قرار مي گیرد، 
منعکس کننده این واقعیت است که تمام نیروهای عراقی خواستار 
خروج کامل آمریکا از عراق نیســتند و این اختلاف حتی در بین 
نیروهای شیعه نیز وجود دارد، عده اي از عراقی ها به دنبال بقای 
حضور آمریکا در این کشور هســتند، تا توازنی با نفوذ تهران در 
عراق ایجاد شود، به همین دلیل و در سایه وجود مخالفت محکم 
با حضور آمریکایی ها در عراق، پیش بینی مي شود پس از بازگشت 
الکاظمی از واشنگتن، جدال شــدیدی در این کشور عربی ایجاد 

شود.
در همین رابطه، نماینده ائتلاف الفتح، کریم علیوی تاکید مي کند 
با بقای نیروهای اشغالگر مخالف است. وی در گفت وگو با الاخبار 
تصریح کرده مذاکره ضروری است و ما از آن استقبال مي کنیم، 
باقی ماندن نیروهــای آمریکایی، باعث نگرانی ماســت، چرا که 
آمریکایی ها در مســائل عراق دخالت و حق حاکمیت ما را نقض 
مي کنند و جامعه بین الملل، عراق را یک دولت اشــغال شــده 
مي داند. علیوی خاطرنشــان مي کند ما در مجلس نمایندگان به 
خروج نیروهای آمریکایی از عراق رای داده ایم و تصمیم دیگری 
نداریم. اما مذاکرات یک امر طبیعی برای تســریع در روند خروج 

آمریکایی هاست.

در مقابل، به نظر نمی رسد موضع جریان ملی الحکمه به رهبری 
عمار الحکیم به همین شدت باشد، همانطور که فادی الشمری، 
در گفت وگو با الاخبار تصریح مي کنــد: نیاز به نیروهای خارجی 
منتفی شده و تصمیم پارلمان عراق، اخراج نیروهای بیگانه از این 
کشور است، اما ما ارزیابی اهمیت وجود مشاوران و مربیان نظامی 
در چارچوب ماموریت ائتلاف بین المللی را به دولت عراق واگذار 
مي کنیم. الشمری همچنین از حمایت جریان الحکمه از همکاری 
امنیتی بین دو کشور به شــرط احترام به حق حاکمیت عراق و 
عدم دخالت در مسائل داخلی آن خبر داده و رضایت این جریان 
از اقدامات هیات مذاکره کننده عراقی با آمریکایی ها را ابراز کرد، 
به این دلیل که معتقد اســت پالس هایی که از مذاکره با آمریکا 
مي رســد، حاکی از موفقیت عراق در تعیین زمان عقب نشــینی 
نهایی نیروهای آمریکایی است که در صورت تحقق، یک پیروزی 

بزرگ برای عراق محسوب مي شود.
به طور کلی، آمریکایی ها در مورد عقب نشینی صحبت نمی کنند، 
بلکه بحث آنها در خصوص بقای تعدادی از ســربازان آمریکایی 
تا زمانی نامشخص اســت. آمریکایی ها تمایل زیادی به تاکید بر 
متفاوت بودن شرایط عراق و افغانستان دارند، در مورد افغانستان، 
ایالات متحده نیروهای خود به استثنای تعدادی سرباز که وظیفه 
آنها حفاظت از سفارت آن اســت را خارج مي کند، در صورتی که 
در عراق، تمرکز واشنگتن در مرحله بعد روی پهپادهایی است که 
تهدیدی برای آمریکا بوده و متکی بر تکنولوژی پیشــرفته ایران 
است و آمریکایی ها در تلاش برای یافتن راه مقابله با این پهپادها 

هستند. )انتخاب(

آمریکا از عراق رفت و نرفت!

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

کنایه لاریجانی به کاندیداهای ریاست جمهوری؛ 
علــی لاریجانــی در روز ردصلاحیــت در انتخابــات 
ریاست جمهوری، در گفت وگویی با مجله »آگاهی نو« که 
در شماره سوم آن منتشر شده، به اینکه او را »شریک وضع 
موجود« می دانند، چنین پاسخ داد: »این ها که می گویند 
شــریک، کدام یک از کاندیداهای موجود شریک نظام 
نبودند، این کاندیداها از کره مریخ آمده اند؟ یکی 40 سال 
در قوه قضائیه بوده، دیگری در شورای عالی امنیت ملی 
بوده که این قطعنامه ها در دوره او صادر شده، کدام  یک 
نبودند؟ یا همین مفاسدی که امروز علنی شده، مربوط به 
یکی، دو سال است؟ در سال های گذشته هم بوده و قوه 
قضائیه رسیدگی می کرد. اینکه توپ را به میدان دیگری 
می اندازند، خنده آور است که انگار یکسری غلتان از کره 
مریخ آمده اند، با عده ای که اینجا بودند باید رقابت کنند.« 

)خبرآنلاین(
توصیه رهبر انقلاب به رئیسی برای کابینه اش؛ 
در فیلمی که از محمد حسین صفار هرندی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام منتشر شده است او از توصیه مهم 
رهبر معظم انقلاب به ابراهیم رئیسی سخن گفته است. او 
می گوید من شــنیدم که حضرت آقا در یک دیداری که 
آقای رئیسی خدمتشان بودند به ایشان توصیه کردند که 
تابع این و آن نباشند و نزدیکانشان در این داستان خطیر 

دخالت نداشته باشند. )خبرآنلاین(
خبر وزیر دفاع درباره واکسن ایرانی فخرا؛ امیر 
سرتیپ حاتمی در حاشیه مراسم تجلیل از خدمتگزاران 
نیروهای مسلح در عرصه سلامت و مقابله با بیماری کرونا 
در خصوص آخرین وضعیت واکســن فخرا گفت: در حال 
تقدیم گزارش مرحله دوم آزمون بالینی به وزارت بهداشت 
هســتیم. وی افزود: به محض اینکه این گزارش تجزیه و 
تحلیل نهایی شود، فکر می کنم ظرف 15 روز آینده وارد 
مرحله ســوم آزمون می شــویم که یک کار تزریق نسبتا 
عمومی خواهد بود و بــرای آن مرحله، تولید خوبی انجام 
می شــود. حاتمی تصریح کرد: اگر نتیجه این کار خوب 

باشد، می تواند ظرف 20 روز وارد بازار شود. )خبرآنلاین(
اعتراض مطهری به گاندو؛ علی مطهری در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت:  معلوم نیست سریال گاندو 
چقدر ضرورت دارد که بازیگر خانمی را کاملا بی حجاب 
هرچند با کلاه گیس نشان می دهد، امری که باعث توقیف 
بسیاری از فیلم ها شده اســت. ظاهراً از نظر صدا و سیما 
برای هدف های سیاسی هدف وسیله را توجیه می کند و 

می توان از حیله های شرعی حرام استفاده کرد.
فرمانده نیــروی دریایی ارتــش از حضور در 
اقیانوس اطلس می گوید؛ امیر دریادار حسین خانزادی 
فرمانده نیروی دریایی ارتش ضمن تشریح دستاوردهای 
حضور تاریخی نیــروی دریایی کشــورمان در اقیانوس 
اطلس و خلیــج فنلاند گفــت: پیام اصلــی این حضور 
افتخارآمیز، نشــان دادن اقتدار، توانمندی و خوداتکایی 
بود.  دریادار خانزادی با اشــاره به تصمیــم مهم نیروی 

دریایی برای دریانوردی در اقیانــوس اطلس گفت: این 
تصمیم به حدود ۷ سال پیش بازمی گردد، زمانیکه نیروی 
دربایی ارتش، تدبیری از مقام معظــم رهبری، مبنی بر 
توسعه دریانوردی ها دریافت کرده بود.  دریادار خانزادی 
افــزود: رهبر معظــم انقلاب با اشــاره به توســعه توان 
دریانوردی ارتــش تاکید کرده بودنــد: منطقه اقیانوس 
اطلس برای جمهوری اسلامی ایران، منطقه مهمی است 
و اگر بتوان روزی در این اقیانوس دریانوردی کرد، برای 
کشور ما بسیار اهمیت خواهد داشت. وی گفت: این حضور 
برای ایران مهم و ارزشمند بود، چرا که نخستین بار تجربه 
دریانوردی اقیانوســی در اطلس، دریای شمال و خلیج 
فنلاند را به دســت آوردیــم و این به معنای باز شــدن 
دروازه های این مناطق به روی جمهوری اســلامی ایران 
اســت. امیر دریادار خانزادی با بیان اینکه نیروی دریایی 
ایران روزی تنها در خلیج فــارس دریانوردی می کرد و 
ســقف این دریانوردی یک هفته بود، افزود: پس از آن به 
سوی خلیج عدن حرکت کردیم و مدت دریانوردی ما به 
یکماه و دوماه تبدیل شــد، اما اکنون ســه ماه است که 
همکاران ما دریانوردی کرده و به این نقطه رســیده اند و 
همین مدت نیز باید به سمت کشــور بازگردند. فرمانده 
نیروی دریایی ارتــش گفت: چنین حضــور مقتدرانه و 
طولانی مدتی، به این معناست که نیروی دریایی کشوری 
همچون ایران، ظرفیت پشتیبانی از نیروهای خود را در 
مناطق دور دست برای مدت های طولانی دارد. فرمانده 
نیروی دریایی ارتش با اشــاره به اینکه برای اولین بار در 
تاریخ ایران، یک ناو تمام ایرانی در بندر سن  پترزبورگ پهلو 
گرفته اســت، گفت: حضور در اینجا به معنــی عبور از 
اقیانوس ها و دریاهای متلاطم با شرایط خشن جوی است. 
دریادار خانزادی با بیان اینکه از بین حدود 20 کشــور 
شرکت کننده در رژه نیروی دریایی روسیه، تنها سه کشور 
به این مراسم ناو جنگی اعزام کردند، گفت: تنها ناو بومی 
و ساخت خود همان کشور، ناو ایرانی سهند بود. وی افزود: 
آنچه با اقتدار به اینجا آمده، تمامیت ایران اسلامی است 
که توانایی فرزندان میهن را در توانایی طراحی، ساخت و 
هدایت ناوشکن در چنین مسیر طولانی و خشنی که بیش 
از 16هزار مایل دریایی بود، به نمایش گذاشــت.نظامی 

معنا پیدا می کند. )خبرگزاری صداوسیما(
نمایندگان به خاطر عدم نظارت بر شهرداری ها به 
وزیر کشــور کارت زرد دادند؛ نمایندگان مجلس از 
توضیحات وزیر کشور قانع نشده و به او کارت زرد دادند. در 
جلسه علنی سه شنبه مجلس، مجتبی یوسفی نماینده  اهواز 
سوالی از وزیر کشــور درباره علت عدم نظارت بر عملکرد 
شــهرداری ها و عدم اجرای مفاد قانون شــرایط انتخاب 
شهرداران پرســید. بعد از توضیحات وزیر کشور، یوسفی 
گفت که قانع نشــدن بنده چیزی از ارزش آقای رحمانی 
فضلی کم نمی کند. می خواهیم فتح بابی شــود که بعد از 
اتمام کار هر مدیری، به اشــکالات دوران مســئولیتش 

رسیدگی شود. )ایسنا(

کنایه لاریجانی، روایت صفار هرندی و کارت زرد رحمانی فضلی
  عکس نوشت

  
با راه اندازی نخستین مرکز ملی یون درمانی غرب آسیا در ایران 
امکان درمان قطعی چندین نوع از سرطان تا سال آینده فراهم 

می شود. نخستین بیمارستان یون درمانی کشور روز ۵ مرداد 
۱۴۰۰ با حضور دکتر علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی، 

ایرج حریرچی قائم مقام وزارت بهداشت و درمان، اشتفان شلتس 
سفیر اتریش در تهران و استاندار البرز در کرج انجام شد.عکس از 

مهدی الله یار بیگی، خبرگزاری صداوسیما

  
احوالپرسی وزیر بهداشت و فرمانده سپاه قدس در مراسم تجلیل 

و تکریم از فعالان عرصه سلامت و مقابله با کرونا در نیرو های 
مسلح. عکس از محسن رنگین کمان، خبرگزاری دفاع مقدس

  
جلسه پرسش سوال در خصوص نظارت بر شهرداری ها از رحمانی 
فضلی و البته آقاطهرانی، طراح طرح صیانت فضای مجازی که در 

عکس مشاهده می کنید. عکس از مجید خواهی، ایسنا 

  
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در نشست اعضای مجمع 

نمایندگان خوزستان حضور یافت و بر پیگیری مسائل این استان 
تاکید کرد. عکس از حامد ملک پور، خبرگزاری خانه ملت 

  
محسن قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی که پیش تر از 

برگزاری پرشور محرم امسال سخن گفته بود در نشست ستاد 
ملی محرم ۱۴۴۳. عکس از مریم کامیاب، مهر 

  

علی اکبری، رئیس شورای ائمه جمعه کشور در آیین گرامیداشت 
سالگرد اقامه نخستین نماز جمعه. گفته شده که شاید علی اکبری 

هم به کابینه رئیسی راه پیدا کند. عکس از بهروز خلیلی، پانا 



پرونده  روز
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 2995  چهارشنبه  6 مرداد  1400

    یادداشت

شواهد وجود اجداد ویروس 
دکتر داریوش فرهود*  

هفتصبح
طبق بررسی هاي دانشمندان، اپیدمی هاي کهن ویروســی را مي توان از طریق ساز و کارهای 
سازشی به وجود آمده در ژنوم میزبان، شناســایی کرد. مطالعات دیرینه ویروس با استفاده از 
روش هاي ژنتیکی از طریق بررسی هاي DNA، شــواهدی از قدمت ویروس CoviD-19 را 
تا بیش از 20000 سال پیش نشان مي دهند و خاستگاه اصلی آن را هم نواحی آسیای شرقی 

تشخیص داده اند. 
بــه گفتــه پژوهشــگران، ایــن ویــروس مي توانــد ســال ها در منطقــه حکمرانی کنــد، مگر 
 هرچه ســریع تر از طریــق واکسیناســیون مدیریت و مهار شــود. بنابر نظــر دکتر دیویــد انِارد
  )David Enard(، زیست شناس دانشگاه آریزونای آمریکا، در مقاله ای که در مجله کارنت بیولوژی

)Current Biology( به اتفاق تعدادی دیگر از متخصصان این رشته از دانشگاه هاي مختلف آمریکا 
و استرالیا، چند هفته پیش به چاپ رسیده است، اثرات این ویروس مي تواند در نسل هاي پیش رو در 

انسان هاي کل جهان باقی بماند.
برای نشــان دادن این اثرگذاری طولانی باید ابتدا توضیح بدهم که در طی تاریخ تکامل  گونه 
انســان، انتخاب طبیعی به میزان زیادی منجر به حفظ پروتئین هایی شده که به طور فیزیکی 
با ویروس ها واکنش مي دهند مانند پروتئین هایی که در سیســتم ایمنی دخیل هستند. این 

واکنش ها منجر به ایمنی طبیعی بدن در برابر دسته ای از ویروس ها مي شوند. 
در پروژه ای که توسط دکتر انِارد و همکاران بر روی ژنوم انسان انجام شد، تعداد 420 پروتئین 

واکنش دهنده با ویروس ها که می توانستند با ویروس کرونا واکنش دهند بررسی شد.
نتایج حاصل از بررسی ها نشــان داد که یک اپیدمی ویروس کرونا یا ویروس هاي مشابه آن که 
از منجر به تولید همین پروتئین ها مي شود، در اجداد آسیای شرقی انسان وجود داشته است 
و ممکن است حدود 900 نسل پیش )25000 سال پیش( 42 پروتئین واکنش دهنده تحت 

گزینش قرار گرفته باشند و یک پاسخ سازشی هماهنگ را ایجاد کرده باشند.
این مطالعه نشان بارزی از سازش پذیری انسان هاي شرق آسیا در 20هزار سال پیش در برابر 
اجداد این ویروس است. همچنین مطالعات حاکی از آن است این سازش پذیری محدود به همان 

منطقه بوده و این علامت در دیگر نقاط جهان دیده نشده است.
به دلیل ظهور موتاسیون هاي مختلف این ویروس از یک طرف و دفاع و سازش ژن هاي انسانی 

از سوی دیگر، شاید گردش این ویروس را تا یکی دو نسل دیگر هم شاهد باشیم.
از سوی دیگر، به نظر برخی متخصصان ژنتیک تکامل، چنین پیش بینی هایی برای قدمت این 

ژن کار آسانی نیست و نمی توان به راحتی آن را پذیرفت.
من شخصا سال ها پیش در یک مجله آلمانی مقاله بسیار مفصلی از بازپخش یک ویروس خفته، 
توسط یک گروه از غارنوردان، در جریان بازدید از یک غار متروکه چند صد ساله نوشتم که این 
افراد با تماس با بقایای انسان هاي ساکن غار، ویروس نهفته ای را با خود به بیرون انتقال دادند 
که موجب عفونت هاي انسانی شدید شد. بنابراین در مورد بســیاری از گونه هاي ویروسی که 
هر چند سال یک بار از نقاط مختلف جهان، به ویژه آسیا بازپخش مي شوند، تجربه کافی وجود 
دارد. ما تجربه همه گیری بیماری هایی از سایر نقاط جهان را هم کم نداریم؛ از ایدز گرفته که از 
1980 در جهان شیوع پیدا کرد و هنوز درمان قطعی برای آن پیدا نشده تا شیوع بیماری هاي 
ویروسی دیگر. من از حدود 50 ســال پیش به این سو بارها تاکید کرده ام که بزرگترین دشمن 
بشریت، همین بیماری هاي ویروسی هستند که حتی درمان آنها با آنتی بیوتیک ها هم میسر 
نیســت و دولت هاي جهان، به جای کارخانه هاي عظیم و بودجه هاي سرســام آور تسلیحات و 
جنگ افزارهای کشتار جمعی، باید همگی توان و ثروت خود را صرف مبارزه با بیماری ها کنند 

و در این مسیر هم راستا شوند.

* استاد سابق ژنتیک پزشکی دانشگاه مونیخ
کارشناس رسمی کمیته هاي اخلاق و ژنتیک سازمان جهانی بهداشت- ژنو
عضو دائمی فرهنگستان علوم جهان- ایتالیا

     تیتر دو

مسافرت با واکسن ایرانی 
کشورهای اروپایی اعطای ویزا را منوط به واکسیناسیون کرده اند . اما با کدام واکسن؟ 

مسئولان واکسن برکت  و  واکسن »ایران و کوبا«   پاسخ داده اند

 

نگین باقری  
هفتصبح

ادامه ازصفحه   اول  ما هنوز این فاز را تمام نكرده ایم و 
احتمالا یك ماه تا یك ماه و نیم دیگر این فاز تمام مي شود. 
بعد از این مرحله است كه مي توانیم مستندات را به این 
سازمان بفرستیم و براي گرفتن تاییدیه منتظر بمانیم.« 
علاوه بر او چهار روز پیش فناور واكسن بركت هم توضیح 
داده بود كه قرار اســت چطور تاییدیه سازمان جهاني 
بهداشــت را بگیرند. این حرف ها به خصوص از دي ماه 
پارسال اهمیت پیدا كرد كه سخنگوی سازمان غذا و دارو 
گفت نیازي به تایید سازمان جهاني بهداشت نداریم. با این 
حال كووبركتي ها و دیگر واكسن هاي داخلي از آن موقع 
تلاش كردند تاثیر منفي حرف هــاي جهانپور را از بین 
ببرند. به همین خاطر هم چهار روز پیش دكتر عبدلي كه 
فناور  واكسن بركت است توضیح داد: »مقاله اول ما )كه 
براي این سازمان فرستاده شــده( در مورد فاز مطالعات 
پیش بالینی یا حیوانی واکسن کوو ایران برکت به زودی 
منتشر خواهد شد.« البته او مانند دفعه پیش كه نسخه 
پیش چاپ مقاله منتشر شده بود، باز اطلاعاتي نداد كه 
این مقاله قرار اســت در كدام مجله علمي چاپ شود تا 
بتوانیم رتبه علمي آن را بررسي كنیم.فعلا پاستوکووک و 
بركت واكسن هایي هستند كه دارند فاز سوم بالیني را 
طي مي كنند و پرسیدن سوال اصلي این گزارش از بقیه 
سازنده هاي واكســن داخلي كمي زود است. بر اساس 
گزارش ها توزیع واكسن بركت در كشور بیشتر از واكسن 
ایراني-كوبایي بوده. واكســن ایراني-كوبایي قرار است  
خط تولید خود را در پاییز راه بیانــدازد اما كوبركتي ها 
وعده  داده اند كه از هفته آینده 2 میلیون دُز این واکسن 
ایرانی کرونا آماده خواهد بود.علاوه بر مسافران ایراني، 
توریست هاي خارجي كه دغدغه ورود به كشورمان دارند 
هم باید در فكر این گذرنامه باشــند. چندی پیش ولی 

تیموری معاون گردشــگری وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی اعلام کرده بود که ویزای 
توریستی به شرط ارائه گواهی واکسن اجباری می شود 

اما در عمل هیچ اتفاقی رخ نداد. 
  نظر سازمان جهاني بهداشت: مخالفيم

نظر سازمان جهاني بهداشت درباره این گذرنامه واكسني 
چیست؟ آنها معمولا توصیه اي به این برگه سبز یا گذرنامه 
واكسني ندارند. حتي اردیبهشت ماه گفتند مخالف این 
پاسپورت ها هستند. بخشي از مخالفتشان به خاطر این 
بود كه اعتقاد داشتند با این گذرنامه ممكن است میزان 
رعایت كردن پروتكل ها كم شود. دلیل دیگر مخالفتشان 
هم این بود كه مي گفتند هنوز مشخص نیست واكسن ها 
چقدر فرد را در برابر ویروس مصون كنند. ضمن اینكه 
معتقد بودند كه میزان تولید واكسن در حال حاضر آنقدر 
زیاد نیست و به همین خاطر یك نابرابري بین مسافران 
براي رسیدن به این برگه ســبز ایجاد خواهد شد. با این 
حال هنوز این موضوع طرح جدي اســت كــه نه تنها 
نماینده هاي اتحادیه اروپا در حال بررســي آن هستند، 

بلكه در چین و ژاپن هم دارد بررسي مي شود. 
  امتيازهاي گذرنامه واكسن چيست؟

بعد از بریتانیا دانمارک هم كمي قبل اعلام کرد كه براي 
کاهش محدودیت در سفر برای کسانی که واکسن کرونا 
تزریق کنند گواهی صادر می کند. از آن طرف افرادي هم 
كه قصد سفر به لهستان دارند مي توانند با گرفتن دُز دوم 
واكسن شان  یك كد كیو آر بگیرند تا به این گواهینامه 
دسترسي پیدا كنند. دولت این كشور گفته آنهایي كه 
این گواهي را داشته باشند مي توانند از حقوقي كه افراد 
واكسینه شده كشور برخوردارند، بهره ببرند. بعد از اینكه 
اتحادیه اروپا موافقت نهایي را امضــا كرد دیگر گواهي 
دیجیتالي واكسیناسیون رسما وارد مقررات شهروندان 
این اتحادیه شد. تا جایي كه كشوري مثل ایسلند اصلا 
امروزه مسافر واكسینه نشده وارد كشور خود نمي كند. 

این ســند دیجیتال كه فعلا در اروپا صادر شده، علاوه 
بر اطلاعاتی درباره واکسیناسیون باید حاوی اطلاعات 

مربوط به آزمایش ها و یا بهبود بعد از ابتلا به کرونا باشد.
 گذرنامه واكسني: مثل یك كيف پول دیجيتال

پروژه اي كه اتحادیه اروپا دارد دنبال مي كند یك فناوري 
اوپن سورس است كه به یك كیف پول دیجیتال مي ماند 
و كشــورهاي مختلف از آن مي توانند اســتفاده كنند. 
تا امروز ایرلاین ها هم از برنامه هاي هوشــمند مختلفي 
مشــابه این گذرنامه را صادر مي كردنــد. مثلا انجمن 
بین المللــی حمل ونقل هوایی، برنامه تلفن هوشــمند 
خود بــا نــام تراول پــاس )Travel Pass( در برنامه 
خود دارد که خطوط هواپیمایی ماننــد کانتاس، ژاپن 
ایرلاین، امارات، بریتیش ایرویز، ویرجین آتلانتیک در 
آن ثبت نام کرده اند. یک برنامــه غیرانتفاعی دیگر با نام 
کامان پــاس )CommonPass( نیز توانســته توجه 
شــرکت های دیگر هواپیمایی مانند کاتای پاسیفیک، 
جت بلو، یونایتد و لوفت هانــزا را جذب کند. پیش بینی 
می شود هر دو این اپلیکیشن ها با گواهینامه های اتحادیه 
اروپا مطابقت داشته باشند. اتحادیه اروپا در طرح خود 
گفته است که همه واکسن های ضدکرونایی که به تایید 
این اتحادیه رسیده است یعنی فایزر -بیون تک، مدرنا، 
آسترازنکا و جانسون اند جانسون به طور خودکار از سوی 
همه کشورهای عضو به رسمیت شــناخته خواهد شد 
و در کنار آن، به کشــورهای دیگر اجازه داده می شود تا 
واکسن های دیگری را که مستقلا برای واکسیناسیون 
شهروندانشــان انتخاب کرده اند، حتی اگر مجوزی در 
سطح اروپا نداشته باشد به این فهرست اضافه کنند. این 
كار احتمالا سرنوشت خیلي از ایرانیاني كه قرار است براي 
واكسن هاي ایراني ثبت نام كنند، تغییر خواهد داد. راهي 
كه سازنده هاي واكسن هم از آن مي توانند براي جذب 
داوطلب استفاده كنند تا اواخر پاییز میزان واكسیناسیون 

در كشور به نسبت معقول تري برسد. 

حاشــیه های طرح جنجالــی مجلس برای 
ســاماندهی فضــای مجازی و شــبکه های 
اجتماعی هنوز هم ادامه دارد. تا اینجای کار را 
که 48 استارتاپ مطرح و شرکت های فناوری 
محور نامه نوشــته و به این طــرح اعتراض 
کرده اند دیــروز در هفت صبــح خواندید اما 
خبر تــازه اینکه مرتضــی آقاطهرانی،رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس در نامه ای رسمی 

به نمایندگان مجلس یازدهــم از موافقت و 
تایید اعضای شــورای عالی فضای مجازی با 
طرح مجلس خبر داده اســت.او مدعی شده 
اســت که طرح مجلس برای محدودســازی 
اینترنت مورد تایید مرکز ملی فضای مجازی 
و اعضای حقیقی شورای عالی فضای مجازی 
و دســتگاه های اجرایی حاکمیتی است. در 
بخشــی از این نامه که در واقع برای معرفی 

طرح به نماینده ها ارســال شده و اصل طرح 
را هم بــه پیوســت دارد آمــده: »این طرح 
برآیند نظرات دستگاه های اجرایی،نهادهای 
حاکمیتی،اعضای حقیقی شورای عالی فضای 
مجازی، مسئولین مرکز ملی فضای مجازی 
کشور و... است. امید اســت که مورد عنایت 

قرار گیرد.« 
جالب اینکه آقاطهرانی کــه به عنوان رئیس 
کمیســیون فرهنگی مجلس اینطور ســعی 
کرده نماینده ها را برای داشتن نظر مثبت به 
طرح عــده ای از همکارانش ترغیب کند جزو 
کســانی که قرار بوده هنگام بررسی در دفاع 
از این طرح صحبت کنند نبوده و این نشــان 
می دهد که احتمالا غیر از آنهایی که برای نطق 
موافقت با طرح اعلام آمادگی کرده اند، طرح 
جنجالی مجلس موافقان سرســخت زیادی 
بین نماینده ها به ویژه نماینده های اســم و 

رسم دار مجلس دارد. 
گذشته از اینها سنجیدن صحت و سقم ادعای 
آقاطهرانی اهمیت زیادی دارد چون طرحی 
که دربــاره اش صحبت می شــود آنقدر مهم 
بوده که توجه زیادی به خودش جلب کند و 
حالا ادعای حمایت نهادهایی که اصلی ترین 
تصمیم گیرها در مورد فضای مجازی هستند 

ماجرا را وارد فاز تازه ای می کند.
در مورد آن بخش از نامــه که گفته این طرح 
برآیند نظرات نهادهای حاکمیتی است چندان 
روشن نیست و نمی توان دقیق گفت که منظور 
آقاطهرانی از نهادهــای حاکمیتی چه بوده 
چون در ادامه از نهادهایی نام می برد که دقیقا 
نهادهای حاکمیتی و سیاســتگذار در حوزه 
فضای مجازی هستند و معلوم نیست غیر از 
آنها چه نهاد حاکمیتی دیگری باقی می ماند 
که در این مورد صاحب نظر باشد. نکته بعدی 
نام بردن آقاطهرانی از »دستگاه های اجرایی« 
است که معمولا به نهادهای دولتی مثل وزارت 
ارتباطات، شرکت زیرســاخت، اپراتورها و... 
اطلاق می شود و این گروه بارها به شکل های 
مختلف مخالفتشــان را بــا تصویب و اجرای 

چنین طرحی اعلام کرده انــد و حتی وزارت 
ارتباطات برای هشدار درباره عواقب این کار 
دست به نامه نگاری با مجلســی ها هم زد اما 
برای فهمیدن نظر گــروه دیگری که در نامه 
آقا طهرانی به آنها اشاره شده شروع به تماس 
برای گفت وگو با اعضای شــورای عالی فضای 
مجازی و مرکز ملی فضــای مجازی کردیم. 
از بین اعضای حقیقی شــورای عالی فضای 
مجازی صرفا موفق به گفت وگو با محمدحسن 
انتظاری شدیم. او اعلام کرد نامه آقاطهرانی را 
ندیده اما به هیچ وجه حاضر نشد نظر شخصی 
یا نظرکلی اعضای حقیقی شورای عالی فضای 
مجازی را با ما در میان بگــذارد. او گفت که 
بعدا مفصل در این مــورد صحبت می کند و 

حرف هایی برای گفتن دارد. 
در بین مســئولان مرکز ملی فضای مجازی 
هم قاســم خالدی،فرهنگی،اجتماعی و امور 
محتوایــی مرکز ملی فضــای مجازی حاضر 
می شود در این مورد صحبت کند.او می گوید 
که این مرکز قبلا نظراتش را به طور رســمی 
به مجلس اعلام کرده ایم و آنچه به نظرمان در 
این طرح باید اصلاح می شد توضیح داده ایم 
اما هنوز نمی دانیم کــه این اصلاحات اعمال 

شده است یا نه. 
او در جــواب اینکه نظر شــخصی خودش به 
عنــوان معــاون فرهنگی،اجتماعــی و امور 
محتوایی مرکز ملی فضای مجازی درباره این 
طرح چیست،می گوید:»من نمی توانم در این 
فرصت درباره طرح به طور جامع حرف بزنم 
اما می توانم بگویم که از نظر من و بقیه اعضا 
این طرح مزایا و معایبی دارد.مشکلاتی دارد 
که باید برطرف شود و همچنین نقاط قوتی که 
باید تقویت شوند. ما اینها را به خود نماینده ها 

هم گفته ایم.« 
با توجه به اینکه از نظر اعضای شــورای عالی 
فضای مجازی طرح مجلس دارای مشکلاتی 
هم بوده که باید رفع می شده چطور می توان 
ادعا کرد که طرح برآیند نظر اعضای شــورا 

بوده است؟

معاون فرهنگی و اجتماعی مرکز ملی فضای 
مجازی در این مورد می گوید که احتمالا مرکز 
به این نامه واکنش نشان داده و نسبت به آن 

موضع گیری خواهد کرد. 
در کنار این حرف و حدیث ها بد نیســت به 
مواضع موافقان دو آتشــه طرح مجلس هم 
اشاره کنیم. یکی از این افراد عباس طاهری، 
فعال رســانه ای اصولگراســت که در کانال 
تلگرامی اش تحــت عنوان »پاســخ به چند 
ابهــام پیرامون طــرح صیانــت از کاربران« 
نوشته:»دعوا سر چیه؟ دعوا ســر اینه که تا 
امروز قانونی نداشته بحث زیرساخت و همه 
شرکت ها هر جوری که دوست داشتن با مردم 
تا می کردن؛ الان جریمه مالی ســنگین )تا 
٣٠ درصد درآمد سالانه( براشون دیده شده. 
قبل از ایــن، وزارت ارتباطات خودش قانون 
می نوشت، خودش اجرا می کرد، خودش ناظر 
خودش بود. الان قانون نویسی )سیاستگذاری 
و رگولاتوری( از دست قوه مجریه خارج شده 
و به کمیسیون زیر نظر شــورای عالی فضای 
مجازی منتقل شده که حاکمیتیه نه دولتی. 

خارجی ها تا الان ول بــودن. الان می تونن 
بیان دفتر بزنــن توی ایــران و نمایندگی 
رسمی داشــته باشند. دعوا ســر کجاشه؟ 
کلی آدم دارن با داده مردم کاسبی می کنن 
غیرقانونی، دستشون بســته میشه. فضای 
مجازی در یک کلمه صاحب دار میشــه.« 
البته آقای طاهری توضیح نداده که همه این 
اتفاق ها به چه شکل خواهد افتاد مثلا چقدر 
امکان دارد که شــبکه های اجتماعی مثل 
اینستاگرام یا واتســاپ حاضر به راه اندازی 
دفتر در ایران شــده و زیر بار قوانین داخلی 
ایران بروند یا توضیح نداده که وقتی صحبت 
از جایگزین شدن طرح های بومی می شود، 
طرح های بومی قبلی که قرار بود جای تلگرام 
فیلتر شده را بگیرند و با دلار 4800 تومانی 
 5میلیارد وام گرفتند دقیقا چقدر موفقیت
 به دســت آوردند و در حــال حاضر چقدر 

کاربر دارند؟

گفت وگو با دو نفر از اعضای مرکز ملی 
فضای مجازی درباره ادعای آقاطهرانی که 
گفته نهادهای حاکمیتی با طرح صیانت از 

کاربران موافق هستند 

همه تایید کردند؟

در بین مسئولان مرکز ملی فضای مجازی هم قاسم خالدی،معاون فرهنگی،اجتماعی و امور 
محتوایی مرکز ملی فضای مجازی حاضر می شود در این مورد صحبت کند.او می گوید که این مرکز 

قبلا نظراتش را به طور رسمی به مجلس اعلام کرده ایم و آنچه به نظرمان در این طرح باید اصلاح 
می شد توضیح داده ایم اما هنوز نمی دانیم که این اصلاحات اعمال شده است یا نه.من نمی توانم 

در این فرصت درباره طرح به طور جامع حرف بزنم اما می توانم بگویم که از نظر من و بقیه اعضا این 
طرح مزایا و معایبی دارد.مشکلاتی دارد که باید برطرف شود و همچنین نقاط قوتی که باید تقویت 

شوند. ما اینها را به خود نماینده ها هم گفته ایم

کته
ن
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دو پاره یادداشت بسیار بسیار منطقی 

  سايتنگار

دربارهگربهها،جنیفرلوپزها،فلافلهاونابارورها
    سردار محمدحسین حمیدی، رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: یکی از 
اتفاقات خوب که می تواند به مردم در مسیریابی کمک کند، استفاده از سیستم های 
بلد، نشان و ویز است. این سیستم های مسیریابی می تواند اطلاعات خوب و مناسبی 

را در اختیار مردم قرار دهد. 
محل های حادثه خیز را بــه این برنامه ها دادیــم که بتواند به مردم هشــدار دهد و 
محدودیت هایی که ما می گذاریم هم به این برنامه داده می شود که در سیستم خود 
بارگذاری کننــد و در اختیار مردم قرار دهند تا مردم بتوانند انتخاب مســیر و زمان 

مناسبی داشته باشند که این امر یکی از خواسته های ماست.
حمیدی در پاسخ به این سوال که این سیســتم ها جای دوربین ها را نشان می دهد و 
یا تیم های گشتی را نشــان می دهد گفت: ما می خواهیم مردم بدانند که تیم های ما 
مستقر هســتند و دوربین ها در چه جاهایی تعبیه شده است، این امر سبب می شود 
تخلف نکنند. ما نمی خواهیم کمین بگذاریم و جریمه کنیم. دنبال این هســتیم که 
نشان دهیم، دوربین های ما وجود دارد و فعال است و جریمه می کند، قبل از اینکه به 

دوربین برسند رفتارشان را اصلاح کنند.
     خبرآنلاين: سعید معروف بی شک يکی نوابغ والیبال جهان است. او در بازی 
لهستان بار دیگر این موضوع را ثابت کرد. او حداقل در زمان زدن سرویس توپ را دقیقا 
به نقطه ای می فرستاد که بازیکنانی چون لئون یا کورک از روند بازی خارج شوند. این 
نشان از همان هوش بالای معروف داشت. در هر صورت این والیبالیست مطرح جهان 
ظاهرا استعداد خوبی هم در بسکتبال دارد. سعید معروف به سبک والیبال و با پنجه 
آن هم در حالتی که پشتش به سبد بود، توانست پرتابی سه امتیازي کند. این حرکت 

او در نوع خودش عجیب بود.
     بیست و ششــمین میراث جهانی ايران به نام »منظر فرهنگی هورامان/

اورامانات« ثبت شد.
به گزارش ایسنا، در ادامه بررسی نامزدهای ثبت در فهرست میراث جهانی یونسكو، 
پرونده هورامان از ایران رای مثبت یونســکو را گرفت و به عنوان بیســت و ششمین 
میراث جهانی ایران ثبت شد. هفته گذشــته نیز، راه آهن سراسری )شمال- جنوب( 

ایران در این فهرست ثبت شد.
پرونده ثبت جهانی منظر فرهنگی اورامانات/ هورامان در اســتان های کرمانشــاه و 
کردستان با حدود ۴۰۹ هزار هکتار عرصه و حریم قرار دارد که ۱۰۶ هزار هکتار آن 
مربوط به عرصه و ۳۰۳ هزار هکتار نیز جزو حریم اســت. این پرونده سال گذشته به 

یونسکو ارسال شد.
     به گزارش ايســنا، علیرضا معتمدی- کارگردان فیلم »رضا«- روز چهارم 
مردادماه متنی را در صفحه شخصی خود در فضای مجازی منتشر و اعلام کرد که 

او و گروهش هشت ماه است منتظر صدور مجوز فیلمبرداری هستند.
معتمدی که قصد دارد دومین فیلم خود را بسازد به انتقاد از وضعیت سانسور پرداخته 
و در بخشی از متن خود نوشته است:  »اداره سانسور سینما اجازه نمی دهد من دومین 
فیلمم را بسازم. در یک سال گذشــته ده ها بار درخواست و حتي التماس کرده ام که 
از خون من بگذرند و بگذارند فیلمم را بســازم اما هیچ کاری از پیش نبرده ام. دولت، 
سانسور و حذف هنرمندان را به پیمانکاران صنفی برون ســپاری کرده تا خودش با 
خیال راحت بتواند از مسئولیت این قتل عام فرهنگی شانه خالی کند. آدم هایی را در 
شوراهای تصمیم گیر نشانده اند که وظیفه شان تقسیم منافع و بودجه ها بین خودشان 

و حذف فیلمسازان مستقل از گردونه است.«
در این باره همایون اسعدیان- یکی از اعضای شورای پروانه ساخت - به ایسنا گفت: 
من روز گذشته متن آقای معتمدی را خواندم و به نظرم متنی بی ادبانه با برخوردی 
توهین آمیز نسبت به همه اعضای شورای پروانه ساخت است. ایشان اتهام هایی زده اند 
که فکر نمی کنم بتوانند آنها را اثبات کنند ولی متاسفانه در زمانه ای زندگی می کنیم 
که بعضی وقت ها این هوچی گری ها جواب می دهد. شــاید ایشان هم به همین دلیل 

دست به انتشار چنین مطلبی زدند. 
اما مهم ترین نکته ای که می خواهم در این باره بگویم این است که ایشان، دست کم در 
این دوره ای که من در شورای پروانه ساخت وزارت ارشاد بودم تقاضایی برای پروانه 
ساخت نداشتند، یعنی هیچ پرونده ای از طرف ایشان به شورا ارجاع نشده که رد شده 

باشد، هیچ فیلمنامه ای از طرف ایشان به شورا نیامده که مردود شده باشد.
     در حالی که انتقادات از لباس کاروان ايــران در المپیک در روزهای اخیر 
فراوان بوده، نفیسه روشن، بازيگر سینما و تلويزيون از طراحان لباس حمايت 
کرد. نفیسه روشن درباره این لباس نوشته است: »نمی دونم اون عزیزانی که به لباس 
تیم ملی ایران ایراد می گیرن فکر کردن با جنیفر لوپز و شــکیرا مواجه هســتیم یا 
بخشــی از اروپاییم؟ اینجا ایرانه با کلی قوانین. به نظرم طراحی شما عالیست نرگس 

و مهنوش عزیزم...«
     جمشید هاشم پور بازيگر پیشکسوت سینمای ايران چندی پیش به  رغم 

تزريق 2 دُز واکسن کرونا به اين ويروس مبتلا شده  و در قرنطینه خانگی ا ست.
محمد طباطبایی مدیرعامل سابق موسسه هنرمندان پیشکسوت ضمن تایید این خبر 
به خبرنگار صبا گفت: من به عنوان یک دوست و فعال حوزه فرهنگ با او تماس گرفتم 

که خدا را شکر حال خوبی داشت.
هاشم پور حدود یک هفته پس از دریافت دُز دوم واکسن کرونا سر صحنه فیلمبرداری 
حاضر می شود، همان روز تست کرونا می دهد و متوجه می شود که مبتلا به کروناست 
درنهایت به خانه برمی گردد و استراحت می کند. پس از ۱۰ روز، ایشان مجدد تست 
کرونا می دهد که اگر بیماری برطرف شده باشد به کار بازگردد اما باز هم جواب تست 
مثبت می شود. در حال حاضر، حدودا ۱۱ یا ۱۲ روز است که به این بیماری مبتلا شده  

و ۲ بار تست داده است و ۱۷ یا ۱۸ روز از دریافت دُز دوم واکسن می گذرد.
     به گزارشِ روزآروز، طبق آنچه جلیل رحیمی جهان آبادی از نمايندگان مجلس 
در کانال خود منتشر کرده، طرح موســوم به صیانت نه تنها از  دستور کار خارج 

نشده بود که برای نطق موافقت و مخالفت با اين طرح نیز نام نويسی شده بود.
- نظام الدین موسوی سخنگوی هیات رئیسه به »ایسنا« گفته که »این طرح از دستور 
کار مجلس خارج نشده بلکه در نوبت دستورکار قرار دارد ولی امروز نوبت به بررسی 

آن نرسید.«
- او افزوده »گاهی دســتورهایی که از قبل اعلام می شــود به خاطر طولانی شدن 
دستورهای قبلی در همان روز مطرح نمی شوند« و »این طرح به جلسات آینده مجلس 

موکول خواهد شد.«
- پیش از این خبری نادرست منتشر شــد که طبق آن خبر، این طرح از دستور کار 
مجلس خارج شده است که حالا معلوم شده که این طرح »امروز« مطرح نمی شود و 
روزهای آینده باید در انتظار مطرح شدن این طرح که معلوم نیست چنین قدرتی را 

از  کجا آورده، بود.
     رضا ناجی پیرامون وضعیت سلامتی خود گفت: همانطور که مطلع هستید به 
دلیل درگیری با بیماری سرطان روده بزرگ؛ شیمی درمانی شدم و خوشبختانه 

موفقیت آمیز بود، اما اين روز ها احساس ضعف می کنم.
روحیه و انرژی بالایی دارم و همین روحیه باعث شــد تا سرطان را شکست دهم و به 
امید خدا بهتر هم خواهم شد. بیشتر در خانه هستم و وقتم را با تماشای فیلم و سریال 

می گذرانم و به دلیل شرایط کرونایی امکان بیرون رفتن ندارم و ریسک نمی کنم.
بازیگر فیلم ســینمایی »رنگ خدا« پیرامون رضایت از وضعیت خود پس از دریافت 
چهار جایزه جهانی در عرصه بازیگــری عنوان کرد: من تا آنجایــی که باید زحمت 
می کشیدم، کشــیدم و خوشــحالم که بازی من در فیلم ها مورد توجه قرار گرفته و 
جایزه هایی هم دریافت کردم. متاســفانه در ایران به هنر و هنرمنــد کمتر بها داده 

می شود. ۳۰ سال در ارتش خدمت کردم و در هشت ســال دفاع مقدس نیز حضور 
داشتم، اما حالا فقط با مستمری بازنشستگی روزگار را می گذرانم. با این حال خدا را 

شکر زنده ام و نفس می کشم و امیدوارم شرایط برای همه بهتر شود.
     سمیه کاظم نژاد )جنین شناس( با عنوان اين مطلب که طبق آمارهای موجود، 
حدود 1۵ تا 20 درصد از زوجین جوان کشور با مشکل ناباروری مواجه اند، افزود: 
اگرچه به مدد پیشــرفت های حاصــل در حوزه فناوری های کمــک باروری، بخش 
عمده ای از زوجین نابارور از درمان مؤثر بهره مند می شوند، اما هنوز گروهی از زوجین 

به درمان های معمول پاسخ نمی دهند.
     اسدالله احمدی شهريور، رئیس اتحاديه اغذيه فروشان تهران گفت: صنف 
اغذیه فروشان فلج شــده اســت. بیش از ۵٠درصد از اعضای صنف ما به دلیل عدم 
پرداخت اجاره، مجبور به بستن مغازه و تغییر شــغل شدند. یک سال و نیم است که 

صنف ما نیمه تعطیل شده است.
وی بیان کرد: تصمیمات غلط دولت ما را بیچــاره کرده. دولتی ها به حرف هیچ کس 
گوش نکرده و فقط کار خودشان را می کنند. در چند ماه گذشته مواد اولیه تولید اغذیه 

مثل سوسیس، پنیر، سس و نوشابه، ۳٠درصد افزایش قیمت داشته اند.
احمدی گفت: کاهش توان خرید مردم را حس کردیم. اغذیه و ساندویچ غذای قشر 
کم درآمد است ولی دیگر آنها هم توان خرید ساندویچ را ندارند. یک ساندویچ فلافل 

که در سال ۹۷ سه هزار تومان بود، امروز ۳۰ هزار تومان شده است.
      متین بالسینی ملی پوش المپیکی شنا در بازی های المپیک توکیو با ثبت 
زمان 1:۵9:9۷ رکورد ملی شنای 200 متر پروانه را شکست اما از رسیدن به نیمه 

نهايی باز ماند.
بالسینی در مورد اینکه تا چه اندازه به شــنا کم توجهی می شود، بیان کرد: نمی توان 
گفت به شنا کم توجه می شود، در واقع اصلا توجه نمی شود. روز مسابقه ام که از خواب 
بیدار شدم پا درد شدیدی داشتم و پای من دچار  اسپاسم شدید شده بود. ماساژور که 
نداشتیم و من به ماساژور کاروان مراجعه کردم. او توانست ۱۰ دقیقه من را ماساژ دهد 
چون تعداد زیادی ورزشکار هستیم اما فقط یک ماساژور وجود دارد. ما ۲۵ ساعت در 
پرواز بودیم و بدن ها بسیار خسته بود اما یک ماساژور وجود داشت و هنوز هم خستگی 

پرواز از بدن من خارج نشده است.
او ادامه داد: شب قبل از مســابقه با رئیس فدراســیون، پنهانی از وان یخ تیم بزریل 
اســتفاده کردیم چون خودمان چنین چیزی نداریم. اینجا که یخ هست و فقط یک 
تشک بادی احتیاج داشتیم و  آوردن یک تشــک بادی برای یک کشور واقعا سخت 
است؟ اگر سخت اســت، می گفتند، خودمان می آوردیم. یا برای ملی پوش قایقرانی 
ما نمی توانســتند یک جلیقه یخ تهیه کنند؟ من با دست خالی آمدم و امیدوارم این 

اتفاقات دیگر پیش نیاید.
 بالسینی با اشاره به تنها بودن خود در زمان گرم کردن گفت: تنها گرم می کردم و یک 
روز آن را رئیس فدراسیون شنای افغانســتان برای من تایم گرفت. چون زبانم خوب 
است، دوستان خارجی زیادی دارم و مربیان آنها برای من تایم می گرفتند تا گرم کنم. 
با این حال سعی کردم تمام این مسائل را کنار بگذارم و تمرکزم روی کارم باشد و خدا 

را شکر، توانستم نتیجه بگیرم.
     توضیحات وکیل خانواده استاد محمدرضا شجريان درباره انتشار اثر منتشر 

نشده » تا آخرين نفس«:
 محمدحسین آقاسی وکیل استاد شجریان با حضور در روم  خبرپارتی در کلاب هاوس 

درباره انتشار این اثر در شرایط کنونی ایران گفت:
 خانواده استاد  شجریان رضایتی برای انتشار » تاآخرین نفس« نداشتند/ نمی دانیم چه 
کسانی به این نسخه دسترسی داشته اند/ قطعا اضافه کردن برخی ویدئوها و صداها در 
این ویدئو، تحریف است/ با  همایون صحبت کردم و فعلا قرار نیست اظهارنظری کند/ 

پیگیری حقوقی این موضوع باید با تصمیم خانواده باشد.
     بخش کوتاهی از يادداشتی در انتقاد از اشتباهات مسابقه دورهمی:

آیا در صداوســیما مدیر یا ناظر متخصصی وجود ندارد که جلوی این اشــتباهات و 
ندانم کاری ها را بگیرد؟ رئیس تلویزیون و مدیران ریز و درشت این سازمان، به خصوص 
مدیر شبکه نسیم، باید به خاطر حضور اسپانسر اجازه هر کاری را به تهیه کننده برنامه 

بدهند و نظارتی روی آن نداشته باشند؟
به عنوان نمونه، در یکی از قسمت های مســابقه »دورهمی« فیلم »دلیجان آتش« 
ساخته برت کندی محصول سال ۱۹۶۷ با بازی جان وین و کرک داگلاس پخش شد 
که پاســخ آن را به غلط  فیلم »دلیجان« جان فورد محصول ۱۹۳۹ ثبت کردند! هر 

کودک فیلم دیده ای این را می داند، چطور کارشناسان این مسابقه متوجه نشدند؟
مهران مدیری که اجرای این مسابقه را به عهده داشته و ید طولایی در کارگردانی و 

بازیگری دارد، چرا متوجه این اشتباه فاحش و مضحک نشد؟!
عجیب است که وقتی تبلت دم دست اوست، همه ســوال ها را آسان می داند و کلی 
توضیح راجع به پرسش ها می دهد، اما وقتی کمی از تبلت فاصله می گیرد، همه چیز 

فراموشش می شود!
     دنیای اقتصاد نوشت: این هفته فیروز کریمی، سرمربی تراکتور، بعد از شکست ۳ 
بر یک تیمش برابر پرسپولیس به تندی از اجبار سازمان لیگ برای حضور سرمربیان در 
نشست های خبری انتقاد کرد. با این وجود کلماتی که او برای بیان اعتراضش برگزید، 
واقعا عجیب بود. ما بخشی از مصاحبه کریمی را به نقل از خبرگزاری های رسمی کشور 
منعکس می کنیم و پیشاپیش بابت برخی واژه ها پوزش می طلبیم: »هیچ لزومی ندارد 
که بعد از بازی حتما سرمربی در نشست خبری حضور پیدا کند. باید وضعیت روحی 
و جسمی مربیان را هم در نظر بگیرند. الان من مشکل داشتم. تکلیف بیرون روی من 
چیست؟ چه کسی باید جوابگو باشد؟ حداقل این است که چند پنپرز بیاورند که اگر 

کسی وضعیتی مثل من داشت بتواند در نشست خبری حاضر باشد.«
 در اهواز هم فولاد در حالی 2 بر صفر نفت آبادان را شکست داد که بین دو نیمکت 
تشنج به وجود آمد. تنها بخشی از مصاحبه ســیروس پورموسوی، سرمربی نفت، 
درباره جواد نکونام، سرمربی فولاد، را بخوانید: »به من که فرزند خوزستان هستم امروز 
بی احترامی شد و از آن نمی گذرم. به من تهمت جادوگری زدند! من ثابت می کنم که 
چه کسی جادوگر است. دو سال گذشته روی خط دروازه چه کسی آب ریختند؟ بازی 
با استقلال به چه کسی گفتند اجی مجی که صداها ضبط شد؟ روباه در کدام بازی به 
ورزشــگاه رفت؟ اجازه نمی دهم نکونام دیگر در خوزستان مربیگری کند. خوش  تان 

آمد؟ لذت می برید از این فوتبال بهداشتی و فرهیخته؟«
     به نقل از مديکال نیوز، يافته های مطالعه محققان دانشگاه واگنینگن هلند 
نشان می دهد که گربه های خانگی در انتقال سندرم حاد تنفسی ناشی از کرونا 

ويروس نقش دارند.
دکتر »خوزه گونزالس«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره گفت: »گربه های خانگی 
مستعد ابتلا به عفونت کروناویروس هســتند و با توجه به اینکه از نزدیک با مردم در 

ارتباط هستند، ارزیابی خطر بالقوه گربه ها برای انتقال این ویروس مهم است.«
داده های کلیدی جمع آوری شــده از این مطالعات نشــان داد که تعداد تولیدمثل 
کروناویروس در میان حیوانات به طور قابل توجهی بالاتر از یك بود که نشان می دهد 

گربه ها ممکن است در انتقال و نگهداری ویروس نقش داشته باشند.
البته تیم تحقیق می گوید که هنوز ســوالات زیادی در مورد خطر انتقال ویروس از 

انسان به گربه و گربه به انسان باقی مانده است.
دکتر گونزالس افزود: »اطلاعات بیشتر در مورد انتقال ویروس در خانواده و داده ها در 
مورد میزان ویروس در محیط اطراف گربه های آلوده و هوای بازدم آنها می تواند گامی 

در جهت ارزیابی این خطرات باشد.«

1  آمار کرونــا در ایــران خب بــه عددهای 
ترسناکی رســیده. ۳۱هزار مبتلا و ۳۵۰ قربانی. 
برای اینکه نقش واکسیناسیون را بدانید مثلا در 
آمریکا در ۲۴ ساعت قبل ۸۸هزار مبتلا شناسایی 
شــده و ۲۷۳ قربانی. یعنی در حالی که نســبت 
کشــته به مبتلا در ایران بیش از یک درصد است 
درآمریکا این عدد به بیســت و پنج صدم درصد 
می رســد. یعنی نســبت مرگ و میرشان حدود 
یک پنجم ایران اســت.در آمریکا ۵۰درصد مردم 
واکسیناسیون کامل شده اند و هفت درصد دیگر 

فقط یک بار واکسن زده اند. 
در انگلیس تعداد مبتلاها در روز گذشته ۲۴هزار 
نفر بوده و میزان مرگ و میر ۱۴ نفر بوده اســت! 
این آمار حیرت انگیز در کاهش تلفات جانی به این 
خاطر اســت که انگلیس نیز  ۵۵ درصد مردمش 
واکسن کامل زده اند و ۱۴درصد دیگر هم منتظر 
واکســن دوم هســتند. یعنی ۶۹ درصد حداقل 
یک بار واکســن زده اند. در فرانســه آمار مبتلاها 
صعودی و به ۲۲هزار نفر در روز گذشته رسیده  و 
آمار مرگ و میر به ۲۹ نفر. یعنی دو دهم درصد!در 
فرانسه ۵۰درصد مردم واکسیناسیون دومرحله ای 
و کامل را انجام داده اند. در آلمــان دیروز میزان 
مبتلاها ۱۵۰۰ نفر و مرگ و میر ۳۹نفر بوده.خب 
درصد مرگ و میر به مبتلاها درآلمان زیاد است 
اما در مجموع خطر خاصی این کشــور را تهدید 

نمی کند.آلمانی هــا هم ۵۰درصد مردمشــان را 
واکسیناسیون کامل کرده اند و ۱۱درصد دیگر هم 
منتظر دُز دوم هستند. بگذارید به منطقه بیاییم. 
در ترکیه ۸۸۰۰ مبتلا و ۴۶ کشته  برجای گذاشته 
شده است. در حال حاضر کمتر از ۳۰درصد مردم 
این کشور واکســینه کامل شده اند. در روسیه در 
مقابل ۲۲هزار مبتلا )تقریبا مســاوی با مبتلایان 
روزانه فرانسه(۷۸۰ کشته برجای مانده است )۲۵ 
برابر فرانسه !(. چرا؟ یکی از دلایل می تواند مسئله 
واکسیناسیون باشــد. در روسیه  فقط ۱۵ درصد 
مردم واکسن کامل دو مرحله ای دریافت کرده اند. 
متوجه هستید چگونه واکسیناسیون کامل جان 
عزیزانتان را در برابر کرونا حفظ می کند؟ شــاید 
مبتلا بشــوند اما ایــن واکســن دو مرحله ای با 
موفقیت وجه مرگبار کرونا را کنترل کرده اســت 
و خب در ایران تنها  ۳درصد مردم واکسن کامل 
زده اند! فقــط ۳درصد.می بینید توطئه ای در کار 
نیست. ما داریم جزای نزدن واکسن دو مرحله ای را 
می دهیم. حالا به خاطر تحریم ها، به خاطر کمبود 
واکسن یا به خاطر اهمال برخی از دوستان. همه 

چیز به شکل مرگباری منطقی است.

2  یک برنامه ای از شــبکه ۴ وایرال شــده که 
کارشــناس مدعو بــا اعتماد به نفســی خارج از 
اندازه های بشــری،    فرود بر کره مــاه و ماجرای 

آرمســترانگ را رد می کند)یکی از دلایلشان این 
اســت که اگر یک بار روی ماه نشستید چرا دیگر 
تکرار نشــد؟  خب عزیز چرا باید یک بار دیگر آدم 
روی آن کره کوچک خشــک و متروک فضانورد 
پیاده کنند؟ که چه بشود؟ اتفاقا اگر کل ماجرا دروغ 
بود خب یک بار دیگر این دروغ را تکرار می کردند!(  
و با ارجاع به روایتی خاص، قدم گذاشتن بر کرات 
دیگر را از طرف انسان غیرممکن می داند و مجری 
برنامه هم با رویی خوش این مدعای حیرت انگیز 
این کارشناس عزیز را تایید می کند و حرف از ده ها 
مســتند می زند که در تایید فرمایش کارشناس 

محترم ساخته شده است. 
خسته نباشید به خصوص مجری عزیز که مشخص 
است از نســل جدید هستید و نشــان می دهید 
که باید به نســل جدید امیدوار بــود و به میزان 
تحصیلات و نازک اندیشی و نکته سنجی و برخورد 
عقلانی شان آفرین گفت. به به. چه مجری ای، چه 
کارشناســی. آدم حظ می کند و به آینده چقدر 
امیدوار می شــود. دونفری به این نتیجه رسیدند 
که پروژه فرود آپولو یازده روی کره ماه همه اش 

دروغ بوده است!ماشاالله، ماشاالله.
 کاش حداقل اهل ســیگار  بــودم و می رفتم در 
یک بالکن فرضی و در هوایی بارانی به افق خیره 
می شــدم و پک محکمی می زدم و فکری به حال 

بخت خود می کردم. 

 واگویه های انتظار
 فردای آمدنت بود که فهمیدم / برای ماندن نیامده ای

لبخند زدی / و نرگس های پژمرده  را دور ريختی / گفتی عطرشان را گم کرده اند.
تو با زنی که عطرش را گم کرده چه می کنی؟

 دستور زبان عشق
 ای معشوق! / مادرِ شهرهای مسکینانی چون من باش! / مگذار من به حنجره ی عاشقان  / خیانت 
کنم/ سنگفرشی از دست های تغزل را  /  زير پايم بگستران / عطر خلوت خلود باش / وقتی که من 

بوسه ی نامرئی را می بوسم /  من زاده ام تا برقصم / مرا بر نوک خنجر غزل بنشان! / بر تارک آن صیقل 
 رضا براهنی روشنک آرامشبی پايان مرا برقصان! / ای اسطوره ی ستاره   سبز / ای محال صادق / ممکن شو

برای دانستن راز و رمز  و پشت پرده 
دربار در دهه های چهل و پنجاه چند 

تا منبع بزرگ وجود دارد.
مهم ترین منبع خاطرات هفت جلدی 
اسدالله علم است که به تدریج در یک 
صنــدوق امانات در ســوئیس جمع 
آوری شــده بود و او انتشــار آنها را 
منوط بــه مرگ خودش کــرده بود. 
این یادداشت های دقیق و پرجزئیات 
بهترین مرجع برای فهمیدن حالات 
محمدرضا و شرایط حکومت پهلوی 
هستند. او بیش از یک دهه همدم و 
نزدیک ترین دوست محمدرضا بوده. 
کسی که توسط علم برای انتشار این 
خاطرات انتخاب شده بود و به نوعی 
امین او محســوب می شــد علینقی 
عالیخانی بود که مقدمات چاپ این 
خاطرات در هفــت جلد را مهیا کرد. 
یادداشت های روزانه او از اردیبهشت 
سال ۱۳۴۶ آغاز می شــد و تا تیرماه 
۱۳۵۶ به طــول می انجامد.)او چند 

ماه بعد درگذشت (
 دومین منبع موثق مجموعه خاطرات 
ارتشبد فردوســت بود. کسی که از 
کودکی در کنــار محمدرضا بزرگ 
شــده بود و در دوره ای نزدیک ترین 
و معتمد ترین دوســت او محسوب 
می شد و سازماندهی ســاواک را به 
عهده داشــت و در پســت بازرسی 
شاهنشــاهی  مایه هراس بســیاری 
از چهره های رانت خــوار نزدیک به 
دربار بود. آنچه خاطــرات او را کمی 
مورد لطمه قرار می دهد نوشتن آنها 
پس از دســتگیری توسط نیروهای 
اطلاعاتی ایران در ســال ۱۳۶۲ بود. 

فردوســت اگــر در بهمــن ۵۷ گیر 
انقلابیون می افتاد به احتمال قریب 
به یقین اعدام می شــد امــا او چهار 
ســال در خفا زندگي کــرد و وقتی 
دستگیر شــد که دیگر آن تب و تاب 
غیرقابل مهار در اعــدام چهره های 
پهلوی خوابیده بود. او حتی به زندان 
هم نیافتاد و یک نوع حصر خانگی را 
تجربه کرد و خاطراتش را همان موقع 
تدوین کرد. لحن گزنده و انتقادی او 
نسبت به سلطنت پهلوی و شخصیت 
محمدرضا می تواند تا حدی ناشی از 
این شرایط هم بوده باشد. محمدرضا 
از نقش فردوســت در جلسه بزرگ 
نظامیــان در ۲۲ بهمن ناراضی بود و 
حتی او را به خیانت متهم کرده بود. 
ماجرای  جلسه عجیبی که نظامیان 
به ســفارش فردوســت و پشتیبانی 
قره باغی  اعــلام بی طرفــی و عدم 
حمایت از ســلطنت پهلوی کردند. 
جلسه ای که برخی می گویند حاصل 
هراس آمریکا و فرستاده مخفی اش 
ژنرال هایــزر در به قدرت رســیدن 
کمونیست ها در ایران بوده و هراس از 
این که در یک جنگ خیابانی طولانی 
کنترل شرایط از دست دو طرف خارج 
و توده ای ها و تندروهای مارکسیست 
قدرت را به دست بگیرند. فردوست 
اما این گزینه را مردود می شمارد  و 
تصمیــم این شــورا را حاصل  نوعی 
نگاه خردمندانه می داند که توسط او 
مطرح شده است. مجموعه خاطرات 
فردوســت اطلاعات ذیقیمتی را در 
اختیار علاقه مندان قرار می دهد اما 
شــرایط نگارش این کتاب باید مد 

نظر قرار گرفته شــود. فردوست در 
ســال ۱۳۶۶ و در ســن ۶۸ سالگی 

درگذشت. 
پرویز راجی یکی دیگر از کتاب های 
معتبر این دوران را نوشته است. راجی 
که شایع است مورد توجه ویژه اشرف 
قرار داشت آخرین ســفیر ایران در 
لندن بوده اســت. این کتاب ابتدا به 
صورت پاورقی و به زبان انگلیسی  در 
یکی از روزنامه های چاپ لندن منتشر 
می شــد و بعد ترجمــه اش در بازار 
ایران عرضه شد. با عنوان درخدمت 
تخت طاوس. یک کتــاب قطور در 
۴۳۲ صفحه. راجی در ســال ۱۳۹۳ 
و در ســن ۷۸ ســالگی در انگلیس 

درگذشت. 
مینو صمیمی دختر صادق صمیمی 
)رئیس مــوزه ایران باســتان ( بود 
و هنگامــی که در ســوئیس زندگی 
می کرد به منشی ســفارت ایران در 
ســوئیس بدل شــده بود. در همین 
ســال ها یعنی از میانــه دهه چهل 
سفرهای طولانی خانواده محمدرضا 
به زوریخ برای تعطیلات زمســتانی 
آغاز شده بود و هر سال تکرار می شد 
تا به خرید آن ویلای مشــهور ختم 
شد . در این مسافرت های پرهزینه که 

بخشی از سیاستمداران معتمد )علم ، 
ایادی ،  اردشیر زاهدی و...(هم کاروان 
پهلوی را همراهــی می کردند نقش 
مینو صمیمــی پررنگ تر و پررنگ تر 
شد و دســت آخر به فراخواندن او به 
تهران توســط دســتگاه های اداری 
زیر نظر فرح و ســپس تبدیل شدن 
به منشــی مخصوص فرح ختم شد. 
صمیمــی در خاطراتــش موضعی 
انتقادی نســبت به خانواده پهلوی 
دارد اما مشخص نیست که چگونه ۱۱ 
سال در خدمت این خانواده و فرح کار 

کرده است.
 به غیــر از این چهار نفــر ،  خاطرات 
و گفت و گوهــای بلنــد  علینقــی 
عالیخانــی ، داریــوش همایــون و  
ســید حســین نصر در گفت و گو با 
حسین دهباشــی در کتاب هایی با 
عناوین اقتصــاد و امنیت،آیندگان و 
روندگان، حکمت و سیاست، از مراجع 
بسیار مهمی در رودررویی بی واسطه 
با تاریخ ســلطنت پهلوی هســتند. 
 خاطــرات پرویــز ثابتی بــا عنوان
در دامگه حادثه هــم کتاب مهمی 
است اما در چندین مورد ثابت شده 
که ثابتی از گفتــن برخی حقایق در 

این کتاب خودداری کرده است. 

گاهی برای اطمینان از اینکه چیزهایی که زمانی 
تحسین شــان می کردم، هنوز برایم تحسین آمیز 
 Stand هستند یا نه دوباره سراغشان می روم. فیلم
by me را ســال ها پیش دیده بودم. داســتانی 
درباره سفر دو روزه چهار پسر نوجوان به قصد پیدا 
کردن یک جسد.پسرها کوله پشتی را بر می دارند 
و قمقمه ها را پر می کنند و ریــل راه آهن را دنبال 
می کنند تا به مقصد برســند. هر کدام از آنها غیر 
از کوله پشــتی، رنجی را با خود حمــل می کنند.

راوی داستان نویســنده ای است که دارد خاطرات 
قدیمی اش را می نویسد.پســری که فکر می کند 
باید به جای برادر کم نقصِ ورزشــکارش میمرد. 
دوســتان دیگرش هم درگیر فقر و خلاف و اعتیاد 
خانواده های نه چندان روبه راهشان هستند. بچه ها 
فقط می خواهند زودتر آن جنازه مفقود را پیدا کنند 
و تبدیل به قهرمان موقت شهر شوند و عکس شان را 

به روزنامه محلی بفرستند. 
کریس یکی از پسرهای گروه است.همانی که قلبا 
دوست دارد آدم خوبی باشد و جنگ ها را هل بدهد 
به سمت صلح و دوستانش را از خطر و حماقت دور 
کند،اما سابقه خانوادگی اش از او بزهکاری خرده پا 
ساخته که فکر می کند هرگز نمی تواند از شر سایه 

سیاه خانواده اش خلاص شود. 
این بــار هم مثــل دفعه قبــل، میخکــوب بازی 
تماشایی آن پســرک نوجوان بودم. انگار بازیگری 
در رگ هایش جریان داشــت. پســری که کم کم 
اســم زیبای غیرمعمولی اش سر زبان ها افتاد:ریوِر 
فینکس. پسری که بزرگ شد،درخشید اما هرگز 
پیر نشد.ریور ۲۳ ساله بود که یک شب بیرونِ یک 
نایت کلاب هالیــوودی اُوردز کرد و زندگی اش به 

پایان رسید. 
خانواده فینکــس از اول چنیــن فامیلی برنده ای 

نداشــتند. پدر و مادر خانــواده از آن هیپی های 
رهای خوش ســلیقه ای بودند که تخصص شــان 
پیدا کردن اســم های خاص بود و از جایی به بعد 
تصمیم گرفتند صاحب یک فامیلی اســطوره ای 
باشند.بعد از ریوِر )رودخانه( نام فرزندان دیگرشان 
را سامر )تابســتان(،رِین )باران(، لیبرتی )آزادی( 
و بدشانس ترینشــان را واکین گذاشــتند. البته 
بدشــانس ترین در نام، خوش شــانس ترین بچه 
خانواده در دنیای بازیگری شد و حالا کمتر کسی 

هست که اسم واکین فینکس را نشنیده باشد.
امروز بعد از تماشــای فیلمی که هنوز می شــود 
تحسینش کرد، به زندگی آن پسرک مو طلایی فکر 
کردم.در فیلم قرار بود ســال ها بعد در دعوایی که 
نتوانسته بود به صلح تبدیلش کند، قبل از رسیدن 
به پیری چاقو بخورد و بمیرد. انگار او هیچ وقت قرار 

نبود عمری طولانی داشته باشد.

  ستون فقرات             آنالی اکبری

رودخانهققنوس

آرشخوشخو       صدسالصدقصهديگر-52

کتابهایکلیدیازدورانپهلوی
داستان های فراموش شده  از سیاست ، فرهنگ و 

جامعه ایرانی



 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری
چهارشنبه | 6  مرداد 1400 صفحات 05 تا 08
05

F7 هاوال 
سال 2019 شاســی بلندی به خانواده محصولات 
هاوال اضافه شد که خیلی سریع پله های موفقیت 
را طی کرد و تبدیل به یکی از موفق ترین محصولات 
این برند، به خصوص در بازار چین شد. این خودرو 
در نسخه فول 21 هزار دلار قیمت دارد اما به اندازه 
خودروهایی با دو برابر قیمت خود به شــما آپشن 
تحویل می دهد. نمایشــگر عریــض 12.3 ایچی 
هاوال F7 مدل 2021 به سیستم عامل تنست تای 
3 مجهز است. قوی ترین پیشــرانه اش هم موتور 
2 لیتری توربوی 224 اســب بخاری اســت که با 
جعبه دنده هفت ســرعته دوکلاچه نیرو را به تمام 
 F7 چرخ ها انتقال می دهد. خلاصه بگوییم؛ هاوال
شاسی بلند چینی  است که استانداردش یک سر و 

گردن از بقیه چینی ها بالاتر است.

گاراژ

سنگ بزرگ نشانه نزدن است!
طبق سند توسعه صنعت خودرو تا افق 1404 که توسط وزارت صمت منتشر 

شده خودروسازان باید تا پایان سال 1400 میزان تولیدشان را به یک میلیون 
و 500 هزار و تا پایان سال 1404 به 2 میلیون و 500 هزار دستگاه برسانند

گروه خودرو| مدت زمان زیادی است که وزارت صمت 
هدف گذاری های مختلفی را برای تولید خودرو در کشور 
اعلام می کند اما در نهایت خودروسازان نمی توانند به 
آن میزان برسند. صنعت خودروی ایران سال 99 را در 
حالی به پایان رساند که 991 هزار و 629 دستگاه خودرو 
تولید کرده بود؛ در حالی که هدف گذاری وزارت صمت 1 
میلیون و 200 هزار دستگاه بود. البته نسبت به سال 98 
که 831 هزار و 996 دستگاه خودرو در ایران تولید شده 
بود شاهد رشد 19.2 درصدی بودیم اما در نهایت میزان 

تولید حتی به 1 میلیون دستگاه هم نرسید.
وزارت صمت برای تولید خودروی ســواری و وانت در 
ســال 1400 خواب 1 میلیون و 500 هزار دستگاهی 
دیده که از این بین سهم خودروهای بنزینی 1 میلیون 

و 200 هزار، گازســوز و دیزلی 285 هزار دســتگاه و 
برقی و دونیرویی )هیبرید( 15 هزار دستگاه است. اگر 
به قاعده »سالی که نکوســت از بهارش پیداست« باور 
داشته باشیم، احتمال رســیدن به این هدف گذاری تا 
تعطیلی های پایان اسفند 1400 پایین است. در حالی 
که هدف گذاری وزارت صمت رشد 25 درصدی تولید 
نسبت به سال 99 است اما در بهار 1400 تولید خودرو 
افت 6 درصدی نســب به مدت مشــابه در سال 99 را 

نشان می دهد. 
خودروهای گازسوز و دیزلی در حالی باید به آمار 285 
هزار دستگاهی وزارت صمت برســند که تولید آنها با 
موانع مختلفی روبه رو شده اســت. در حالی که تصور 
می شــد با افزایش قیمت بنزین، خریداران به سمت 

خودروهای دوگانه ســوز بروند، در دو ماهه اول 1400 
تنها 3749 دستگاه خودروی دوگانه سوز تولید شد که 
نسبت به مدت مشابه سال 99 افت 5.2 درصدی را نشان 
می دهد. تمام این آمار نیز مربوط به خودروهای تاکسی 
است و عملا خریداران، خرید خودروی دوگانه سوز را 
به دلیل مشکلات فنی متعددشــان کنار گذاشته اند. 
توقف تولید پژو 405 که بخش اعظمی از خودروهای 
دوگانه سوز را تشــکیل می داد چشم انداز تولید در این 
بخش را از گذشته تیره تر کرده اســت. میزان فروش 
معدود خودروهای تجاری که از پیشرانه دیزلی استفاده 
می کنند، همچون وانت زامیاد و پیکاپ فوتون تونلند، 
نشان می دهد که مشتریان آنها نیز ترجیح می دهند به 

سمت نمونه های بنزینی بروند.
اما عجیب ترین بخش از هدف گــذاری وزارت صمت 
تولید 15 هزار دستگاهی خودروهای برقی و هیبریدی 
در سال 1400 و 50 هزار دستگاهی آنها در سال 1404 
اســت. این هدف گذاری در حالي صورت پذیرفته که 
اعلام شده تارای برقی به عنوان اولین خودروی برقی 
ایرانی در اواخر سال 1400 وارد بازار می شود؛ هنوز هیچ 
خودروی هیبریدی روی خط تولید خودروسازان ایرانی 
نیســت و زیرســاخت های خودروهای برقی همچون 
ایستگاه های شارژ و تعمیرکاران متخصص در سرتاسر 
کشور فراهم نشده است. عجیب تر آنکه در سند وزارت 
صمت، تنها واردات این دو نوع خودرو مجاز شــمرده 
شده که هدف گذاری ســال 1400، 35 هزار دستگاه 
و هدف گذاری 1404 صد هزار دســتگاه است. این در 
حالی است که بدون برداشته شدن ممنوعیت واردات 
خودرو وارد دومین ماه تابستان شده ایم و تجربه واردات 
هزار دستگاهی خودروهای هیبریدی در سال 98 نیز 
نشــان می دهد که خریداران به دلیــل قیمت بالاتر و 
پیچیدگی های فنی این خودروها چندان علاقه ای به 

آنها ندارند.

آغاز تولید خودروی ملی ترکیه

اولین خودروی ملی ترکیه به تولید انبوه نزدیک شده و خبر کامل شدن اولین بدنه 
آن در ترکیه این موضوع را تایید می کند.به گزارش اتومبیل فارســی،این خودرو 
توسط گروه سرمایه گذاری مشترک خودروســازی ترکیه )TOGG( آماده شده 
و نخســتین بار در نیمه دوم ســال 1398 رونمایی شد.دو ســال از رونمایی اولین 
 C می گذرد.یک سدان کامپکت و یک کراس اوور سگمنت TOGG پروتوتایپ های
که هر دو به پیشرانه های الکتریکی مجهز هستند. تولید نمونه کراس اوور سال آینده 
آغاز می شود و به دنبال آن نمونه سدان نیز وارد خط تولید می شود. علاوه بر این دو 
خودرو، TOGG وعده داده تا سال 2030 ســه مدل دیگر نیز به بازار عرضه کند. 
نسخه پایه شاسی بلند و ســدان TOGG به یک موتور الکتریکی روی محور عقب 
مجهز شده اند که توان تولید 200 اسب بخار قدرت را دارد. مشتری هایی که به دنبال 
قدرت بیشتر هستند نیز می توانند نسخه ای را سفارش دهند که به موتور الکتریکی 
دوم که روی محور جلو جانمایی شده مجهز است و در مجموع 400 اسب بخار نیرو 
تولید می کند. نسخه پرچم دار این خودرو با یک مجموعه باتری بزرگ تر همراه شده 
)ظرفیت آن هنوز تایید نشده( که می تواند تا 500 کیلومتر را با یک شارژ بپیماید و 

می توان در کمتر 30 دقیقه آن را تا 80 درصد شارژ کرد.

اعلام قیمت جی ام سی آکادیا 2022

 جی ام سی بی ســروصدا تغییراتی را در برخی تریم ها و تجهیزات آکادیا 2022 
اعمال کرده است. هم اکنون نســخه پایه آکادیا SL دیگر در دسترس نیست و 
نقطه دسترســی به این خودرو تریم SLE می باشــد که طبق انتظارات به طور 
قابل توجهی گران تر از SL قبلی اســت. ارزان ترین نسخه آکادیا به جای قیمت 
30100 دلاری در مدل ســال پیش هم اکنون بهــای 34800 دلاری دارد. به 
گزارش پدال به این ترتیب قیمت پایه این خــودرو برای مدل 2022 به میزان 
4700 دلار افزایش یافته است هرچند با این مبلغ بیشتر مالک تریم مجهزتری 
می شــود. همچنین دیگر خبری از پیشــرانه 4 ســیلندر 2.5 لیتری نیست و 
خریداران آکادیا SLE فقط حق استفاده از پیشــرانه 2 لیتری توربو را خواهند 
داشــت. خبر خوب اینکه آکادیا SLE 2022 به صورت دیفرانسیل جلو عرضه 
می شود درحالی که اگر پیش از این خواهان پیشــرانه 2 لیتری توربو و انتقال 
قدرت به دیفرانسیل جلو بودید باید تریم SLT را انتخاب می کردید. همچنین 
این خودرو قدرت بیشتر 228 اســبی در مقایسه با خروجی 193 اسب بخاری 
پیشرانه 2.5 لیتری داشته و از نظر مصرف سوخت نیز اندکی بهتر عمل می کند. 
آکادیا دومین شاسی بلند پرفروش این شرکت پس از تراین بوده اما اوضاع این 

خودرو در سال 2020 خیلی خوب نبود و افت فروش 27 درصدی را ثبت کرد.

معرفی نماینده آئودی در داکار

 بخش خودروهای اسپرت شرکت آئودی یک خودروی مسابقه ای به نام RS Q ای 
ترون را معرفی کرده که قرار است در مسابقه رالی داکار حاضر شود. به گزارش باما 
این خودروی آفرود با ظاهری ترســناک به دو پیشرانه برقی روی محورهای جلو 
و عقب مجهز شده است، که از خودروی حاضر در مسابقات فرمول E سال 2021 
 TFSI به عاریت گرفته شده. یک پیشرانه بنزین سوز FE07 یعنی آئودی ای ترون
توسعه یافته برای مسابقات DTM هم به عنوان نیروی پشتیبان برای موتورهای 
الکتریکی فعالیت خواهد کرد. این پیشرانه 2 لیتری 4 سیلندر توربوشارژ سوخت 
خود را از باک 295 لیتری که در فاصله 1.1 متری پشــت محور جلو نصب شده 
دریافت می کند. آئودی به علاقه مندان اطمینان داده که آلایندگی این پیشرانه 
بنزینی کاملا کنترل شده است. باتری 50 کیلووات ساعتی این خودرو نیز 370 
کیلوگرم وزن دارد و از مکانیزم بازیابی انرژی از نیروی ترمز پشــتیبانی می کند. 
مجموع نیرویی که در اختیار خودروی مسابقه ای آئودی قرار گرفته برابر با 500 
کیلووات یا 670 اسب بخار اســت. وزن خودرو نیز با قوانین وضع شده برای رالی 

داکار هماهنگ شده و در حدود 2 تن است.

پادرا پلاس در راه است

 براســاس آمار تولید ســایپا در ســال 1400، می توان دید که این شرکت در 
خودروســازی زامیاد، از ابتدای سال جاری تاکنون سه دســتگاه پادرا پلاس 
دوکابین را به تولید رسانده اســت. وانت جدید زامیاد، فعلا با کد P2i شناخته 
می شود و براساس اسناد منتشرشده، ممکن است با نام جدید »کارون« به بازار 
بیاید. این وانت در واقع نسل جدید فودای لیون است که در بازار چین به نام لیون 
F16 به فروش می رسد. به همین دلیل است که نه در نمای ظاهری و نه در نمای 
داخلی خودرو، هیچ اثری از پادرای ســابق را نمی بینیم. مهم ترین ویژگی های 
جدید وانت پادرا پلاس عبارتند از دســتگیره های آســان بازشــو، شیشه ها و 
آینه های برقی، صندلی های جدید با ارگونومــی بهتر، صندلی 3 حالته راننده، 
بهبود سیستم تهویه دســتی )با کولر و بخاری(، سیستم صوتی جدید، قابلیت 
نصب مانیتور، قابلیت نصب ایربگ، فرمان هیدرولیک، مه شکن جلو و عقب، ترمز 
دیسکی جلو/ ترمز کاسه ای عقب، ریموت و قفل مرکزی/ ایموبلایزر و ترمزهای 
ABS به همراه EBD. زامیاد برای پادرا پلاس از همان پیشرانه سابق وانت پادرا 
استفاده کرده که با حجم 2.4 لیتر می تواند 95 اسب بخار قدرت و 175 نیوتن 

متر گشتاور را در اختیار راننده اش قرار دهد.

دندهمعکوس   

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

بعضی از خودروهای خوشنام چینی در دیگر بازارها با اقبال بسیاری روبه رو 
شده اند  اما حداقل در حال حاضر خبری از تلاش برای مونتاژ آنها در ایران 

به گوش نمی رسد
سیدمحمدرضا دادگستر| چینی ها فعلًا پشت در بازار آمریکا گیر کرده اند و اروپایی ها هم چندان اقبالی به آنها 
نشان نمی دهند  اما از طرف دیگر در آسیای مرکزی، آســیای جنوب شرقی، خاورمیانه، آمریکای لاتین و آفریقا 
بازارشان بد نیست و حتی در بازارهایی مثل فیلیپین کم کم دارند بازار را از چنگ ژاپنی ها درمی آورند. با این حال 
افتخار این پیروزی ها به آن گروه از خودروهای چینی می رسد که یک سر و گردن از دیگر خودروها بالاترند و در 
عین حال با تکیه بر قیمت پایین شان توانســته اند مورد اقبال واقع شوند. در این گزارش به سراغ سه مدل از این 

خودروها رفته ایم که البته در ایران خبری از آنها نیست.

چینی هایی که جای شان خالیست!
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صد اتومبیل برتر تاریخ )24(
پورشه 930 توربو سریع ترین خودروی تولیدی آلمان 
در زمان خود بود و توانست علاقه به توربوشارژر را بار 

دیگر در صنعت خودرو برانگیزد. این خودرو را می توان 
نماد پرفورمنس در دهه 1970 میلادی دانست

سال های پایانی دهه 1960 دوره زمانی حساســی برای پورشه به حساب 
می آمد. اشتوتگارتی ها در آن زمان شــروع به آزمایش فناوری توربوشارژر 
در خودروهای خود کرده بودند. موفقیت آمیزبودن آزمایش ها باعث شــد 
تا در سال 1972 تولید پورشه 911 توربو آغاز شــود. با این حال پورشه به 
تولید خودروهای بیشتری نیاز داشت. فدراســیون بین المللی اتومبیلرانی 
)FIA( در آن سال ها قوانینی موسوم به قوانین J را وضع کرده بود که طبق 
آنها اتومبیل های گروه 4 و 5 مســابقات باید خودروهای تولیدی باشند. به 
این معنی که در شبکه های فروش خودروسازان برای عرضه به عموم مردم 
موجود باشــند و هر کســی بتواند با پرداخت وجه لازم آنها را بخرد. برای 
دریافت تاییدیه، خودروسازها بایستی طبق مهلت 24 ماهه 400 دستگاه از 
خودروهای مذکور را تولید می کردند و در اینجا بود که چند مدل به کمک 

پورشه آمدند: کررا RSR، 911 توربو، 934، 935 و به خصوص 930 توربو.
پورشــه 930 توربو در اصل نسخه پیشــرفته تری از 911 توربو به حساب 
می آمد. این کوپه دو در با ظرفیت 2+2 نفر دارای موتوری تمام آلومینیومی 
در بخش انتهای خود بود و انتقال نیروی خود را نیز توســط یک گیربکس 
4 دنده دســتی و از طریق محور عقب خودرو صورت می داد. پیشرانه شش 
سیلندر 3.2 لیتری آن مجهز به توربوشارژر و اینترکولر بود و می توانست 261 
اسب بخار نیرو و 395 نیوتن متر گشتاور تولید کند. شتاب آن 4.9 ثانیه بود 

و می توانست به نهایت سرعت 265 کیلومتر بر ساعت نیز دست پیدا کند.
کابین 930 توربو حسی اسپرتی را به سرنشینان القا می کرد و نشانگرهای 
درشتی به صورت کلاســیک روبه روی راننده قرار داشت که باعث می شد 
راننده حس کند درون یک فضاپیما نشســته است. همچنین غرش زیبای 
خروجی اگزوزهای 930 هیجانی مضاعف را به همراه خود به ارمغان می آورد. 
البته به رغم آنکه 930 توربو به سرعت بالایش شناخته می شد رانندگی با آن 
بسیار طاقت فرسا بود و به دلیل کوتاه بودن فاصله دو محور و آرایش موتور 

عقب بایستی به تاخیر توربوشارژر آن عادت می کردید.

پورشه برای این مدل قیمت پایه 34 هزار و 150 دلاری در نظر گرفته بود. هر 
چند امروزه نمونه های کارکرده آن بین 120 تا 170 هزار دلار در حراجی ها 
معامله می شوند. از سال 1976 این خودرو به بازار ایالات متحده هم وارد شد 
که زنگ خطری برای شورولت کوروت 210 اسب بخاری و فورد موستانگ 
139 اســب بخاری بود. حتی می توان گفت که بعد از ورود 930 به آمریکا 
بود که کم کم آمریکایی ها هم تکانی به خود دادند و به سمت افزایش قدرت 
پیشرانه های خود رفتند. البته تفاوت اساسی بین سبک اروپایی تقویت موتور 
و سبک آمریکایی آن هنوز هم پابرجاست. در حالی که اروپایی به تناوب از 
توربوشارژر و سوپرشارژر در پیشرانه های خود استفاده می کنند، آمریکایی ها 
حجم موتور را افزایش می دهند. نکته جالب آن اســت که هر دو گروه هم 
طرفداران دوآتشه  خود را دارند و حاضر به کوتاه آمدن از مواضع خود نیستند.

پورشه 930 توربو تا سال 1989 بر روی خط تولید پورشه قرار داشت.
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 بی وای دی چین
این سدان از بی وای دی که نام امپراتوری چین را بر پیشانی دارد، شما را به حیرت می اندازد چون از نظر طراحی 
کاملًا به روز و تقریباً شبیه   چیزی است که در آخرین نسل از کیا اسپورتیج داریم می بینیم. این سدان هیبریدی 
جمع و جور از باتری های پیشرفته بلید بهره می برد که در حال حاضر در خودروهای ولوو استفاده می شود و به مدد 
عملکرد عالی اش در رانندگی و مصرف پایین سوخت توانسته در ژوئن 2021 دومین خودروی پرفروش بی وای دی 
باشد و رکورد 9269 دستگاهی را بزند! این خودرو در نسخه پلاگین هیبریدی از پیشرانه 1.5 لیتری تنفس طبیعی 
در ترکیب با موتور الکتریکی بهره می برد که قادر به تولید 170 اسب بخار نیرو است؛ در کمتر از 4 ثانیه به سرعت 

100 کیلومتر بر ساعت می رسد و تنها 3.8 لیتر بنزین در هر 100 کیلومتر می سوزاند.

GT جیلی امگرند 

طراحــی ســدان جیلــی امگرند GL به شــدت 
کسل کننده و ســاده بود که چندان تعجب برانگیز 
نیست چون این خودرو به عنوان مدلی ارزان قیمت 
برای بــازار چین معرفی شــده   امــا جیلی برای 
خریدارانش در بازارهای خارجی امگرند GT را در 
نظر گرفته است که ســدانی اسپرت و خوش چهره 
است و بین 19 تا 29 هزار دلار قیمت دارد. امگرند 
GT که روی پلتفرم CMA )پلتفرم مشترک ولوو و 
جیلی( تولید شده، سه انتخاب را در بخش پیشرانه 
در برابر مشتریان قرار می دهد که شامل نمونه های 
1.8 لیتری توربو، 1.5 لیتری توربو هیبرید ملایم و 
1.5 لیتری پلاگین هیبرید می شود. میزان خروجی 
این موتورهــا به ترتیب 181، 190 و 275 اســب 
بخار اســت. کابین نیز همانند نمای خارجی یک 
تجربه موفق برای جیلی محسوب می شود. کنسول 
اصلی طراحی بسیار جذابی دارد و در آن از نوارهای 
کرومی صیقلی استفاده شده اســت. نشانگر آمپر 
کاملا دیجیتال و نمایشــگر اصلی ویژه تنظیمات 
سیستم سرگرمی فناورانه های کابین را پرچمداری 

می کنند.
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تعطیلی موقت فرودگاه های تهران در روز تحلیف
 سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از بسته شدن 

فرودگاه های استان تهران در روز ۱۴مرداد ماه و همزمان 
با برگزاری مراسم تحلیف ریاست جمهوری به مدت دو 

ساعت و نیم خبر داد. محمد حسن ذیبخش می گوید برای 
  TMA رعایت الزامات ایمنی و امنیتی کلیه فرودگاه های
تهران شامل فرودگاه مهرآباد، امام خمینی، پیام، آزادی و 
قزوین از ساعت چهار و 30دقیقه تا هفت بعد از ظهر روز 

پنجشنبه ۱۴مرداد تعطیل خواهند بود. در این دستورالعمل 
صادر شده، از شرکت های هواپیمایی خواسته شده تا 

برنامه ریزی پرواز در تاریخ و ساعت مربوطه را رعایت کنند. 

افزایش قیمت فلافل در سه سال
 رئیس اتحادیه اغذیه فروشان تهران می گوید در چند ماه 
گذشته مواد اولیه تولید اغذیه مثل سوسیس، پنیر، سس و 

نوشابه 3٠ درصد افزایش قیمت داشته اند. کاهش توان خرید 
مردم را حس کردیم. اغذیه و ساندویچ غذای قشر کم درآمد 

است ولی دیگر آنها هم توان خرید ساندویچ را ندارند. یک 
ساندویچ فلافل که در سال ۹۷ سه هزار تومان بود، امروز 

30هزار تومان شده است. اسدالله احمدی شهریور می گوید 
بیش از ۵٠درصد از اعضای صنف ما به خاطر پرداخت نکردن 

اجاره مجبور به بستن مغازه و تغییر شغل شدند چراکه یک سال 
و نیم است که صنف ما به صورت نیمه تعطیل فعالیت می کند. 

ثبت چک صیادی ارتباطی با مالیات ندارد
 اخیرا شایعاتی در بازار مطرح شده که ثبت چک در سامانه 

صیاد مشمول مالیات می شود. در پاسخ طراح طرح اصلاح 
قانون چک می گوید این مسئله اصلا درست نیست و انجام 
این کار هیچ ربطی به امور مالیاتی ندارد و مشمول مالیات 
نمی شود. حرف هایی که پیرامون این موضوع مطرح شده 

در حد یک شایعه است و صحت ندارد. ابوالفضل ابوترابی 
نماینده مجلس شورای اسلامی می گوید چکی که در سامانه 
صیاد ثبت نشود، گیرنده آن باید در دادگاه به اثبات برساند 

که این چک متعلق به اوست و چکی که در سامانه ثبت 
نشود درواقع در حد یک تکه کاغذ بیش نیست.
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بر 2:30 1410 اختلاف قیمت مرغ از مرغداری تا پروتئینی8/4

 مشاور عالی اتحادیه مرغداران گوشتی می گوید قیمت مرغ گرم 
برای مصرف کننده نباید بیشتر از ۲۵ تا ۲۶هزار تومان باشد. به گفته 
محمدعلی کمالی تولیدکنندگان باید به میزان نهاده ای که دریافت 
می کنند و مقداری جوجه ای که می ریزند مرغ زنده با قیمت مصوب 
۱۷هزار و۱00تومان تحویل دهند. قیمت های بالای مرغ اصلا مورد 

تایید ما نیست و  به نظر می رسد عده ای دلال و واسطه مرغ ها را به هر 
طریقی خارج از شبکه کشتار و با قیمت های بالا می فروشند که باعث 

شده قیمت مرغ در بازار به کیلویی ۴0هزار تومان برسد. برای مان 
جای سوال است که چطور بخشی از مرغ هایی که با قیمت ۴0هزار 

تومانی فروخته می شود، برچسب تنظیم بازار دارد. 

شاخص بورس عقب نشینی کرد
 شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روز دوشنبه 

پنجم مرداد ماه با کاهش هشت هزار و ۴۴۵واحدی تا رقم 
یک میلیون و 3۱۴هزار و ۹0۹واحد عقب نشینی کرد. دیروز 
بازگشایی نمادهای شاخص ساز برای بورس گران تمام شد 
و فولاد، شستا، شپنا و شتران به ترتیب بیشترین تاثیر منفی را 

بر شاخص کل گذاشتند تا تلاش های کگل، کچاد و وامید 
برای سبز نگه داشتن شاخص بی فایده باشد. روز گذشته 
معامله گران بورس حدود ۶.3میلیارد برگه سهام و اوراق 

مالی را در قالب ۶۷۷هزار معامله دادوستد کردند و ارزش 
کل معاملات حدود ۵.۶هزار میلیارد تومان بود.

    نایب رئیس اتحادیه طلا عقیده دارد به دلیل نوسانات 
زیاد قیمت دلار در چند روز اخیر پیش بینی روند بازار طلا و 
سکه دشوار است و باید منتظر مشخص شدن روند نرخ ارز 

در روزهای آینده باشیم.
    طبق طرح مجلس درباره مالیات بر عایدی سرمایه که 
تا شهریورماه قرار است به صحن علنی برود، سود حاصل از 
فروش خودرو، طلا، ارز، مسکن و... براساس مدت نگهداری 
آنها از زمان خرید تا فروش، مشــمول مالیات می شــود. 
البته اولین انتقال املاک نوساز و نیمه ساخت، انتقال باغ و 
زمین های زراعی به بیرون از حریم شهری، انتقال بلاعوض 
به والدین، همسر و فرزندان بالای 1۸ سال و اعطای وکالت 

به آنها و... معاف از این مالیات هستند.
    هشــتمین عرضــه اولیه ســال جاری با یــک هفته 
تاخیر ناشــی از تعطیلی شــش روزه پایتخت صبح امروز 
چهارشــنبه صورت می گیرد. تعداد 450 میلیون ســهم 
شرکت سرمایه گذاری هامون صبا معادل 15درصد سهام 
این شرکت، به  عنوان هشــتمین عرضه اولیه امسال بازار 
سرمایه با نماد معاملاتی »وهامون« در بازار اول فرابورس 
ایران عرضه می شــود. بازه قیمت در این عرضه  1۷50 تا 
1902 ریال اســت و هر کد بورســی می تواند ۸40 سهم 

خریداری کند.
    قیمت گوجه فرنگی از حدود یک هفته پیش افزایش 
پیدا کرده و به بیش از 10 هزار تومان رسیده است. رئیس 
اتحادیه بارفروشــان علت این مســئله را کاهش کشــت 
گوجه فرنگی به دلیل کم آبی می داند و می گوید یک هفته تا 
10 روز دیگر با رسیدن گوجه های مناطق مختلف قیمت ها 
دوباره کاهش پیــدا می کند. با این حــال رئیس انجمن 
گوجه کاران کشور گرفته کم آبی باعث کشت محدود گوجه 

شــده و در نهایت افزایش ۳٠ تا 4٠درصدی قیمت آن در 
مدت اخیر شده است. به گفته ســعید محمدی با توجه به 
کم آبی و کشت محدود، اگر قیمت گوجه در این روزها به 

2٠ هزار تومان هم برسد معقول است.
    درپی انتشــار گزارش خبری و فیلمی مبنی بر وجود 
جســم خارجی در یک بســتنی با برند دومینو، اداره کل 
استاندارد تهران پس از بازرسی از خط تولید این کارخانه 
و انجام آزمایش روی بستنی، اعلام کرد با توجه به خطوط 
تولید تمــام اتوماتیک، احتمال وجود جســم خارجی در 
مراحل تولیــد، تقریبا غیرممکن اســت. همچنین پس از 
بررســی نمونه در محل آزمایشــگاه، مشخص شد چسب 
زخم، در حقیقت نوار کاغذی است که بررسی امکان وجود 
آن پس از تولید یا در حین تولید به علت دفرم شدن بستنی 

وجود ندارد.
    بررســی نتایج طرح آمارگیری نیــروی کار در بهار 
1400نشــان می دهد کمترین نرخ بیکاری در استان ها 
به ترتیب برای همدان با 5.6درصــد، تهران 6.۳درصد و 
زنجان 6.۷درصد اســت. همچنین بیشترین نرخ بیکاری 
نیز در استان های کشور متعلق به هرمزگان 16.6درصد، 

کرمانشاه 14.۷درصد و یزد 14درصد گزارش شده است.
    دستور پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان سال 

1۳99 صادر شد.
    مهلت 120 روزه قانونی برای ثبــت وضعیت خانه ها 
به زودی تمام می  شــود و به نظر می رســد ســازمان امور 
مالیاتی بایــد برای مالکان خانه های خالــی برگه مالیاتی 
صادر کند. محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی پیش از این 
از معرفی یک میلیون و ۳00 هزار واحد مسکونی خالی از 

سکنه به سازمان امور مالیاتی خبر داده بود.

  نبض بازار

دستور پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان صادر شد

 هشتمین عرضه اولیه سال جاری 
با یک هفته تاخیر ناشی از تعطیلی 

شش روزه پایتخت صبح امروز 
چهارشنبه صورت می گیرد

 بخش بزرگــی از جامعه هر ماه بخشــی از درآمد خود را 
به حســاب بیمه  تامین اجتماعی واریــز می کنند و بابت 
آن خدماتی مثل درمان و مستمری بازنشستگی را طلب 
می کننــد. در حالی که ایــن بیمه خدمات بیشــتری به 
مشــتریان خود ارائه می دهد.چیزهایی مثل کمک هزینه 
ازدواج  که البته با توجه به تــورم در حال حاضر می توان 
برای آن از کلمه هدیه استفاده کرد. غرامت فوت، زایمان 
و ایــام بیماری هــم از جمله دیگر خدمــات بیمه تامین 
اجتماعی است که اول و ســومی با توجه به شرایط فعلی 
اهمیت مضاعف پیدا کرده اند.مهدی شــکوری،مدیرکل 
امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی برای رفاه حال 
بیمه شدگان شرایط مشمولان دریافت این مبالغ را شرح 

داده است. 
   شرایط پرداخت کمک هزینه ازدواج

کمک هزینه ازدواج شــرایطی دارد از جمله اینکه ازدواج 
باید حتما بار اول و دائم باشد و ظرف پنج سال قبل از عقد، 
شخص ۷20 روز سابقه بیمه پردازی داشته باشد. در این 
صورت تامین اجتماعی یک ماه حقوق را به عنوان پاداش 

برایش واریز می کند. 
   شرایط پرداخت غرامت ایام زایمان

مرخصی زایمان جزو تعهدات کوتاه مدت تأمین اجتماعی 
است. اگر بانویی برای استراحت زایمان می رود قبلا تا شش 
ماه از این غرامت برخوردار می شد که از خرداد امسال به 
9 ماه افزاش پیدا کرده اســت. در صورت تمایل شــخص 

بیمه پرداز می تواند کمک هزینه این ایــام را نیز دریافت 
کند. برای این کار متقاضی می تواند در ســامانه خدمات 
غیرحضوری مــدارک لازم اعم از گواهــی ولادت نوزاد، 
شناسنامه و تاییدیه پزشکی را بارگذاری کند تا نسبت به 

پرداخت کمک هزینه اقدام شود.
مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی درباره 
مبلغی که تحت کمک هزینه زایمان پرداخت می شــود، 
می گوید: مبلغ این غرامت، دو سوم میانگین 90 روز ایام 
اشتغال قبل از مرخصی زایمان است چون غرامت و کمک 
هزینه و در واقع جبران بخشی از مزد است و حقوق کامل 

پرداخت نمی شود.
   شرایط پرداخت غرامت ایام بیماری

رقم غرامت دســتمزد ایام بیماری برای افــراد متاهل و 
متکفل، ســه چهارم میانگین 90 روز ایام اشتغال قبل از 
مرخصی است. برای افراد مجرد در بیماری عادی و سرپایی 
دو سوم و برای بستری یک دوم میانگین آن 90 روز است.
در این روزها که کرونا جولان می دهد و یکه تازی می کند، 
اگر فرد شاغل بوده و رابطه مزدبگیری دارد و کارفرما در آن 
دوران برایش بیمه ای رد نکرده باشد، فرد می تواند با ارائه 
گواهی استراحت از غرامت دستمزد ایام بیماری برخوردار 
شــود. برای این مورد هم کافی است شــخص مدارک را 
در سامانه بارگذاری کند و اگر شــرایط احراز شد غرامت 
پرداخت می شــود بنابراین نیازی به مراجعه حضوری و 

پیگیری نیست. 

   بیمه

راهنمای دریافت کمک هزینه ازدواج، غرامت زایمان و ایام بیماری

تتر با وجــود رشــد ناچیز چنــد صدم درصــدی در 
24ساعت گذشته و هفته قبل هنوز پای خود را از گلوی 
سرمایه گذاران برنداشته است. بازدهی این ارز دیجیتال 
در شش ماه گذشته نیم صدم درصد بوده است و بازدهی 
یک ساله آن هم به شکلی عجیب و برخلاف رمزارزهای 
مرسوم منفی است اما در ایران وضع فرق می کند؛ یک 
سال پیش سرمایه گذاران ایرانی هر تتر را 21 هزار تومان 
خریداری می کردند چون قیمت تتر بر اساس نرخ دلار 
تعیین می شود.با گذشت یک سال اگرچه سرمایه گذاران 
جهانی تتر متحمــل ضرر و زیان شــده اند اما ایرانی ها 
می توانند بر اساس میانگین قیمت معاملات 24 ساعت 
گذشته، هر تتر را 25 هزار تومان بفروشند. راز محبوبیت 

تتر میان ایرانی ها به همین دلیل است.
با این حال نجواهایی هشــدارآمیز به گوش می رسد تا 
ایرانی ها را نسبت به معامله تتر هوشیار کند. همه چیز 
از انتشار شــایعه تحقیقات قضایی آمریکایی ها در بازار 
تتر شروع شد.شبکه خبری بلومبرگ مدعی شد آمریکا 
تحقیقات قضایی علیه تتر به اتهام پنهان کردن اطلاعات 
تراکنش های مربوط به ارزهــای دیجیتالی از بانک ها 
را آغاز کرده اســت. تتر را مهم ترین استیبل کوین دنیا  
می شناســند چون قیمت آن بر اساس قیمت ثابت یک 
دلار تعیین می شــود. در حالی که ارزهــای دیجیتالی 
نوســانات زیادی دارند، ارزش استیبل کوین ها همواره 
ثابت یا با تغییرات بســیار بســیار جزیی همراه است و 

خرید و فروش ارزهــای دیجیتالی نیز برحســب آنها 
بیان می شود. نهادهای ناظر مالی هم به دلیل حفاظت 
از ســرمایه گذاران و هم به دلیل ثبات مالی نگرانی های 
زیادی در خصوص افزایش اقبال عمومی به اســتیبل 
کوین ها دارند. مقامات قضایی آمریــکا پیش از این به 
معامله گران هشدار داده بود هیچ پشتیبانی قانونی برای 
حفظ ارزش یک دلاری هر تتر وجود ندارد و در قدم های 
بعدی اســتفاده از تتر و خدمات صرافی بیتفینکس را 

ممنوع اعلام کردند.
اگرچه تتر در مقام پاسخگویی به بلومبرگ، روی تعهد 
خود در گفت وگو با مقامــات و نهادهای ناظر آمریکایی 
و سایر کشــورها تاکید کرده و گفته شفافیت را عاملی 
مهم در رشد و ارتقای قابلیت های خود می داند اما به نظر 
می رســد قضیه تتر می تواند بیشــتر از این ها بیخ پیدا 
کند چون پس از اعتراض وزیر خزانــه داری آمریکا به 
نحوه عملکرد تتر و بقیه استیبل کوین ها، احتمال دارد 
در ماه پیش رو شــرکت ابداع کننده این سیستم مالی و 
بنیانگذار آن مجبور شود در دادگاه حاضر شده و با توجه 
به اتهامات قابل توجهی که در مورد پشتوانه و این دارایی 
به عنوان یک Stable Coin مطرح است از خود دفاع 
کند. نجواهای هشدارآمیز را می شنوید؟ دقیقا به همین 
دلیل بهتر است معامله گران،صرافی های ایرانی، تجار و 
بازرگانان، بیشتر مراقب دارایی هایشان و خرید و فروش 

تتر به عنوان یک ارز دیجیتال باشند.

   ارز دیجیتال

کاشت مین زیر پای سرمایه گذاران تتر

ما 
لزا

 و ا
ت

ه اس
ود     

ر ب
شه

ح 
سط

ف 
ختل

د      م
خری

كز 
مرا

 از 
بح

 ص
ت

 هف
ان

گار
برن

ي خ
رس

 بر
صل

 حا
وق

ي ف
ت ها

قیم
 

ت.(
 اس

ان
توم

به 
ها 

ت 
قیم

ت.)
یس

ق ن
 فو

اي
د     ه

 برن
اي

ي ه
د     گ

این
ي نم

سو
 از 

د     ه
م ش

علا
ت ا

قیم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

13میلیون و 500هزار

17میلیون

15میلیون و 800هزار

17میلیون و 900هزار

16میلیون و 700هزار

12میلیون و 600هزار

14میلیون و 800هزار

11میلیون و 300هزار

16میلیون و 600هزار

14میلیون و 400هزار

قیمت انواع ماشین ظرفشویی مبله

جی پلاس

دوو

اسنوا

سامسونگ

پاکشوما

جی پلاس

پاکشوما

سام

کندی

امرسان

GDW-K462W

DWK-2560

SWD-226W

D175

MDF-14302

GDW-K351

MDF-15303

DW-180

CDM-1513

ED14-MI3

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع فلش مموری 64گیگابایتی

سن دیسک

سن دیسک

کوئین تک

ایکس انرژی

ای دیتا

سیلیکون پاور

ویکومن

سن دیسک

سمگپرس

ای دیتا

Ultra Dual Drive M3

Ultra Dual Drive Type-C

Marvel-G

Gold2

UV350

Touch T06

VC125

CZ71

B-1

C906

200هزار

240هزار

150هزار

170هزار

240هزار

230هزار

150هزار

170هزار

160هزار

175هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 25هزار و 180

29هزار و 755

34هزار  و 795

شش هزار و 855

دو هزار و 940

10میلیون و 900هزار

10میلیون و 600هزار

پنج میلیون و 850هزار

سه میلیون و 680هزار

یک میلیون و 77هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 25هزار و 80

29هزار و 605

34هزار و 595

شش هزار و 835

دو هزار و 920

10میلیون و 750هزار

10میلیون و 400هزار

پنج میلیون و 670هزار

سه میلیون و 500هزار

---

  بانک

شرایط دریافت وام 40میلیونی تعمیر مسکن در پنج بانک
حداقل زمان بازپرداخت این وام در شبکه بانکی ۳۰ ماه و حداکثر آن ۶۰ ماه است

وام تعمیرات را معمولا با وام تعمیرات مسکن یا همان 
وام جعاله می شناسیم. وامی که برای تعمیر یا تکمیل 
مســکن پرداخت می شــود. از این وام بــرای تکمیل 
ساختمان های در حال ساخت و حتی خرید مسکن هم 
می توان استفاده کرد. البته با توجه به شرایط و بانک های 
مختلف نحوه دریافــت و بازپرداخت ایــن وام متنوع 
است. بانک ها این وام را در انواع ســپرده و غیرسپرده 

می پردازند. 
نرخ سود وام جعاله در بانک های ایران زمین 22درصد 
و در باقی بانک ها 1۸درصد اســت. بانک مســکن نیز 
این تســهیلات را اگر با دریافت ســپرده باشد، با سود 

9درصد و اگر بدون سپرده باشــد با سود 1۷٫5درصد 
پرداخت می کند. حداقل زمــان بازپرداخت این وام در 
شــبکه بانکی ۳0 ماه و حداکثر آن 60 ماه است. وثیقه 
نیز می تواند سند ملکی یا ضامن رسمی باشد.سقف وام 
جعاله براساس قوانین امسال 40میلیون تومان است با 
این حال برخی بانک ها مبلغ بیشــتری برای تعمیرات 
مسکن به مشتریان خود می پردازند. دریافت تسهیلات 
جعاله همزمان با تســهیلات خرید مسکن امکان پذیر 
است اما برای دریافت دوباره این وام، قبل از دریافت وام 
جعاله جدید باید وام قبلی خود را تســویه کرده باشید. 
تجارت نیوز به چند بانک ســرزده و شرایط دریافت وام 

جعاله را در هرکدام آنها بررسی کرده است.

   شرایط دریافت وام جعاله از بانک ملی
از بانک ملی به دو صورت امکان دریافت وام دارید. این دو 
روش هم به صورت وثیقه گذاشتن سند شش دانگ ملک 
و هم بدون وثیقه گذاشتن سند ملکی قابل دریافت است.

اگر سند ملکی دارید متقاضی دریافت باید وام مقیم محل 
بوده و در واقع درخواست وام را از شعبه محل زندگی خود 
را داشته باشد. همچنین یک حساب قرض الحسنه نزد 
شعبه افتتاح کند. مدت بازپرداخت تسهیلات حداکثر 
سه سال است و اقســاط ماهانه و به طور مساوی در ۳6 

قسط تعیین می شــود. افرادی که سابقه چک برگشتی 
دارند، امکان اســتفاده از این وام را ندارند و افرادی که 
سابقه تسهیلات، با سر رسید اقساط گذشته را دارند نیز 

اجازه استفاده از این نوع وام را نخواهند داشت.

   شرایط دریافت وام جعاله از بانک مسکن
برای دریافت این وام از بانک مسکن هم باید یک حساب 
قرض الحسنه باز کنید و حداقل دو میلیون تومان اوراق 
مســکن بخرید.حداکثر زمان باز پرداخت وام 60 ماهه 
است و نیاز به ضمانت ســند ملک وجود دارد. سقف وام 
پرداختی در بانک مســکن 40 میلیون تومان اســت و 

دریافت وام چیزی حدود 560 هزار تومان بابت تشکیل 
پرونده، باطل کردن تمبر و … هزینه جانبی دارد.

   شرایط دریافت وام جعاله از بانک صادرات
برای گرفتن وام جعاله از بانک صادرات هم نیاز به افتتاح 
حســاب قرض الحســنه اســت و زمان باز پرداخت وام 
حداکثر ۳6 ماهه با سود 1۸درصد است. بانک صادرات 
هم ســند ملکی را به عنوان وثیقه طلــب می کند و 50 
میلیون تومان وام می دهد و البته ســند بایــد با نام وام 
گیرنده یکی باشد و وام گیرنده نباید در گذشته از همین 
بانک وام گرفته باشد و سابقه چک برگشتی نداشته باشد.

   شرایط دریافت وام جعاله از بانک شهر
در بانک شــهر هم شرایط کم و بیش مشــابهی با سایر 
بانک هــا وجــود دارد و باید در این بانک یک حســاب 
قرض الحسنه داشته باشــید. حداکثر زمان بازپرداخت 

وام در این بانک 4۸ ماهه اســت و ضمانت سند ملکی 
برای دریافت وام بیشتر از 50 میلیون تومان جز شروط 
است. برای دریافت وام تعمیرات مسکن از بانک شهر،در 
صورتی که ســقف وام 50میلیون تومان باشــد، نیاز به 
ضامن و کسر از حقوق و در مبالغ بیشــتر، نیاز به سند 

ملکی است.

   شرایط دریافت وام جعاله از بانک سینا
در بانک ســینا هــم عــلاوه بــر اینکه باید حســاب 
قرض الحسنه داشته باشید باید وام خود را حداکثر در 60 
ماه تسویه کنید و برای دریافت وام بالاتر از 20میلیون 
تومان نیاز به وثیقه گذاشتن سند ملکی است. همچنین 
ملک باید با نام وام گیرنده یکی باشد و وام گیرنده نباید 
قبلا از این بانک وامی گرفته باشد. برای دریافت وام های 
زیر 20میلیون نیاز به داشتن دو ضامن رسمی و گواهی 

کسر از حقوق است.

  بازارگردي 

 بهترین تلویزیون ها با بودجه 11میلیونی
مقایسه سه مدل تلویزیون 5۰اینچی که برندهای ایرانی روانه بازار کرده اند

گروه بازار |       تلویزیون های 50اینچی می توانند گزینه خوبی برای خانه های امروزی باشند. آنها نه خیلی بزرگ هستند که در خانه های کوچک جایی نداشته باشند و نه آنقدری کوچک که 
لذت تماشای تلویزیون را از بین ببرند. اگر قابلیت هوشمند را هم به آنها اضافه کنیم، ارزش خرید بالاتر می رود.

50XKU575 ۱   ایکس ویژن مدل

 50XKU575 تلویزیــون ال ای دی ایکس ویژن مــدل
سایز 50 اینچ رابط هوشمند دارند و می توان از طریق آن به 
اینترنت وصل شد و برنامه های مخصوص تلویزیون را نصب و 
 Ultra HD استفاده کرد. این تلویزیون تصاویر را با کیفیت
نمایش می دهد. از ویژگی های این صفحه نمایش می توان به 
قابلیت HDR اشاره کرد که این قابلیت محدوده کنتراست 
و دقت رنگ ها را توســعه می دهد. برای توضیح در رابطه با 
پورت های ورودی و خروجی این تلویزیــون، باید گفت که 
روی بدنه  آن، دو درگاه  USB 2.0 تعبیه شــده است که از 
این طریق می توانید فلش مموری و هارداکسترنال خود را به 
تلویزیون متصل کرده و از فایل های موجود در آنها استفاده 
کنید. دو درگاه  HDMI این تلویزیون، امکان اتصالش را به 
سایر پخش کننده های صوتی و تصویری ممکن کرده است. 
فرمت های صوتی و تصویری بسیار متنوعی در این تلویزیون 
پشــتیبانی شــده و باعث می شــود کاربران بتوانند از اکثر 
فایل های خود به راحتی استفاده کنند. پایه  این تلویزیون از 

نوع رومیزی است. 
قیمت: 11میلیون و 100هزار تومان

تلویزیون GTV-50KU722S از سری محصولات جی پلاس 
اســت که تصاویر را با کیفیت 4K نمایش داده می شــود. این 
تلویزیــون در ابعاد 50اینچ طراحی و روانه بازار شــده اســت. 
می توانید این تلویزیون را به وسیله  پایه  آن، روی میز تلویزیون 
قرار دهید یا برای اســتفاده  بیشــتر از محیط اتــاق، به دیوار 
متصل کنید. بــرای توضیح راجــع  به مشــخصات این مدل 
باید گفت که تکنولــوژی به کاررفته در صفحــه  این محصول، 
همانند تلویزیون های مدرن LED اســت. کیفیت تصویر این 
مدل 4K اســت که در صفحه ای تخت نمایش داده می شــود. 
رزولوشن 2160 در ۳۸40 پیکسلی این تلویزیون خروجی کلی 
رضایت بخشی دارد. این تلویزیون دو اسپیکر دارد که توان آنها 
در مجموع 16وات اســت. از درگاه های ارتباطی این تلویزیون 
می توان به دو پورت USB و ســه پــورت HDMI، یک پورت 
شبکه LAN و خروجی صدای اپتیکال اشــاره کرد. تلویزیون 
GTV-50KU722S هوشمند است و این یعنی قابلیت اتصال 
به اینترنت از طریق کابل یا به صورت بی سیم دارد و می توان روی 

آن اپلیکیشن هاي سازگار با اندوریدتی وی را نصب کرد. 
قیمت: 10میلیون و 600هزار تومان

مــدل اســنوا  هوشــمند  ال ای دی   تلویزیــون 
 SSD-50SA1560U در ابعــاد 50اینــچ طراحی و روانه 
 Ultra HD بازار شده است. این تلویزیون تصاویر را با کیفیت
نمایش می دهد و نســبت تصویر آن 16:9 است. سیستم صوتی 
تلویزیون SSD-50SA1560U دوکاناله اســت و با کمک 
دو بلندگوی 15وات، در مجموع ۳0وات صــدا تولید می کند. 
شرکت اسنوا برای این مدل، دو عدد درگاه USB در نظر گرفته 
است. با اســتفاده از این دو پورت می توانید فلش مموری و هارد 
اکسترنال خود را به تلویزیون متصل کرده و از فایل های موجود 
در آنها استفاده کنید. برای اتصال پخش کننده ها به این تلویزیون 
می توانید از بین درگاه هــای HDMI، کامپوزیت و کامپوزیت 
یکی را انتخــاب کنید. درگاه HDMI قادر اســت تصاویر را با 
کیفیت 4K به صفحه نمایش منتقــل کند. از دیگر ویژگی های 
این مدل، می توان به قابلیت ماشــین زمان اشاره کرد؛ کارایی 
آن به این صورت است که با ذخیره کردن برنامه  درحال پخش، 
می توانید به لحظات قبلی بازگردید. این تلویزیون هوشــمند، 

سیستم عامل اندروید 9 و پردازنده چهار هسته ای دارد.
قیمت: 11میلیون تومان

SSD-50SA620U ۲     اسنوا مدل
GTV-50LU722S 3   جی پلاس مدل

کارنامه زندگی 
ده ساله  با تورم

گزارشی درباره تغییرات دخل و 
خرج ایرانی ها و سهم مسکن، 

خوراکی ها، درمان و ... از سبد هزینه 
خانوار در 1۰سال گذشته

گروه بازار|   متوســط هزینه خانوار در سال 99 با افزایش 
31درصدی به ماهانه پنج میلیون و 178هزار تومان رسیده 
است. 10ســال پیش زندگی مان را با ماهی یک میلیون و 
106هزار تومان می چرخاندیم و در این مدت هزینه ها تقریبا 
پنج برابر شده. با این حســاب آیا فقیرتر شده ایم؟ سعی 
می کنیم با بررســی بخش های مختلف گزارش های مرکز 
آمار از وضعیت درآمد و هزینه ها در 10سال گذشته به این 
سوال کلیدی جواب بدهیم. این بررسی نشان می دهد شاید 
هزینه هایمان در طول 10سال گذشته پنج برابر شده باشد 
اما درآمدمان با سرعت بیشــتری رشد کرده و باعث شده 
برخلاف سال های اول دهه 90 بتوانیم بخشی از درآمدمان را 
پس انداز کنیم. البته این موضوع همچنان به معنای پولدار 
شدن نیست چراکه بررسی بخش های مختلف درآمد خانوار 
نشان می دهد حقوق سر ماه و مشاغل آزاد کمتر از نصف کل 
درآمدمان را تشکیل می دهد و برای گذران زندگی مجبوریم 
ســراغ کســب درآمد از موارد مختلفی مثل مستمری، 
یارانه، کمک های سازمان های اجتماعی، اجاره خانه برای 
صاحبخانه ها و ســرمایه گذاری برویم. بررسی تغییرات 
10ساله بودجه خانوار به ما نشان می دهد تورم قبل از هر چیز 
خودش را روی هزینه خوراکی ها نشان می دهد طوری که 
در سال های اوج گیری تورم شاهدیم که خانواده ها مجبور 
می شوند از بقیه خرج ها کم کنند تا بتوانند سهم بیشتری 
از سبد خریدشان را به محصولات خوراکی اختصاص دهند. 
مورد دیگر را در بخش مسکن می توانیم مشاهده کنیم. تا 
قبل از سال 97 همیشه یک سوم هزینه هایمان را برای اجاره 
خانه کنار می گذاشتیم اما بعد از آن مجبوریم سهم بیشتری 

را به بخش مسکن اختصاص دهیم. 

میزان افزایشدرآمد ماهانهسال

-یک میلیون و ۸5هزار تومانسال 90

2۸.۳درصدیک میلیون و ۳94هزار تومانسال 91

22.۳درصدیک میلیون و ۷05هزار تومانسال 92

1۸درصددو میلیون و 11هزار تومانسال 9۳

15.6درصددو میلیون و ۳24هزار تومانسال 94

1۳.۷درصددو میلیون و 64۳هزار تومانسال 95

15.6درصدسه میلیون و 5۷هزار تومانسال 96

1۸.6درصدسه میلیون و 624هزار تومانسال 9۷

24.4درصدچهار میلیون و 50۸هزار تومانسال 9۸

۳۸درصدشش میلیون و 22۳هزار تومانسال 99

میزان افزایشهزینه ماهانهسال

-یک میلیون و 106هزار تومانسال 90

2۳.۸درصدیک میلیون و ۳69هزار تومانسال 91

25.4درصدیک میلیون و ۷1۷هزار تومانسال 92

14درصدیک میلیون و 95۷هزار تومانسال 9۳

11.۷درصددو میلیون و 1۸۷هزار تومانسال 94

۸.5درصددو میلیون و ۳۷4هزار تومانسال 95

15.۷درصددو میلیون و ۷46هزار تومانسال 96

1۳.4درصدسه میلیون و 11۳هزار تومانسال 9۷

2۷درصدسه میلیون و 95۳هزار تومانسال 9۸

۳1درصدپنج میلیون و 1۷۸هزار تومانسال 99

تغییرات درآمد خانوار 
در ۱0سال گذشته

افزایش حقوق یا کاهش ارزش پول ملی؛ دلیلش 
هرچه باشد در 10ســال گذشته میانگین درآمد 
خانوارهای ایرانی رفته رفتــه افزایش پیدا کرده 
است. توجه داشته باشید که این ارقام مربوط به 
درآمد یک نفر نیست و کل درآمد خانواده در نظر 
گرفته شده که در سال 90 حدود یک میلیون و 
۸5هزار تومان بــود و در آخرین گزارش مربوط 
به سال 99 به حدود شــش میلیون و 22۳هزار 
تومان رسیده است. میزان افزایش درآمدها هم 
مثل هزینه هایمان از نرخ تــورم تاثیر می گیرد و 
به تنهایی نمی تواند نشــان دهنده پولدار شدن 
خانوارها باشــد چراکه هزینه ها هم در این مدت 

افزایش پیدا کرده. 

چقدر از پولمان را پس انداز 
کردیم؟

 انگار که یاد گرفته ایم چطور خودمان را با تورم 
هماهنگ کنیم. بررســی گزارش های 10سال 
گذشته مرکز آمار نشــان می دهد در این مدت 
درآمدمان خیلی بیشتر از هزینه هایمان افزایش 
داشته و برخلاف سال های اول توانسته ایم بخش 
بزرگی از درآمدمان را پس انداز کنیم. پس انداز 
کردن در ســال های 90 تا 92 معنای چندانی 
نداشت چراکه مثلا در ســال 90 هزینه هایمان 
حدود دو درصد بیشــتر از درآمدهایمان بود و 
حتی مجبور شدیم بخشــی از پس انداز را برای 
گذراندن زندگی خرج کنیم. حالا شرایط طوری 
شده که در ســال 99 توانســته ایم 1۷درصد از 

درآمدمان را پس انداز کنیم.

مسکن چه سهمی از 
هزینه هایمان دارد؟

 مسکن تا قبل از سال 9۷ همیشه سهم ثابتی از 
کل هزینه هایمان داشت. همیشه به طور متوسط 
یک سوم پول ایرانی ها خرج اجاره خانه می شد اما 
از سال 9۷ به این طرف شرایط فرق کرده. انگار 
که مسکن خیلی از تورم کلی یقه مان را گرفته و 
هر سال سهم بیشتری از هزینه هایمان را به خود 

اختصاص می دهد.
 سهم مســکن از ســبد هزینه های خانواده در 
ســال 9۷ بــه ۳5.۷درصــد، در ســال 9۸ به 
۳6.4درصد و ســال 99 به ۳۷درصــد افزایش 
پیدا کرده و احتمالا امسال مجبور هستیم سهم 
 بیشتری از هزینه هایمان را به مسکن اختصاص

 دهیم.

چقدر به کارهای جانبی به غیر از 
شغل اصلی احتیاج داریم؟

سال هایی که تورم اوج می گیرد، حقوق کارمندی و 
مشاغل آزاد کفاف هزینه ها را نمی دهد و در چنین 
مواقعی مجبور می شــویم از محل هــای مختلف 
دیگر کســب درآمد کنیم که این مــوارد می تواند 
سرمایه گذاری، مستمری و یارانه، اجاره خانه برای 
صاحبخانه ها و ... باشــد. عموما ســهم درآمدهای 
متفرقه حدود نیمی از کل درآمدهای خانواده است 
که در ســال های اوج گیری تورم این رقم بیشــتر 
می شــود. مثلا در ســال های 90 و 91 ما بیش از 
55درصد درآمدمان را از بخش های جانبی به دست 
می آوردیم و حقوق سر ماه و شغل آزاد کمتر از نصف 
درآمدمان را تشکیل می داد. این اتفاق در دو سال 

اخیر تکرار شده است.

سهم حمل ونقل از هزینه های 
خانواده

 هزینه هایی مثل قیمت خــودرو، هزینه بنزین، 
پول کرایه تاکسی، بلیت اتوبوس و هواپیما و ... در 
این بخش حمل ونقل قرار می گیرند. حمل ونقل 
بیشــتر از اینکه تحت تاثیر تورم باشد، از قیمت 
و ســهمیه بندی بنزین تاثیــر می گیرد.طوری 
که در ســال های اول دهه 90 حدود 10درصد 
هزینه هایمان مربوط به حمل ونقل بود. از سال 
92 با آزاد شدن بنزین ســهم هزینه حمل ونقل 
افزایش پیدا کرد و تا ســال 9۷ به 12.4درصد 
رسید و از ســال 9۸ با ســهمیه بندی و با وجود 
افزایش قیمت بنزیــن، هزینه حمل ونقل دوباره 
به 10درصد کاهش پیدا کرد. البته تاثیر کرونا را 

نباید نادیده بگیریم.

چقدر از پولمان را خرج خورد 
و خوراک می کنیم؟

اولین تاثیر افزیش تــورم را می توان روی هزینه 
خوراکی ها مشاهده کرد. سال هایی که تورم اوج 
می گیرد، مجبور می شــویم بخش بیشــتری از 
هزینه ماهانه مان را به خرید محصولات خوراکی 
اختصاص دهیم. بررســی هزینه های خوراکی 
در 10سال گذشته نشان می دهد در سال هایی 
که تــورم آرام گرفته، ســهم خوراکی ها از کل 
هزینه هایمان حدود 2۳ تا 24درصد بوده اما در 
سال های اول و آخر دهه 90 که تورم به جانمان 
افتاده بود، سهم خوراکی ها بیشتر بوده و به 26 
تا 2۷درصد رسیده اســت. در چنین سال هایی 
سعی می کنیم خرج های دیگر را کاهش دهیم تا 

سفره مان خالی نشود.

چقدر برای درمان پول خرج 
می کنیم؟

سهم هزینه های بهداشت و درمان در سال های 
اخیر رفته رفته افزایش پیدا کرده است. اویل دهه 
90 عموما بین هشت تا 9درصد کل هزینه هایمان 
را به بهداشت و درمان اختصاص می دادیم و این 
رقم هر ســال افزایش پیدا کرده و تا سال 9۷ به 
حدود 11.4درصد رسید. سال های 9۸ و 99 این 
بخش کمی کاهش داشــته و در آخرین گزارش 
مرکز آمار گفته شــده خانواده ها به طور متوسط 
10درصد هزینه هایشــان مربوط به بهداشت و 
درمان است. اینکه چطور در ســال کرونا سهم 
هزینه های بهداشت و درمان کاهش نسبی پیدا 
کرده، سوال بزرگی است که جوابی برایش پیدا 

نکردیم.

تغییرات هزینه خانوار 
در ۱0سال گذشته

همــگام با تورم، هر ســال مجبور می شــویم 
مبلغ بیشــتری را برای خرید ســر مــاه کنار 
بگذاریم. ســال 90 زندگی ایرانی ها با متوسط 
هزینه ماهانه یک میلیــون و 106هزار تومان 
می چرخید و این رقــم رفته رفته افزایش پیدا 
کرد تــا در آخرین گزارش مرکــز آمار مربوط 
به ســال 99 به حدود پنج میلیون و 1۷۸هزار 
تومان رســید. میزان افزایش هزینه ها تا حد 
زیادی با تورم تغییر می کند. مثلا در سال 95 
که تورم به حداقل رسیده بود، هزینه خانواده ها 
حدود ۸.5درصد افزایش پیدا کرد. پارسال که 
اوج تورم را شــاهد بودیم، ۳1درصد بیشتر از 

سال 9۸ پول خرج کردیم.

سهم پس انداز از درآمد خانوارسال

منفی 1.9درصدسال 90

1.۸درصدسال 91

منفی هفت دهم درصدسال 92

2.۷درصدسال 9۳

5.9درصدسال 94

10.2درصدسال 95

10.2درصدسال 96

14.1درصدسال 9۷

12.۳درصدسال 9۸

16.۸درصدسال 99

سهم مسکن از سبد هزینه هاسال

۳۳.4درصدسال 90

۳۳.6درصدسال 91

۳۳.2درصدسال 92

۳۳.4درصدسال 9۳

۳۳.۷درصدسال 94

۳4.1درصدسال 95

۳۳درصدسال 96

۳5.۷درصدسال 9۷

۳6.4درصدسال 9۸

۳۷درصدسال 99

سهم درآمدهای جانبی غیر از شغلسال

55.2درصدسال 90

55.6درصدسال 91

5۳.۳درصدسال 92

51.4درصدسال 9۳

50.۳درصدسال 94

49.۷درصدسال 95

49.5درصدسال 96

49.۷درصدسال 9۷

51.4درصدسال 9۸

52.9درصدسال 99

سهم حمل ونقل از سبد هزینه هاسال

12.4درصدسال 90

10.۸درصدسال 91

10.5درصدسال 92

11.۳درصدسال 9۳

11.5درصدسال 94

11.۸درصدسال 95

12.4درصدسال 96

12.4درصدسال 9۷

10درصدسال 9۸

10درصدسال 99

سهم خوراکی از سبد هزینه هاسال
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واقعیتهایغذاییکهاحتمالانمیدانید

یک سری کلیشه ها وجود دارد مثل اینکه میوه های شیرین بیشتر چاق می کنند یا 
قند بیشتری دارند یا فست فودها بد هستند اما در عین حال حقیقت هایی در مورد 

غذاها و ارزش تغذیه ای آنها وجود دارد که شاید ندانید. 
 خوردن یک برش پیتزا صبحانه متعادل تری نسبت به یک کاسه غلات صبحانه 
اســت چون حاوی پروتئین و مواد تازه بیشتری است و قند کمتری دارد.بیشتر این 
صبحانه های آماده حاوی پروتئین و چربی کافی نیستند،اما قند زیادی دارند. از قضا 

خوردن پیتزا شما را راحت تر تا ناهار سیر نگه می دارد تا غلات صبحانه.
  می گویند خوردن حداقل یک وعده غذای تنــد در روز خطر مرگ را 14درصد 
کاهش می دهد.همچنین مواد زیست فعال موجود در غذا های تند مثل کپسایسین 
)capsaicin( کلسترول بد و تری گلیســرید را کاهش می دهد و التهاب را بهبود 

می بخشد.
 گذاشــتن گوجه فرنگی در دمای زیر 12درجه ســانتیگراد، مانع تولید ماده ای 
می شود که باعث طعم و عطر آن می شود. دمای سرد عملکرد ژن هایی را که مسئول 
طعم گوجه فرنگی هستند، کاهش می دهد. به همین دلیل بهتر است گوجه را در اتاق 

تاریک و خارج از یخچال نگه داریم.
 توت فرنگی حاوی 40 درصد قند است در حالی که لیمو ۳0 درصد بیشتر، یعنی 
حدود دو برابر توت فرنگی قند دارد اما به دلیل اسید سیتریک موجود در آن متوجه 
نمی شویم. بنابراین اگر زیاد لیمو بخورید، قند موجود در آن باعث چاقی می شود،اما 

به دلیل طعم اسیدی آن بعید است زیاد بخورید.
  بیشتر مردم فکر می کنند شیری که مدت بیشتری می توان نگهداری کرد حاوی 
مواد نگهدارنده زیادی است اما درست نیست. برای افزایش ماندگاری شیر، آن را تا 
1۳5درجه سانتیگراد گرم و سپس به سرعت سرد می کنند بنابراین باکتری های بد از 
بین می روند، اما همه ویتامین ها حفظ می شوند. چنین شیری را می توان قبل از باز 

کردن 120روز و بعد از باز کردن پاکت تا 4 روز نگه داشت.
 بهترین راه برای حفظ مواد مغذی غذا حرارت دادن آن به مدت بسیار کم با مقدار 
کمی  مایع است. مایکروویو می تواند این کار را به بهترین نحو انجام دهد. وقتی غذا را 
در مایکروویو می پزید، در آن را محکم ببندید تا یک محیط بخاری خوب ایجاد شود.

  یک فلفل دلمه ای متوســط حاوی 0.14 گرم ویتامین ث، یعنی 1.5 برابر یک 
پرتقال متوسط است. فلفل سبز ویتامین ث کمتری دارد،اما چون از نیاز روزانه فرد 

بیشتر است، هر فلفل دلمه ای خوب است.
 خوردن شکلات شما را سرحال می کند،اما بوییدن آن آرامتان می کند. این فقط 
درمورد شکلات واقعی است. طعم شکلات خاصیت آرامبخشی روی سیستم اعصاب 

دارد و تنش را بسیار بهتر از عطر و طعم هر محصول دیگری تسکین می هد.
 تحقیقات نشــان می دهد که ترکیبــات کاکائویی درمان فــوق العاده ای برای 

سرفه های مزمن هستند و عوارض جانبی درمان های دارویی را هم ندارند.
  بیشتر ما فکر می کنیم نمک دریا سالم تر و مفید تر است، اما در واقع فرقی ندارند. 
هر دوی آن ها به یک اندازه ســدیم دارند، اما نمک معمولی حاوی ید هم هست که 
به تیروئید کمک می کند. تنها تفاوت آن ها روش به دســت آوردنشان است. نمک 
دریا با تبخیر آب دریا و اقیانوس به دست می آید، اما نمک معمولی از رسوبات نمک 

زیرزمینی.

ما متعلق به نسلی هســتیم که از همان شش 
ماهگی می نشستیم پای ســفره و به ما هم از 
همان چیزی که بقیه خانــواده می خوردند، 
می دادند حتی یک وقت هایی چیزی که بقیه 
نمی خوردند نصیب ما می شــد تــا جایی که 
قبل از دو ســالگی کاملا معلوم بــود که جزو 
دسته خورشت کرفس دوســت ها هستیم یا 
دشمنان قســم خورده این غذا، شاید بعضی 
وقت ها یک حریره بادام یا فرنی به نام ما درست 
می کردند اما ماجرا بیشتر به کام پدر و خواهر 
و برادرهای پرشــمارمان تمام می شد اما حالا 
چند ســالی اســت که از این خبرها نیست. 
می گوینــد بچه های زیر دو ســال اصلا نباید 
لب به نمک و فلفل و روغن بزنند و باید حتما 
غذای مخصوص به خودشان را بخورند. از آن 
طرف این تغییر همراه شــده با حضور بیشتر 
زنان در بیرون از خانه و به این ترتیب پای انواع 
غذاهای آماده کودک به بازار ایران هم باز شده 
و اگر خانواده ها نگران مــواد افزودنی بعضی 
از این محصولات نباشــند بعد از چک کردن 
بودجه شــان می توانند با خیــال راحت چند 
وعده از غذای هفتگی بچه را به سوپرمارکت و 
فروشگاه بسپرند. این وسط بعضی از برندهای 
داخلی هم نقــش زیادی در باب شــدن این 

محصولات داشتند.
یکیبرایخودت،یکیبرایبچه

کاله یکــی از همان برندهایی اســت که نقش 
پررنگی در معرفی غذای آماده کودک داشته. 
ماجان اسم این بخش از تولیدات کاله است که 

خیلی محبوب شــده تا جایی که بعضی از آدم 
بزرگ ها هم فرنی و حریره بادام های ماجان را 
به عنوان میان وعده می خورنــد. یکی دیگر از 
رمزهای موفقیت ماجــان، تولید و توزیع انبوه 
آن بود. تا همین چند وقــت پیش غذای آماده 
کودک را فقط ســوپرمارکت های لوکس بالای 
شهر یا خوراکی فروشــی هایی که محصولات 
خارجی داشــتند، می فروختند امــا کاله این 
محصول را به کف بــازار آورد. یکــی دیگر از 
خوبی های غذاهای آماده کودکان کاله این است 
که ادعا می شود بدون مواد نگه دارنده و افزودنی 
ارائه می شوند و دلیل اینکه تا اندازه ای ماندگار 

هستند، نحوه بسته بندی آنهاست. 
ازشیرخشکتافرنی

از غنچــه انتظــار می رفــت کــه بــه عنوان 
یکــی از قدیمی ترین و شــناخته شــده ترین 
تولید کننده های شیرخشک خیلی زودتر از این 
حرف ها سراغ تولید غذای آماده کودکان برود اما 
این اتفاق نیفتاد؛ شاید به دلیل اینکه احساس 
می شــد این محصولات بازار ندارنــد و مادر و 
پدرها ترجیح می دهند برای فرنی که به سرعت 
آماده می شود یا پوره سیب زمینی و هویج پول 
اضافه ندهند اما گویا اینطور نبوده. به هر حال 
غنچه هم مدتی است که وارد این حوزه شده؛ 
البته کمی قبل از آن غذای نیمه آماده کودک 
تولید می کرد. غذاهایی بر پایه جو دوسر یا بقیه 
خوراکی های خشک که در صورت ترکیب شدن 
با شــیر یا آب برای بچه ها قابل استفاده بود اما 
حالا غنچه فرنی و حریره بادام هم تولید می کند. 

از همه اینها گذشــته حجم توزیع محصولات 
غنچه کمتر از ماجان است اما به نسبت قیمت 

مناسب تری دارد. 
یک برند کمتر شناخته شده داخلی به نام هپات 
گون  هم بــرای بچه ها ســویق تولید می کند. 
سویق ترکیبی   از آرد تفت داده شده گندم و جو 
و چند غله دیگر است که گفته می شود به رشد 

بچه ها کمک می کند.
سوپآلمانی

پا به پای بیشتر شدن اقبال عمومی به غذاهای 
آماده بچه ها، برندهای خارجی بیشتری هم سر 
و کله شان در بازار پیدا شد و طبیعتا وارد کننده 
علاقه بیشــتری به واردات و فروش آنها پیدا 
کردند؛ البته بعضی از آنها مدتی در فروشگاه ها 

بودند و بعد ناموجود شــدند اما می شود گفت 
  حالا بیشــترین غذای آماده کــودک  که هم 
خارجی باشد و هم در دسترس، متعلق به برند 
آلمانی هیپ است. برندی که انواع سوپ های 
خوشمزه اش حتی برای بزرگتر ها هم جذابیت 
زیادی دارد. البته اگر شیشه 125 گرمی این 
سوپ های کم رنگ آنها را ســیر کند یا حاضر 
باشــند برای خوردن 125 گرم ســوپ نخود 
فرنگی و هویج و سیب زمینی له شده 45 هزار 
تومان بپردازند. هیپ ســوپ مرغ هم دارد که 

شیشه 220 گرمی اش 70 هزار تومان است. 
گران تر از هیپ هم در بازار هســت. مثل غذای 
آماده فروتونیا که 160 هزار تومان است. البته 
این غذا خشــک اســت و خودتان باید بسته 

200 گرمی آن را با   شــیر یا آب ترکیب کنید 
و به این ترتیب طی وعده های بیشتری به بچه 
بدهید. غذاهای تقویتی اینفترینی که محصول 
کشور هلند هستند هم گران به نظر می رسند، 
شیشه 200 میلی لیتری که به اندازه یک لیوان 

می شود 59 هزار تومان ناقابل. 
در کنار همه اینها ببلاک ترکیه ای هم هست، 
یکی از برندهای قدیمی و جا افتاده سرلاک در 
ایران که غذاهای آماده ای  مثــل ترکیب پوره 
سیب زمینی و هویج و برنج دارد و قیمت شیشه 
125 گرمی اش بیشــتر از 14 هزار تومان هم 
نیست اما گفته می شود که مدتی است موجودی 
ببلاک در بازار خیلی کم شده و اغلب فروشگاه ها 

اعلام می کنند که فعلا آن را ندارند. 

بچه ها سر سفره آماده
موفقیت برندهای ایرانی در جا انداختن غذای 

آماده برای کودکان

 گزارش 

 شکمگردی
در هفتمین دوره افتتاح های مناطق آزاد؛

۲۰ طرح اقتصادی در منطقه آزاد ارس افتتاح شد

دوره  هفتمین  در  مسلمی:  مجید   – شرقی  آذربایجان 
طرح   ۲۰ جمهوری،   رئیس  توسط  آزاد  مناطق  افتتاح های 
بزرگ صنعتی و سرمایه گذاری در منطقه آزاد ارس به صورت 
ویدیوکنفرانس افتتاح شد. به گزارش خبرنگار ما در تبریز، میزان 
سرمایه گذاری انجام شده برای اجرا و تکمیل ۲۰ طرح افتتاح شده 
امروز در منطقه آزاد ارس ۹ هزار و ۲۷۷ میلیارد ریال با اشتغالزایی 
برای ۶۶۹ نفر بود که ۱۰۰ درصد سرمایه گذاری آن توسط بخش 
خصوصی انجام شده است. با دستور رییس جمهوری به صورت 
ویدیو کنفرانس، فاز دوم مجتمع فولاد »آذر آبادگان« با ظرفیت 
تولید ۷۰ هزار تن انواع شمش فولاد، اشتغالزایی ۷۲ نفر و میزان 

سرمایه گذاری ۲ هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال امروز افتتاح شد.
افتتاح فاز اول شرکت »مدیا شتاب الکترونیک« ارس با قابلیت 
مونتاژ سالانه ۴۰ هزار دستگاه کولر گازی و ۶ هزار دستگاه چیلر 
تراکمی، اشتغالزایی برای ۱۵ نفر و  میزان سرمایه گذاری یک هزار 
و ۱۸۰ میلیارد ریالی از دیگر برنامه های افتتاحیه امروز در منطقه 
آزاد ارس بود. امروز همچنین مجتمع تجاری اقامتی »دنیز« با 
زیربنای ۱۶ هزار و ۸۰۰ مترمربع، میزان اشتغالزایی ۱۴۴ نفری 
و با سرمایه گذاری یک هزار و ۱۲۰ میلیارد ریالی در منطقه آزاد 
ارس افتتاح شد. بهره برداری از خط تولید پیکاپ دنده اتوماتیک 
تولید سالانه ۱۶۰  با ظرفیت  دیزل  ارس خودرو  توسط شرکت 
دستگاه خودرو، اشتغالزایی ۷۰ نفری و حجم سرمایه گذاری یک 
هزار و ۴۰ میلیارد ریالی از دیگر برنامه های هفتمین دوره افتتاح 
های مناطق آزاد توسط رئیس جمهوری در منطقه آزاد ارس بود.  
همچنین ۱۶ طرح سرمایه گذاری دیگر با میزان سرمایه گذاری 
های محقق شده زیر هزار میلیارد ریال در حوزه تولیدی صنعتی، 
تحاری، خدماتی و گردشگری از دیگر پروژه های افتتاحی در این 
دوره بود. گفتنی است پیش از این در آیین افتتاح های مناطق آزاد 
توسط رئیس جمهوری، ۱۲۳ طرح صنعتی، زیربنایی، کشاورزی، 
گردشکری، تجاری  و خدماتی با مجموع سرمایه گذاری ریالی ۷۶ 
هزار و ۳۲۰ میلیارد ریال و سرمایه گذاری ارزی  ۷۰.۵ میلیون یورو 
و ۴.۶ میلیون دلار بصورت ارتباط زنده تصویری با دستور رئیس 
جمهور در منطقه آزاد ارس به بهره برداری رسیده است. منطقه 
آزاد ارس با مرکزیت جلفا در ۱۳۲ کیلومتری شمال غرب تبریز 
بیش از ۵۰ هزار وسعت هکتار دارد و با جمهوری های آذربایجان و 
ارمنستان و جمهوری خودمختار نخجوان از طریق گمرکات جلفا، 
نوردوز و خداآفرین ارتباط دارد. منطقه آزاد ارس سهل ترین راه 
دسترسی ایران به بازار اوراسیا بوده و فاصله آن با مرزهای ترکیه 

کمتر از ۱۲۰ کیلومتر است.

گامی دیگر در تحقق وعده ۱۸۰ روزه؛
آغاز عملیات آسفالت عرشه تقاطع پروژه مقاومت اراک 
اراک- در اواسط روزهای تیر ماه سال ۱۴۰۰، خبرهای خوشی 
برای شهروندان اراکی به گوش می رسد، چرا که قرار است پروژه 
تقاطع غیرهمسطح میدان مقاومت به عنوان یکی از پروژه های 
مهم شهرداری اراک،که با تدبیر مهندس بیاتیان شهردار پر تلاش 
اراک و تلاش جهادی عوامل اجرایی مجموعه شهرداری در این 
شرایط سخت کرونایی درحال اتمام است، طی روزهای آینده به 
بهره برداری برسد.. از آنجا که عملیات اجرایی تقاطع، روز و شب و 
جمعه و پنج شنبه نمی  شناسد؛ در گوشه ای از تقاطع عملیات پخش 
و توزیع آسفالت، در گوشه ای دیگر عملیات حفر مسیر زیرگذر 
پروژه در حال انجام است و در واقع می توان گفت،تمامی عوامل 
و نیروهای شهرداری دست در دست یکدیگر داده اند تا »پروژه ای 

بزرگ« افتتاح شود. همچنین ذکر این نکته حایز اهمیت می باشد، 
شاید کمتر کسی فکرش را می کرد که پروژه ای با این عظمت 
طی ۱۸۰ روز قرار است تکمیل و به بهره برداری برسد، آن هم 
در شرایطی که بیماری منحوس کرونا همه گیر شده و همچنین 
قیمت تمام ملزومات ساخت یک تقاطع غیرهمسطح از قیر و آهن 
گرفته تا هزینه تملک ناگهان چند برابر  شود، ولی با تدبیر و مدیریت 
مهندس بیاتیان شهردار اراک این اتفاق افتاد و فعل خواستن در این 
پروژه عمرانی، در این شرایط سخت اقتصادی صرف شده است و در 

روزهای آینده شاهد بهره برداری از این تقاطع خواهیم بود.

در جلسه هماهنگی با زنجیره توزیع تاکید شد:
استمرار تامین و توزیع پایدار سوخت در هرمزگان

جلسه   - بندرعباس 
استمرار  بمنظور  هماهنگی 
تامین و توزیع پایدار سوخت 
حضور  با  هرمزگان  در 
نمایندگان شرکت های موزع، 
حمل و نقل و زنجیره توزیع و مسولان منطقه هرمزگان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
هرمزگان ، در ابتدای این جلسه عبدالله احمدی کمرپشتی مدیر 
منطقه هرمزگان درباره ضرورت و اهمیت این جلسه گفت: اگر امروز 
توانسته ایم بدون تاخیر و کم وکاست علاوه بر وظیفه مهم سوخت 
رسانی به کشور و جزایر در استان هم موفق عمل کنیم به دلیل 
مسولیت شناسی و تلاش های جهاد گونه همه کسانی است که در 
زنجیره توزیع، شرکت ملی پخش را یاری می دهند. مدیر منطقه 
هرمزگان افزود : با تدابیری که در نظام مقدس جمهوری اسلامی 
شکل گرفته است زیر ساخت های تولید فرآورده های نفتی به اندازه 
ای است که نه تنها نیازی به واردات نداریم بلکه با افتخار مقدار قابل 
توجهی از تولیدات پالایشگاه های نفت بندرعباس و ستاره خلیج 
فارس را صادر می کنیم که موجب ارز آوری و تامین بودجه و هزینه 
های کشور می گردد. احمدی کمرپشتی ادامه داد: در زمینه تامین 
فرآورده داخلی به دلیل وجود ابزارهای ریلی ، جاده ای و دریایی و 
از همه مهمتر خط لوله انتقال فرآورده در کشور، هرمزگان توانسته  
به عنوان مبدا مهم تامین بخش اعظم سوخت کشور باشد. مدیر 
منطقه هرمزگان با اشاره به اولویت قراردادن وظیفه اصل شرکت 
گفت: با همه این مسولیت های بزرگ و خطیر همکاران شرکت 
در منطقه هرمزگان لحظه ای از رصد وضعیت سوخت رسانی به 
نقاط دور افتاده و صعب العبور استان فارغ نیستند و در اثر همین 
تلاش جهادی است که مردم عزیزمان در حوزه سوخت رسانی 

دغدغه ای ندارند. 
احمدی کمرپشتی در پایان از همه شرکت های حمل و نقل 
زمینی و دریایی و ریلی ، مدیران جایگاه های عرضه سوخت و 
عوامل زنجیره توزیع تشکر و قدردانی کرد. در ادامه این نشست، 
مرتضی عابدینی معاون فنی و عملیاتی منطقه هرمزگان به تشریح 
وضعیت سوخت رسانی و انتقال فرآورده از انبار نفت شهیدرجایی 
به کشور از طریق خط لوله سراسری و نفتکش های جاده پیما 
پرداخت و گفت : صادرات بنزین برای اولین بار از طریق مخنزندار 
ریلی و از مبدا تاسیسات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در 
بندرعباس افتخاری بود که در کوتاه ترین زمان ممکن زیر ساخت 
های فنی و عملیاتی آن آماده شد و همکاران خدمات مهندسی و 
عملیات با اشراف ستاد پخش فرآورده های نفتی کشور به خوبی 
آن را اجرا کردند. عابدینی با اشاره به ویژگی های مهندسی این 
طرح گفت: طراحی پمپ ها )به نحوی که قبلا این تجربه وجود 
نداشت( توسط جوانان همین شرکت و در کوتاه ترین زمان امکان 
انتقال این فرآورده به مخزنداران ریلی را فراهم کرد. در ادامه جلسه 
بیان  نیز  هرمزگان  منطقه  توزیع  و  تامین  رئیس  ربیعی  محمد 
گزارشی از هماهنگی های بعمل آمده با نواحی و جزایر استان در 
زمینه سوخت رسانی دریایی گفت: با توجه به برنامه ریزی های 
انجام شده و مدیریتی که با رهنمون های ستاد تهران در منطقه 

هرمزگان پیگیری می شود ناملایمات جوی نتوانست لحظه ای 
سوخت رسانی دریایی و انتقال فرآورده به جزایر را متوقف کند. 
رئیس تامین و توزیع منطقه هرمزگان افزود: همه مخازن در جزایر 
و نواحی به میزان کافی سوخت و فرآورده برای ذخیره و توزیع دارند 
و سوخت رسانی به شناور های متقاضی در دریا و ساحل هم بدون 

تاخیر انجام می شود.

در توزیع برق گیلان انجام شد:
بومی  سامانه  استقرار 
مهندسی  جامع  شده 

)طرح سنم(
محمد  دکتر  رشت- 
اسماعیل هنرمند مدیرعامل 
شرکت توزیع برق گیلان از استقرار سامانه جامع مهندسی )طرح 
سنم( متناسب با شرایط اینشرکت با کمک شرکت مشاور به صورت 
بومی شده خبر داد. وی عنوان کرد: سامانه جامع مهندسی )طرح 
سنم( با کمک شرکت مشاور دانشمند،  تهیه و با برقراری ارتباط با 
سایر سامانه های موجود در توزیع برق گیلان به صورت بومی شده، 
مستقر شد. هنرمند افزود: این سامانه به صورت مکان محور، فرآیند 
صدور طرح، اجرا و نظارت را بر عهده دارد و با تلاش، کوشش و 
پیگیری فراوان شرکت توزیع برق استان گیلان، ارتباط این سامانه 
با سایر سامانه های موجود در شرکت از جمله سامانه GIS، سامانه 
جامع مالی اداری )ERP( و سامانه جامع خدمات مشترکین برقرار 
شده است. مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان اظهار داشت: در 
همین راستا دوره های آموزشی تخصصی برای طراحان و ادارات 
مهندسی به منظور آشنایی با فرآیند طراحی در این سامانه برگزار 

شد .
وی تاکید کرد: طی دو روز دوره ی آموزشی ، برای تمام کاربران 
این سامانه از جمله ادارات خدمات مشترکین و بهره برداری و 
کردن  برطرف  و  مرتبط  کارشناسان  بیشتر  آشنایی  مهندسی، 

اشکالات و آمادگی بیشتر برای کار با این سامانه صورت پذیرفت.
هنرمند اضافه کرد: همچنین طی این دوره آموزشی ضمن 
معرفی سامانه، نحوه صدور طرح و شیوه ی کاربری آن ، با برگزاری 
جلسه ی پرسش و پاسخ به اشکالات مطرح شده توسط حاضرین 
پایان  در  گیلان  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل  شد.  داده  پاسخ 
خاطرنشان کرد: تمامی تلاش مجموعه کارکنان شرکت تسهیل 
از  استفاده  با  استان  مردم شریف  به  رسانی  فرآیندهای خدمت 
ظرفیت و توانمندی پرسنل خدوم شرکت توزیع برق گیلان است.

با تلاش و پیگیری متخصصین بهره برداری و شیمی
افزایش راندمان تولید آب مقطر در استارت بویلر فاز 

۱و۲ نیروگاه رامین
اهواز- با در مدار آوردن 
هیتر شیمیایی استارت بویلر 
 ، رامین  نیروگاه  ۱و۲  فاز 
راندمان تولید آب مقطر این 

واحد تولیدی افزایش یافت.
 پیمان پروین سرپرست بهره برداری فاز یک نیروگاه رامین 
گفت: با در مدار آوردن هیتر شیمیایی استارت بویلر فاز ۱و۲ این 
نیروگاه ، راندمان تولید آب مقطر این واحد تولیدی افزایش یافته 
است. پیمان پروین افزود: وظیفه هیتر شیمیایی گرم کردن آب 
ورودی به دیراتور و تبدیل بی کربنات ها به کربنات و دی اکسید 
کربن می باشد و این تجهیز در افزایش راندمان تولید آب مقطر 
جهت واحدهای تولیدی نیروگاه رامین نقش بسزایی را ایفا می کند.

وی از جمله نتایج اقدامات انجام گرفته در افزودن کنداسات 
هیتر شیمیایی به سیکل را، افزایش تولید آب مقطر در حدود ۸ تا 

۱۰ متر مکعب در ساعت عنوان نمود.  
گفتنی است استارت بویلرها با توجه به تولید و ذخیره آب مقطر 

، نقشی مهم در فرایند پایداری و تولید برق دارند.

از خبرها

روزخوبهوادارانسوسیس
چند روز پیش روز جهانی سوسیس بود. روزی که 
برای طرفداران خوراکی های گوشتی و سوسیس 
در آلمان، روز مهمی است. احتمال داده می شود 
دلیل نامگذاری روزی به این نام، به فستیوال های 
برات وورست برمی گردد. سوسیس سرخ کردنی، 
یعنی همان سوسیسی که ما بیشتر آن را بیشتر 
از بقیه سوســیس ها می شناســیم. جالب اینکه 
این فســتیوال در آمریکا خیلی پرشورتر از آلمان 
برگزار می شود. بیایید به همین مناسبت بیشتر 
از سوسیس بگوییم، خوراکی که ما را از خوردنش 

منع می کنند اما نمی دانیم با لذت آن چه کار کنیم.
  باستان شناسان شواهدی یافته اند که انسان ها 
با تولید سوسیس هفت هزار سال پیش در مناطق 
مصر، ســوریه امروزین و چین آشنایی داشته اند. 
امروز اما آلمان نه تنها برای صنایع اش بلکه تولیدات 

سوسیس و کالباس اش هم شهرت جهانی دارد. 
  در مناطق مختلف آلمــان بیش از 1500 نوع 
سوسیس و کالباس تولید می شود که هر یک مزه 
خاص خود را دارد. مصرف ســرانه سوسیس در 
آلمان ســالانه ۳0 کیلوگرم و در مجموع دو و نیم 

میلیون تن است. تحقیقات نشان می دهد مردان 
در آلمان نسبت به زنان تمایل بیشتری به مصرف 

سوسیس دارند. 
   بیســمارک، صدر اعظم آلمان )نفر ســمت 
چپ که بیــن ســال های 1۸15-1۸9۸ زندگی 
کرد( زمانی گفته بود:»هرچه مردم کمتر بدانند 
قانون و سوســیس چگونه ساخته می شوند، بهتر 
می خوابنــد.« با تولیــد سوســیس نه تنها تمام 
قسمت های دام ذبح شده به صورت بهینه مصرف 
می شود، بلکه مدت نگهداری گوشت نیز طولانی تر 
می شود. به همین دلیل در گذشــته بسیاری از 
مردم به قصاب های تولید کننده سوسیس اعتماد 

نداشتند.
   از نظر مصرف، سوســیس های آلمانی به سه 
دسته تقسیم می شوند: 1- سوسیس هایی که برای 
مصرف باید  کباب یا سرخ  شوند. 2- سوسیس هایی 
که آب پز شــده مصرف می شــوند و دسته سوم 

سوسیس های پخته شده  هستند.
   هنوز هم در بســیاری از خانواده های آلمانی 
به جای کلمه شام از »نان شب« استفاده می شود. 
هنوز هم شام آلمانی ها ساده است و از نان، پنیر، 
کالباس و سوسیس تشکیل شده و اجاق آشپزخانه 
شــب ها ســرد می ماند و از غذای پختنی خبری 

نیست.

دلایلکمبودنمصرفآبزیان؛فرهنگییااقتصادی؟
دوستان جان سلام

به دلایل بسیاری در فرهنگ غذایی ما مصرف آبزیان در اولویت نیست.دوستانم در 
پاسخ به سوال من به دلایل بسیاری اشــاره کردند اما نقش دولت و بخش فرهنگ 

غذایی در این میان پررنگ تر از سایر مسائل نمود دارد.
در بسیاری از کشــورهای جهان به دلیل سلامت محور بودن سیاست های غذایی، 
دولت ها به تبلیغ و ترویج استفاده از غذاهای دریایی اهتمام دارند.بحث گرمایش 
کره زمین نیز از مسائلی ست که سیاستگزاران را بر آن داشته تا در خصوص کاهش 
تولید انواع گوشت قرمز تصمیمات لازم را مبذول دارند.در کشور ما به دلایل بیشتر 
فرهنگی و سنتی استفاده از کباب و خورش ها در سفره خانوار به صورت سنت در 
آمده و این مسئله به صورت سینه به ســینه و فرهنگی منتقل می گردد. امید است 
که با توجه به رشد و اقبال شبکه های اجتماعی نزد مردم فرهنگسازی استفاده از 

آبزیان توسط نهادهای مرتبط در این شبکه ها به صورت جدی مد نظر قرار گیرد.
از دوستانم پرسیدم: به نظر ایشان چرا در ســفره ما مصرف آبزیان اقبال کمتری 

نسبت به گوشت قرمز و انواع ماکیان وجود دارد؟
چند پاسخ منتخب را بخوانیم:

  Mahdokht salek:   این سوال در دو منطقه جغرافیایی باید بررسی بشه، 
نزدیک/دور به/از بازارماهی

- دسترسی به جنس تازه و محدودیت های جغرافیایی
- دشواری تازه نگه داشتن گوشــت ماهی و تاثیر بسزای طعم گوشت مانده ماهی 

با تازه
- قیمت بالا

- در مناطق جغرافیایی دور از آب ماهی غذای سنتی نبوده.
 Sina:   آگاهی و اطلاع رسانی در مورد آبزیان بسیار ضعیف و کم بوده

قیمت بالاتر 
دسترس پذیری کمتر 

شرایط طبخ نسبت به گوشت و مرغ سخت تر
 آدا خجسته دلخوشیان:

 1 .ماهی درست میکنی شستن ظرف ها مصیبت بزرگی حساب میشه
2.ماهی به نسبت گوشت قرمز میزان بیشتری باید پخته بشه

۳.ذائقه آدم ها هم دخیل هست.
  پوپوکوتالی:   خب خیلی چیزها به عادت بــر میگرده، از کودکی وقتی ماهی 
در سفره خانواده نباشه ذائقه فرد عادت میکنه و بعد سخت میشه این روند را تغییر 
داد. البته ماهی نسبت به مرغ و گوشت به نظرم خیلی هزینه بیشتری داره. فرهنگ 

سازی کمتری شده، تو تلویزیون فقط تبلیغ تن ماهی هست نه خود ماهی و …
  شیوا:   یکیش که کلا ماهی تو فرهنــگ ایرانی همیشه غذای اعیانی بوده كه 
سالی یك بار شب عید خورده  می شده و آشنایی با ماهی فکر کنم بیشتر بعد از جنگ 
و مهاجرت جنوبی ها اتفاق افتاد. دیگه اینکه یک کیلو گوشت رو می شه چند وعده 

خورد اما یک کیلو ماهی تو یه وعده خورده  می شه و گرونه.
 Gelareh:  1 . نحوه طبخ، بسیاری از کودکی به دلیل بوی زهم ماهی و آبزیان 
که در پخت گرفته نشده، نمیخورن و بزرگ که میشن مسیر ادامه پیدا میکنه. 2. 
میزان آگاهی درباره غذاهایی که باهاشون میشه درست کرد کمه.۳. آگاهی درباره 

انواع ماهی ها کمه و باعث میشه افراد نتونن ماهی مورد علاقشون را پیداکنن.
  Hamid:   عادت غذایی هر منطقه بر مبنای منابع در دسترس هر منطقه شکل 
گرفته، ایران به جز نواحی جنوب و شمال، سرزمین نیمه خشکی بوده، که ماهی 
به ندرت در مناطق مرکزی در دســترس بوده، این را با گوسفند مقایسه کنید که 
بومی مناطق خشکه. به همین خاطر در طول سال ها ذائقه ما به گوشت گوسفند 

عادت کرده است. 
  Babak radfar:   جغرافیــای ایــران بیابانیســت.تاریخ آشــپزی وذائقه 
ماغیرازســاحل نشــین هاخالی ازغذاباماهــی اســت.جنگاوران مامجبوربــه 
خوردن کشک خشــک روغن ونان خشــک بودند برای ماه هاتاازسویی به سوی 
دیگرمملکت بروندواینهاچیزهایی بودکه درزمان فاسدنمی شــد.به شهرهاهم که 

می رسیدندهمانجاگوسفندی می کشتندوکباب می کردندومی خوردند.
 مستانه تابش:   به نظر من1. فرهنگ غذایی2. قیمت۳. دسترسی سه فاکتور 

مهم و موثرن.
  حمید احمدی:   اکثرا از طعم غذاهای دریایی خوششــون نمیــاد.  یا مثلا 

۸0درصد وقت صرف خارج کردن تیغ های ماهی میشه.
 Adel:   از یک طرف  بحث ذائقه و فرهنگ غذایی هست مثلا خیلی از غذاهای 
رایج ایرانی گوشتش گوشــت قرمزه از طرف دیگه دسترسی به ماهی تازه کمتر از 

گوشت مرغ و گوشت قرمزه.
 دلفین: )نماینده صنف آبزیان(

  قرن هاست در حق ما آبزیان جفا شده و چون به قول آقامون ژول ورن هزارفرسنگ 
زیر دریاییم صدامون رو کسی نمیشنوه. ماهی بیشتر بخورید دوپاها.

  کینگ لئو:   دوســتان به گرونی اشــاره کردن که دلیلش رو عرض می کنم.
صیادها سهمیه گازوئیل دارن.دوستان میرن کف دریا سهمیه رو میفروشن دلار 
میگیرن برمی گردن.اونایی که ماهی میگیرن همونجا می فروشن به لنج های عربی.

در نتیجه صیدی که میاد بازار کمه و گرون.خدانگهدار.
  Leila vakilzadeh:   مختصر و مفید خدمت تــان عرض کنم قیمت بالا ، 
عدم فرهنگ سازی مناسب در این سال ها ، ذائقه خاص ایرانیان که تمایل بیشتری 
به گوشــت قرمز دارند!! کلا اینجور موارد باید در سیاست های کلان کشور در نظر 

گرفته شود و امکانات و فرهنگ سازی همزمان اتفاق بیافتد.
  Abbas toloei eshlaghi:  1  کله پاچه نداره 2 قرمه سبزی در نمیاد ازش ۳ 

باقالی پلو با گوشت گردن ماهی نمیشه خورد.
  دختر چل گیس پاییز:   قیمت عامل اصلیه

با هزینه یک وعده ماهی مثلا برای یک خانواده سه نفره میشه مقداری گوشت چرخ 
کرده یا مرغ تهیه کرد که بشه باهاش دو یا سه وعده غذای مختلف درست کرد.

مسئله بعدی تنوع کم غذاهایی هســت که ما بلدیم با ماهی یا میگو درست کنیم، 
نهایت یک یا دو مدل با ذائقه ایرانی سازگاره.

  زهرا صفیاری:   چون شــیوه طبخ صحیح رو نمي دونیم و به نظرمون غذاي 
خوشمزه اي نیست

  حمیدرضا شاهمیری:   به عنوان یک تولید کننده ماهی نظرم اینه که ماهی 
خوب و تازه زیاد در دسترس مردم نیست ، ما با تولید ماهی قزل آلا در دریای خزر و 

عرضه تازه آن مشتری های دائمی زیادی پیدا كردیم.
  Samaneh:   یکی از مهمترین فاکتورها این اســت که با وزن برابر تعداد و 
مقدار غذایی که با مرغ و گوشت می شود پخت بیشتر است، مثلا با 2 کیلو مرغ علاوه 

بر 2 وعده غذا می شود سوپ هم درست کرد که با ماهی این امکان وجود ندارد.
  تیچر مو مشکی:   به نظرم یه بخشیش به خاطر طعمشه که با ذائقه  ایرانی اونا 
بیشتر میخونن و دوم بحث در دسترس بودنش و از نظر اقتصادی به صرفه بودنش.

متأسفانه قیمت غذای دریایی الان طوری شده که حتی خود جنوبی ها هم به نسبت 
مرغ کمتر میتونن تهیه کنند از نظر صرفه   اقتصادی.

  کنت مونت وینستون بهمن زاد:   عادات غذایی سنتی و قدیمی غالب شهرها 
غذاهای گوشتی مثل گاو و گوسفند و مرغ... بوده و ذائقه با ماهی زیاد جور نبوده.

تنوع غذاهایی که با ماکیان و گاو وگوسفند میشــه پخت بیشتره )الان یکی میاد 
میگه نه قیمه و قورمه و خورش کرفس و... روبا ماهی میپزن!(

  دختر یک کشاورز:   گرونه. خانواده منم با یدونه ماهی سیر نمیشن.ولی اگه 
در توانم باشه به جای گوشت و مرغ هر روز ماهی میخرم میپزم. هر روزززززز ها.

  B.javad:   مهمترین دلیلش می تونه این باشه که ذائقه بخش فلات مرکزی 
ایران که در سال های دور شــکل گرفته ماهی جایگاهی نداشته چون اصلا وجود 
نداشته، بعدها که وارد شــده هم به دلیل بوی بد، وجود تیغ که تجربه بسیار بدی 
ایجاد می کرده، حجم کم گوشــت در مقایســه با گوشــت قرمز و طبع سردش و 

همچنین کمیابی و گرونی.
  Behzad khodaparasti:  وجود ماهی در ســبد غذایی وابستگی شدیدی 
به »عادت غذایی« داره.آدم ها اغلب تمایــل زیادی به تجربه غذاهای جدید ندارن و با 
»طعم ناآشنا« راحت کنار نمیان. مشکل بعدی اینه که کسایی که ماهی جزو سبدشون 
نبوده، منطقا بلد هم نیستن طبخش کنن که بو نده، یا شکل خوراک های متنوع باشه.

توئيتست
آرش غفاری
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ما در جامعه ای زندگــی می کنیم که 
مردم همه چیز را می دانند و می بینند، 
حتی در فیلم هایی که خودشــان در 
اینستاگرام منتشر می کنند خشونت 
یک قمه کشی را نشــان می دهند، ما 
با مشــکلات وحشــتناکی درگیریم 
و فکــر نمی کنــم سانســور راه حل 
ترویج خشــونت و یا هر چیز دیگری 
باشــد. چیزی که ما اجــازه داریم در 
سریال هایمان نشــان دهیم یک صدم 
چیزی اســت که در جامعه می بینیم، 
در صورتی که هر چــه آدم به واقعیت 
نزدیک تر شــود می تواند کاربرد و اثر 
بهتری داشته باشــد، چون ما الان در 
زخم کاری داریم راجــع به آدم هایی 
قصه ای تعریف می کنیم که همه آنها 
به لحاظ اخلاقی مشکلاتی دارند و حالا 
باید ببینیم که تبعات آن چه می شود. 

هانیه توسلی

کامبیز دیرباز مافیــا را به خوبی بلد 
است و تسلط کافی را بر گردانندگی 
بازی دارد اما نکته ای که وجود دارد 
این است که مخاطبان ما »شب های 
مافیــا« را ۲ فصــل بــا گردانندگی 
محمدرضا علیمردانــی دیده اند و به 
حضور این بازیگر به عنوان گرداننده 
در این رئالیتی شو عادت دارند و شاید 
به همین دلیل است که حضور کامبیز 
دیرباز به عنوان گرداننده برای آن ها 
کمی متفاوت اســت اما این را باید 
بگویم که کامبیز دیربــاز گرداننده 
خوب و مسلطی اســت که قاطعانه 
بازی را اداره می کنــد. ادامه مافیا به 
استقبال مخاطبان آن بستگی دارند و 
فصل سوم نیز در همین ابتدای شروع 
توانســته توجه مخاطــب را به خود 

جلب کند.

سعید ابوطالب

صفحه اینستاگرام 

30 تیر

در حال حاضــر می خواهم یک فیلم 
بســازم و بعد از این فیلم اگر شرایط 
درست بود، من آن مجموعه  نمایش 
خانگــی را هم می ســازم... صداقت 
همیشه در زندگی مهم ترین مسئله 
اســت. من در حال حاضر، ۵۴ سال 
اســت که با همســر و ســه فرزندم 
زندگی و فکر می کنــم همانطور که 
خانمم بااخلاق بوده، من هم ســعی 
کردم که بااخلاق باشم اما برای کسی 
موعظه نمی کنم و برای کسی تصمیم 
نمی گیــرم. به همین جهــت درباره  
آن هایی که برای فیلم اصغر فرهادی 
بعد از موفقیت او دستورالعمل صادر 
می کننــد، باید بگویم کــه من فکر 
می کنم اگر هر کســی کار خودش را 
بکند و به دیگران کاری نداشته باشد، 

بهتر است.

بهمن فرمان آرا

برنامه پرانتز باز

5 مردادیك مرداد

)بعــد از دریافت جایزه جشــنواره 
کن(: مخاطب خیالی نوشــته هایم 
خودم هستم، به عنوان یک بیننده از 
خودم می پرسم، آیا این اتفاق برای 
من منطقی است، در چه لحظه ای 
احساس خستگی می کنم یا در چه 
لحظه ای احساساتی و یا خوشحال 
می شوم، من واقعا نوشــته هایم را 
روی خودم به عنوان یــک بیننده 
تست می کنم. به طور کلی، ایده هایم 
با انگیزه بسیار شــخصی و عاطفی 
شروع می شوند. فقط زمانی که کارم 
تمام می شــود، دوباره برمی گردم 
و در آن زمــان رویکردی منطقی تر 
دارم. برایم عجیب اســت که مردم 
می گویند نوشــته های من به دقت 
طراحی شده  است، این شیوه و روش 

من نیست.

اصغر فرهادی

قطعاً همــه ما مردم ایــران به خطه 
خوزســتان بدهکاریم، چرا که این 
ســرزمین با مقاومتش بــرای ما در 
هشت ســال دفاع مقدس آبروداری 
و تاریخ ســازی کرد و مردان مرد و 
زنان بزرگی در ایــام دفاع مقدس، 
ایســتادگی و برای ایران سینه سپر 
کردند. به زعم بنده، حتی بعد از جنگ 
هشت ساله، خوزستان می توانست 
خیلی بهتر از این بازســازی شود و 
اتفاقات شگرفی در آن رخ دهد. امروز 
حق خوزستانی ها این نیست که در 
شرایط دشوار قرار گیرند و هر چقدر 
بابت کاستی ها ناراحت باشند، حق 
دارند. فکر می کنم نــه تنها دولت و 
حاکمیت، بلکه همه مردم باید تلاش 
کنند تا خوزستان به آنچه شایسته 

آن است، برسد.

سید جواد هاشمی

صبافارس

3 مرداد

خبرگزاری ددلاین 

31 تیر
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خبر مهم هفته تلویزیون، پخش تیرزهای ســریال 87 متر کیانوش عیاری اســت. سریالی که 
تولید آن پنج سال پیش آغاز شــد و حالا به آنتن رســیده. عیاری کارگردانی سخت گیر است 
و به ســختی از نتیجه کاری که انجام می دهد راضی می شــود. با این حال مشــکل مالی بارها 

تولید 87 متر را بــه تعویق انداخت. حــالا علاقه مندان به این 
کارگردان در انتظار نتیجه هســتند و منتظرند ســریال 
متفاوت دیگری از عیاری شاهد باشند. 87 متر یک نکته 
دیگر هم دارد و آن بازگشــت فریبا کامــران بعد از 1۴ 
سال دوری به تلویزیون است. آخرین سریالی که از این 
 بازیگرپخش شد، بیداری در سال 86 است. کامران در این

سال ها ، حضوری کمرنگ هم در سینما داشت. او در دهه 
نود فقط سه فیلم بازی کرد که یکی از آن ها را خود عیاری 

ساخته. با این حال کاناپه هم مهر توقیف خورد تا کم 
کاری کامران بیش از پیش به چشم آید. فریبا کامران 

جزو بازیگران کم حاشیه است که در غالب فیلم 
و سریال  هایی که حاضر بوده ، عملکردی موفق 
داشته است. او طوری بازی می کند که مخاطب 
نقش را به راحتی می پذیرد و آن را باور می کند. 
همین توانایی است که کارگردان هایی چون 
کیانوش عیاری و زنده یاد ایرج کریمی بارها 
به او اطمینان کرده و نقش های خاصی به او 
سپرده اند. ویژگی مشترک این دو کارگردان ، 

حذف زوائد و نزدیک کردن فیلم و ســریال به 
زندگی واقعی اســت. پس چه گزینه ای بهتر از 

خانم کامران؟  از این بازیگــر به تازگی فیلم چند تار 
مو ساخته ایرج کریمی در پلتفرم بارگذاری شده است.
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همسر / پنجشنبه / ساعت 16/ شبکه افق

 کارگردان: مهدی فخیم زاده
 نویسنده: مهدی فخیم زاده

 بازیگران: مهدی هاشمی، فاطمه معتمدآریا، 
نسرین مقانلو، پرستو گلستانی، سیروس 

ابراهیم زاده، زنده یاد حسین محب اهری و ...
 محصول: ایران / 1372 

ریو براوو / جمعه/ ساعت یک بامداد/ شبکه نمایش

  کارگردان: هاوارد هاکس
  بازیگران: جان وین، دین مارتین، ریکی 
نلسون، آنجی دیکینسون، والتر برنان و... 

  محصول: آمریکا / 1۹5۹
  رتبه در سایت IMDB: 8 از 10 

در میــان فیلم هایی که قرار اســت در تعطیلات پیــش رو روی آنتن برود، 
بازندگان قهرمان جدید است. این فیلم فضایی سرخوشانه دارد که به همراه 
قصه سرگرم کننده می تواند ساعتی از وقت شما را پر کند. فیلم بر اساس تم 
سرقت بنا شده و استفاده ای بهینه از کلیشه های آثار این چنینی کرده است. 
در خلاصه داستان این فیلم آمده اســت که در دسامبر ۲001 در آرژانتین، 
گروهی از دوستان و همسایگان همه پس انداز خود را جمع می کنند تا تعاونی 
کشاورزی و اقتصاد شهر کوچکشان را بار دیگرفعال کنند. روز بعد از واریز پول 
گروه در بانک، اقتصاد و سیستم بانکی آرژانتین به هم می خورد و آنها همه را 

از دست می دهند...

بازندگان قهرمان / جمعه/ ساعت 13:30 / شبکه پنج

  کارگردان: سباستین بورنشتاین
  بازیگران: ریکاردو دارین، لوئیس برندانی، 

ورونیکا لینس، دنیل آراوز، دنیل آراوز و...
  محصول: آرژانتین/ 201۹ 

  رتبه در سایت IMDB: 7.2 از 10 

  کارگردان: 
مجید مجیدی
  فیلمنامه:

 نیما جاویدی و مجید مجیدی
  مدیر فیلمبرداری:

 هومن بهمنش
  تدوین:

 حسن حسندوست
  موسیقی: 

رامین کوشا
  بازیگران:

 علی نصیریان، جواد عزتی، 
طناز طباطبایی، روح الله زمانی، 

صفر محمدی، علی غابشی، علی 
تقوا زاده، بابک لطفی، خواجه 

پاشا و شمیلا شیرزاد
  تهیه کننده:

 امیر بنان و مجید مجیدی

روزگاری که جواد شهره شهر نبود
اطلاع دقیقی از ایــن عکس از جــواد عزتی كه در 
فضای مجازی دست به دست می  شود در دسترس 
نیســت. همین قدر کفایــت می کند کــه بدانیم 
 مربوط به روزگاری است که موقعیت حالا را ندارد.

عزتی کارش را بــا نقش های کوچک شــروع کرد 
و در روزهای نخســت توانســت دل دوســتداران 
تئاترهــای خیابانــی را ببــرد. در تلویزیــون بــه 
 شــهرت رســید و بعد از آن ســتاره ســینما شد.

او همزمان این توانایی را دارد که در نقش کمدی و 
جدی بدرخشد. بخشی از توانایی او را این روزها در 

نقش مالک سریال زخم کاری می بینیم.
 او یک تنه ســریال را جذاب کرده و تماشای آن را 
دلنشــین. عزتی این هفته مصاحبــه ای انجام داد 
و اقرار کرد بعد از زخــم کاری نمی تواند راحت در 

خیابان راه برود.

مجیدی بعد از چند سال دوری از جشنواره 
فجر در ســال 98 با »خورشــید« دوباره 
وارد رقابت فجر شــد. فیلــم او دقیقه 90 
به جشــنواره رســید و در همــان اولین 
 اکرانش توانست مخاطبان را غافلگیر کند. 
خورشــید در جشنواره ســی و هشتم در 
ده رشــته نامزد جایزه شــد و در نهایت 
توانست سه سیمرغ بلورین را از آن خودش 
کند. یکــی از این ســیمرغ ها در رشــته 
 فیلمنامه بــه مجیدی و فیلمش رســید. 
او به اتفاق نیما جاویدی فیلمنامه سریال 
را نوشــت کــه در نهایت ایــن همکاری 
مشــترک منجر به این جایزه ارزشــمند 
شد. اما مهمترین سیمرغ این دوره یعنی 
 سیمرغ بهترین فیلم هم به خورشید رسید. 
در کنار این دو جایزه، خورشــید در رشته 
طراحی صحنه و لباس هم صاحب سیمرغ 

شد.

درباره موفقیت ها

خورشــید دهمیــن فیلــم مجیــد 
 مجیدی اســت. او بعد از یــک تجربه

 ناموفق در ســینمای هند و ســاخت 
فیلم »در میان ابرهــا« تصمیم گرفت 
تا دوباره به ســینمای مورد علاقه اش 
برگردد و در حــال و هــوای »باران« 
 و»آوازگنجشــک ها«فیلمی بســازد. 
قهرمان داســتان او اینبار یک نوجوان 
 سیزده، چهارده ساله به نام علی است. 
او از بچه هــای کار اســت و بــه اتفاق 
دوستان هم سن و سالش در یک کارگاه 
 بازیافت لاســتیک ماشین کار مي کند.

 یکــی از خلافکارهــای محــل از 
او مــي خــواهـــد تـــا برایـــش 
دهـــد انـجــــام   مامــوریتــــی 
  و او بــه خاطــر مــادرش کــه در

 بیمارستان روانی بستری است ناگزیر 
به قبول آن مي شود.

درباره فیلم نمای کلی 

مجیــدی در فیلم هایــی که بــا موضوع 
کــودکان و نوجوانان ســاخته معمولا در 
کنار بازیگرهای کــودک و نوجوانش که 
تازه کار هستند از بازیگر حرفه ای اما کمتر 
شناخته شده بهره مي برد، اما در خورشید 
او خرق عادت کرده و از بازیگران چهره و 
شناخته شده در کنار بازیگران نوجوانش 
اســتفاده کرده اســت. علــی نصیریان، 
طنــاز طباطبایی و جــواد عزتی ترکیب 
 بازیگران حرفه ای او را تشکیل مي دهند.

لبتــه در نســخه اکــران عمومــی  ا
تعدـــادی از ســـکانــــس های طناز 
طباطبایــی و نصیریــان حــذف شــده 
 و نقش آنها در این نســخه کمتر اســت. 
اما بازیگرهــای نوجــوان و در راس آنها 
روح الله زمانــی بازیگــر نقــش علــی از 
شــگفتی های این فیلم هستند که جلوی 

دوربین مجیدی درخشان ظاهر شده اند.

درباره بازیگرها

ته
هف

ی 
ن ها

ری
  ت

 حاشیه های هفته|جنجال المپیکی در تلویزیون
همزمان با آغاز مسابقات المپیک، ویژه برنامه هایی در شبکه سه و ورزش روی آنتن رفت. این برنامه ها تا 
دل تان بخواهد حاشیه داشته است. از گاف اطلاعات مجریان تا شیوه گزارش کیمیا علیزاده تکواندوکاری 
که جلای وطن کرده. بعد از بالا گرفتن حاشیه ها ، بهزاد کاویانی با یک بیت شعر به مصاف این ماجرا رفت. 
صحبت های گزارشگر شبکه ورزش درباره پوشش ورزشــکاران زن ایرانی هم خالی از حاشیه نبود. او کار 
بانوان را نسبت به ورزشکاران دیگر کشورها سخت دانست. عبدالله روا و هادی عامل هم که به ژاپن رفته اند، 

به خاطر کرونا در قرنطینه هستند.

شفاف سازی هفته|چرا تبریزی به میدان سرخ آمده است؟
»میدان سرخ« ســریال جدید فیلیمو است که به زودی در دســترس علاقه مندان قرار خواهد گرفت. دو 
روز پیش خبری درباره آخرین وضعیت این پروژه منتشــر کردیم و نوشتیم کمال به جای بهرام بهرامیان 
)کارگردان دوم سریال( دعوت به همکاری شــده است. حالا بخوانید که تغییر کارگردان ربطی به مسائل 
کیفی و فنی ندارد و دلیل این تعویض، بیماری بهرامیان است. او به کرونا مبتلا شده و برای این که تولید 
»میدان سرخ« عقب نیفتد و به موقع به دست مخاطب برسد، کمال تبریزی ادامه ساخت سریال را برعهده 
گرفته. حمید فرخ نژاد، مهتاب کرامتی، علی مصفا و بهرام افشاری از جمله بازیگران »میدان سرخ« هستند. 

   فیلم های آخر هفته

فخیم زاده در »همسر« دست روي موضوعي كلیدي یعني مناسبات حرفه اي زن 
و شوهر گذاشت. او زماني این كار را كرد كه نقش زنان در جامعه بیشتر مي شد 
و تعامل شان با مردان بیش از پیش به چشم مي آمد. داستان زن و مردي را براي 
فیلمش انتخاب كرد كه هر دو آرزوي ریاست داشــتند و در نهایت زن رئیس 
شد. »همسر« همچنان فیلمي تراز است كه هم مورد توجه منتقدان بوده و هم 
مخاطبان. به جرات آن را مي توان بهترین نمونه فیلم هاي زن و شوهري دانست 
كه ضمن كمدي بودن،  حرف هایي جدي در دل داشت. معتمدآریا برای این فیلم 

سیمرغ و فخیم زاده دیپلم افتخار بهترین فیلمنامه را گرفت.

به طور دقیق نمی دانیم ریو براوو چند بار از شــبکه های مختلف پخش شده 
است! طبعا علاقه مندان سینما به ویژه دوستداران وسترن این فیلم را دیده اند 
اما تماشــای آن همچنان جذابیت دارد. درباره فرامتــن ریو براوو هم حرف 
جدیدی باقی نمانده؛ مثل اینکه هاوارد هاکس آن را در جواب فیلم ماجرای 
نیمروز زینه مان ساخته است. یا ریو براوو سال هاست در غالب نظرسنجی های 
منتقدان به عنوان بهترین وسترن انتخاب می شود. به هرحال داستان فیلم در 
شهری به نام ریو براوو می گذرد که ناگهان در شبی، درگیری ای بین معاون 
الکلی کلانتر، خود کلانتر و یکی از گردن کلفت های شهر به نام جو برودت رخ 

می دهد که در این بین، جو یک فرد بی گناه را به قتل می رساند... 

شبکه یک
پنجشنبه 7 مرداد

امیرکبیر/ ساعت 9 
زرد قناری/ ساعت 16 

جمعه 8 مرداد
راز اسپنسر/ساعت 16 

 شبکه دو 
جمعه 8 مرداد

ســانتیاگو ریکوایجو/  ســاعت 1:20 
دقیقه بامداد 

شبکه سه
پنجشنبه 7 مرداد

 ده رقمی / ساعت 10 
باغ وحش مخفی /ساعت 16 

شبکه چهار 
پنجشنبه 7 مرداد

چاقوکشی/ ساعت 20:30 
جمعه 8 مرداد

بهترین دشمنان / ساعت 20:30 

شبکه پنج
پنجشنبه 7 مرداد

رویای رانندگی / ساعت 9 
خوشحال باش آقای لی / ساعت 13:30 

جمعه 8 مرداد
آرزوی بزرگ / ساعت 9 

بازندگان قهرمان / ساعت 13:30 

شبکه نمایش
پنجشنبه 7 مرداد

دسته ژاندارم ها / ساعت یك بامداد 
بازی با آتش / ساعت 11 

دختر شیرینی فروش / ساعت 13 
افسانه نارنیا 2 / ساعت 15 
شکار هیولا 2 / ساعت 17 

گوینده خبر 2 / ساعت 19 
کلاهی برای باران / ساعت 21 

سریع و خشن: هابز و شاو / ساعت 23 
جمعه 8 مرداد

ریو براوو / ساعت یك  بامداد 
باغ وحش/ ساعت 11 

ماموریت آقای شادی / ساعت 13 
ای ایکس ال / ساعت 15 

طلا / ساعت 17 
کلاه چرمی ها / ساعت 19 
اخراجی ها 2 / ساعت 21 

رهایش کن /ساعت 23 

شبکه کودک
پنجشنبه 7 مرداد

 وومبت مبارز/ ساعت 14 
جمعه 8 مرداد

شهر حیوانات / ساعت 14

خورشید|   سامانه فیلیمو و نماوا ) اکران آنلاین(

پایان دوری 14 ساله



پردهنقرهای)سیوپنجسالگیفيلماجارهنشينها(
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 2995  چهارشنبه  6 مرداد  1400

پردهنقرهای)سیوپنجسالگیفيلماجارهنشينها(
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 2995  چهارشنبه  6 مرداد  1400

 

 

مهندس برادر کوچکتر عباس آقا بود که زمین تا آســمان با برادرش فرق داشت. در رشته مهندسی           ویژگی نقش
تحصیل کرده بود اما نه شغل مشخصی داشت و نه می توانست خانه ای برای خودش فراهم کند برای همین هم به همراه 

همسر و فرزند نوزادش در خانه عباس آقا زندگی می کرد.
         با چه کارنامه ای رویگری از سال 1347 در تئاتر فعالیت داشت و سال 1357 با سرود »ایران ایران« به شهرت رسید 
اما به عنوان بازیگر، او هم مثل اکبر عبدی، اوایل دهه شصت با بازی در مجموعه های »محله بروبیا« و »محله بهداشت« 

شناخته شد. در سینما پیش از »اجاره نشین ها« در دو فیلم »عقاب ها« و »»یوزپلنگ« بازی داشت.
با اینکه نقش خیلی پررنگی نداشت اما بعد از »اجاره  نشین ها« بازی اش خیلی بیشتر از قبل           تاثیر روی مسیر بازیگری
به چشم آمد و شمار فیلم هایی که بازی کرد رو به افزایش گذاشــت به طوری که از سال 1366 تا 1370 دوازده فیلم 

سینمایی بازی کرد و در تلویزیون هم حضور فعالی داشت.
درست اســت که نقش مهندس در »اجاره نشــین ها« تاثیر زیادی روی کارنامه اش داشت اما به عنوان           موفقیت

شخصیتی اثرگذار شناخته نمی شد و چندان در ذهن ها نمانده است.

خانم توسلی بیشتر از همسرش برای حل مشکلات خانه حساسیت نشان می داد و تلاش می کرد هرطور           ویژگی نقش
شده خانه را حفظ کند. در پایان هم او بیشتر از همه برای تبدیل شدن آن منطقه به یک شهرک مسکونی علاقه نشان 

داد.
         با چه کارنامه ای سلیمی بازیگر شناخته شده ای نبود. با اینکه پیش از بازی در اجاره نشین ها در تئاتر فعالیت هایی 
داشت و در چند برنامه تلویزیونی هم حضور پیدا کرده بود اما برای مخاطبان سینما چهره آشنایی نبود. انتخاب او برای 
نقش زنی وکیل و روشنفکر که پابه پای مردها فعالیت می کند و حاضر نیست زیر بار زور برود، کاملا دقیق و درست انجام 

شده بود.
بعد از »اجاره نشین ها« در »خبرچین«، »شکار« و »با من از فردا بگو« هم بازی کرد. سال           تاثیر روی مسیر بازیگری

1366 یعنی یک سال بعد از بازی در فیلم اجاره نشین ها به کانادا مهاجرت کرد و هنوز هم همان جا زندگی می کند. 
به عنوان بازیگر مهمترین اثر کارنامه اش همین »اجاره نشین ها« است اما نقش اش آنقدر پررنگ نبود که           موفقیت

در ذهن  مانده باشد. 

فردوس کاویانی در »اجاره نشین  ها« نقش مش مهدی را بازی کرده؛ سرکارگر عده  ای کارگر است که           ویژگی نقش
آمده  اند تا آپارتمان را تعمیر کنند و هربار به مشکلی برمی خورند. 

کاویانی هم مثل اکبر عبدی و رضا رویگری، اولین حضورش در تلویزیون را می توان مجموعه »محله           با چه کارنامه ای
بروبیا« دانست. او در نقش دانشمند یونانی یا همان »پدر بزرگوار« و نقش »سرکار« ظاهر شد و بسیار مورد توجه قرار 
گرفت. کاویانی اوایل دهه شصت تله تئاترهای زیادی بازی کرد و در مجموعه »آینه« هم نقش زیادی داشت. در سینما 
هم تا پیش از »اجاره نشــین ها« در چند فیلم بازی کرده بود اما شــهرت اصلی اش به خاطر همان برنامه های کودک 

تلویزیونی بود.
کاویانی بعد از »اجاره نشین ها« در فیلم های »هامون« و »بانو« هم به کارگردانی داریوش           تاثیر روی مسیر بازیگری

مهرجویی نقش هایی اثرگذار بازی کرد و باعث شد به عنوان بازیگری کاربلد شناخته شود. 
اگرچه مهمترین شهرت کاویانی به خاطر حضور در سریال »همسران« و بازی در نقش کمال است اما در           موفقیت

فیلم های مهرجویی اوج قدرت بازیگری اش را به نمایش گذاشت.

آقا غلام معاملات ملکی که در رقابت تنگاتنگ با معاملات ملکی دیگر آن محله یعنی آقای مرادی است           ویژگی نقش
و مدام عباس آقا را ترغیب می کند که از ناآگاهی اهالی ساختمان استفاده کند و خانه را به نام خودش بزند. 

کارش را در تلویزیون و سریال هایی مثل »افسانه ســلطان و شبان« و »آینه« و... شروع کرد و در           با چه کارنامه ای
سینما هم قبل از بازی در فیلم »اجاره نشین ها« در سه فیلم »آن سفر کرده«، »کنار برکه ها« و »تشکیلات« بازی کرده 
بود. با اینکه در چند سکانس محدود بیشتر حضور نداشت اما سکانس جنجالی دعوایش با مرادی حسابی مورد توجه 

قرار گرفت و در ذهن ها ماند.
نکته قابل توجه اینجاست که با وجود به چشم آمدن بازی طهمورث در این فیلم، به جای           تاثیر روی مسیر بازیگری
بالا رفتن شــمار فیلم هایش، تا سیزده ســال بعد در ســینما حضور پیدا نکرد. تا اینکه نهایتا ســال 1378 در فیلم 
»چشم هایش« بازی کرد. در دهه هفتاد عمده فعالیت هایش را معطوف به بازی در سریال های تلویزیونی مثل »در پناه 

تو«، »شلیک نهایی« و... کرد.
با این فیلم موفقیت چندانی در کارنامه اش به ثبت نرسید.          موفقیت

فرجامی در نقشی بسیار کوتاه در »اجاره نشین ها« ظاهر شــد. زنی مهندس به نام افجه ای که برای           ویژگی نقش
بررسی وضعیت ساختمان به آنجا می آید و با ورودش راز اتفاق های روی پشــت بام که باعث نشست خانه شده فاش 

می شود.
از سال 1355 به عنوان بازیگر تئاتر فعالیتش را شروع کرد و بعد از انقلاب با دو فیلم »خط قرمز« و           با چه کارنامه ای
»تیغ و ابریشم« به کارگردانی مسعود کیمیایی در سینما شناخته شد. نقش سوسن مکاشی در »تیغ و ابریشم« یکی از 
نقش های ماندگار این بازیگر است. بعد از این فیلم ها بود که انتظامی از او دعوت کرد در فیلم »اجاره نشین ها« بازی کند. 
درست است که نقش مهندس افجه ای چندان اثرگذار نبود اما به هرحال کار کردن با دو           تاثیر روی مسیر بازیگری
کارگردان صاحب نام باعث شد رزومه خوبی در کارنامه اش به ثبت برسد و این مسئله تاثیر زیادی روی کارنامه اش داشت. 
فرجامی سال 1367 و 1369 برای دو فیلم »سرب« و »پرده آخر« بسیار مورد تحسین قرار گرفت و یکبار دیپلم افتخار 

و بار دیگر سیمرغ دریافت کرد. 
نقش مهندس افجه ای موفقیتی برایش نداشت.           موفقیت

عباس آقا سوپرگوشت، مباشر خاندان رام دامدار است که با کتمان کردن مجهول الورثه بودن           ویژگی نقش
آپارتمان، سعی در تصاحب خانه دارد.

انتظامی نقش عباس آقا را درحالی بازی کرد که تجربه بسیار موفق همکاری با داریوش           با چه کارنامه ای
مهرجویی را در فیلم »گاو« داشت و در »آقای هالو«، »پستچی«، »مدرسه ای که می رفتیم« و »دایره مینا« 
هم با او کار کرده بود. انتظامی برای بازی در فیلم های »حاجی واشنگتن« و »کمال الملک« به کارگردانی علی 
حاتمی هم بسیار مورد توجه قرار گرفته بود و جایزه هوگوی نقره ای را از جشنواره فیلم شیکاگو برای »گاو« 

و جایزه بهترین بازیگر نقش دوم مرد را از جشنواره سینمایی سپاس برای »آقای هالو« داشت.
»اجاره نشین ها« یکی از فیلم های مهم کارنامه انتظامی بود اما پیش از این فیلم           تاثیر روی مسیر بازیگری

هم به اندازه کافی مورد توجه قرار داشت و بعد از بازی در این فیلم هم همین مسیر را ادامه داد. 
انتظامی برای این فیلم از جشنواره پنجم فیلم فجر، نامزد سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش           موفقیت

اول مرد شد. 

خیرآبادی نقش مادر عباس و مهندس را داشت. مادری مهربان که مدام تلاش می کرد صلح           ویژگی نقش
ایجاد کند و تنها کسی بود که عباس از او حرف شــنوی داشت و روی حرفش حرف نمی زد. نکته قابل توجه 
اینجاست که در واقعیت، نادره خیرآبادی و عزت الله انتظامی هردو متولد سال 1303 هستند و حتی نادره 

شش ماهی هم از انتظامی کوچکتر است اما با این حال نقش مادر او را در این فیلم بازی کرد. 
خیرآبادی بــه عنوان بازیگر از ســال 1332 یعنی 32 ســال قبل از ســاخته شــدن           با چه کارنامه ای
»اجاره نشین ها« بازیگری را شروع کرد و تا آن زمان بیش از صد فیلم و سریال در کارنامه اش داشت. بنابراین 

به عنوان یک بازیگر حرفه ای به میدان آمد.
به هرحال »اجاره نشین ها« یکی از آثار موفق کارنامه خیرآبادی بود اما به عنوان           تاثیر روی مسیر بازیگری

یک چهره موفق، بازی در این فیلم تاثیر چندانی در ادامه مسیر بازیگری اش نداشت. 
نادره پیش از این فیلم هم بارها نقش مادر را بازی کرده بود و اینبار هم بازی درجه یکی از خودش           موفقیت

به نمایش گذاشت اما جایزه ای نبرد.

آقای قندی شخصیتی به نسبت لمپن داشت و به همراه برادرش سالک که زمین تا آسمان           ویژگی نقش
با خودش فرق می کرد در یکی از آپارتمان ها زندگی می کرد.

عبدی زمان ساخت فیلم »اجاره نشین ها« کارنامه پرباری نداشت اما برای مخاطبان چهره           با چه کارنامه ای
شناخته شده ای بود. او سال 1361 با بازی در مجموعه »محله بروبیا« بســیار مورد توجه قرار گرفته بود و 
شهرتش با »محله بهداشت« و »بازم مدرسه  ام دیر شد« به اوج رسیده بود. با این حال اکثر مخاطبان او را در 
نقش یک کودک با لباس های رنگی دیده بودند و تصور چندانی از بازی او در نقش جدی نداشتند. او پیش از 

»اجاره نشین ها« در سه فیلم »مردی که موش شد«، »جنجال بزرگ« و »ماموریت« بازی کرده بود. 
بعد از اجاره نشــین ها و بازی درخشــانی که از خودش در این فیلم به نمایش           تاثیر روی مسیر بازیگری
گذاشت، حضورش در سینما پررنگتر شد. به طوری که در فاصله سال های 66 تا 70 در دوازده فیلم بازی کرد. 
نقش آقای قندی با تمام جذابیتی که داشت باعث نشــد عبدی با این نام در ذهن مخاطبانش           موفقیت

ماندگار شود. 

آقای توسلی به همراه همســرش در طبقه دوم این آپارتمان زندگی می کرد. شخصیتی           ویژگی نقش
روشنفکر و کتاب خوان بود که به لحاظ قدرت تحلیل نسبت به سایر همسایه ها برتر به نظر می رسید. 

ایرج راد از سال 1344 در تئاتر فعالیت می کرد و به عنوان یک تئاتری مورد توجه قرار           با چه کارنامه ای
داشت. او در فاصله سال های 1346 تا 1365 چند تله تئاتر برای تلویزیون کار کرده بود اما حضورش در 
سینما با بازی در فیلم »پســتچی« داریوش مهرجویی رقم خورد. او بعد از این همکاری، مجددا در فیلم 
»دایره مینا« مهرجویی هم بازی کرد. پیش از اجاره نشین ها علاوه بر دو فیلم مهرجویی، فقط در یک فیلم 

»گردباد« به کارگردانی کامران قدکچیان بازی کرده بود.
ایرج راد با »اجاره نشین ها« بیشتر شناخته شــد اما در کل بازیگر پرکاری در           تاثیر روی مسیر بازیگری
 سینما نبود. چهارده فیلم در ســینما بازی کرد و بیشــتر در تلویزیون و تئاتر به چهره شناخته شده ای

 تبدیل شد. 
اجاره نشین ها جزو فیلم های مهم کارنامه اش بود اما به خاطر آن جایزه ای نگرفت.          موفقیت

آقای سعدی، موسیقیدان اهل گل و گیاهی بود که در اتاقک کنار پشت بام این ساختمان زندگی           ویژگی نقش
می کرد. گلکاری غیراصولی او باعث ایجاد خرابی ساختمان شد.

تجربه ای در بازیگری نداشت و به عنوان خواننده اپرا و موسیقیدان فعالیت می کرد. از آنجایی که           با چه کارنامه ای
مهرجویی برای فیلمش نیاز به یک موسیقیدان داشت به جای استفاده از بازیگر سراغ یکی از آشناهای قدیمی اش 
حسین سرشار رفت. درواقع »اجاره نشین ها« اولین تجربه حسین سرشار به عنوان بازیگر بود. آنطور که شنیده می شود 

خیلی سخت توانسته بود با فضای پشت صحنه ارتباط بگیرد اما نهایتا اتفاق خوبی را در این فیلم رقم زد. 
سرشار بعد از »اجاره نشــین ها« در چند فیلم مهم دیگر بازی کرد و به عنوان بازیگر           تاثیر روی مسیر بازیگری
شناخته شد. »جعفرخان از فرنگ برگشته« به کارگردانی علی حاتمی، یکی دیگر از فیلم های مهم او بود. در آن فیلم 
نقش مردی را داشت که ظاهر و رفتارش با جامعه اش بیگانه بود. او در »هامون«، »ای ایران« و »رنو تهران 29« و »راه 

و بیراه« هم بازی کرد. 
         موفقیت نقش متفاوتش در اجاره نشین ها هنوز در ذهن ها مانده است.

مروری بر پنج حاشیه و اتفاق مهم و جذاب فیلم »اجاره نشین ها«؛ از ردپای غلامحسین ساعدی تا جای خالی علی نصیریان

این فیلم پرخطرِ دوست داشتنی
     در حاشیه

پرونده ای برای فیلم »اجاره نشین ها« به کارگردانی داریوش مهرجویی به بهانه 
سالگرد سی وپنج  سالگی. فیلمی که هنوز بعد از گذشت سه دهه و نیم تکراری نشده 

است و کماکان جذاب است 

کمدی ناب از یک فروپاشی

اهمیت اجاره نشین ها مهم است؟
فیلم اجاره نشین ها در بوته نقد منتقدان سینمایی ایرانی و خارجی 
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اجاره نشین ها، طنزی هوشمندانه و اجتماعی که شاید استعاره ای است از ایران. اجاره نشین ها اثر داریوش مهرجویی 
نسیم تازه ای است که از همه جای ایران می وزد. طنز اجتماعی چیزی نیست که در حال حاضر بشود در ایران انتظار 
داشت و این امر باعث شده که فیلم بیشتر لذت بخش باشــد. گفته مي شود طنز این فیلم آن را مردم پسندترین فیلم 
تاریخ سینمای ایران ساخته است و هیچ فیلم دیگری نتوانسته تا این اندازه- از این نظر-عالمگیر شود. در حاشیه شهر 
تهران، در منطقه ای شــبیه بیابان، در میانه ناکجاآباد، یک خانه آپارتمانی فکستنی است که مفهوم جدیدی از بنای 
بد ساخت را القا می کند. چیزی نمانده ســقف ها فرو بریزد ولوله ها بترکد. با این همه عباس با بازی عزت الله انتظامی 
مباشر شکم گنده میانسال، بنابه دلایلی، نه فقط خودش ساختمان را تعمیر نمی کند بلکه به مستاجرها هم اجازه انجام 
چنین کاری نمی دهد. یقینا دعوا مرافعه ها راه می افتد، عربده ها کشیده می شود، با مشت های گره کرده به جان هم 
می افتند و کسان بیشتری واردمیدان عمل می شوند. با این همه در میانه جنجال های تقریبا پایان ناپذیر، در مي یابیم 

که مهرجویی برای تمام این مردمی که به صحنه کشانده، دلسوزی مي کند، بی آنکه در موردشان به داوری بنشیند. 

وقوع انقلاب اگرچه باعث شده بود بسیاری از محدودیت های زمان سابق برچیده شود و سینماگرانی همچون مهرجویی 
که در پی زبانی جدی در سینما بودند این فرصت را به دســت آورند تا با مجال گسترده تری به طرح دغدغه های خود 
بپردازند، اما در عین حال، چارچوب های دیگری در حال شکل گیری بود که تا زمان تثبیت شان، بسیاری از تکلیف ها 
نامعلوم می نمود. فیلم های مهرجویی در این دوران ده ســاله دوم، عبارت از مدرسه ای که مي رفتیم، اجاره نشین ها و 
شیرک بود. این تنگی فضا، مهرجویی را به سمت ژانری سوق داد که کمتر کسی تصور می کرد نگاه تلخ این سینماگر 
بتواند در بر گیردش، چه برسد به آنکه از دل آن یکی از موفق ترین فیلم های کمدی تاریخ سینمای ایران را خلق کند. 
اجاره نشــین ها، با تلفیقی هوشــمندانه بین انواع کمدی ها )موقعیت، تخریب، کلام، هجو و...( در عین حال از اولین 
نمونه های کامیابی سینمای بعد از انقلاب محسوب مي شد. اما جو نمادزده روزگار که زبان تمثیلی دوران پیشین کارنامه 
مهرجویی را هم لحاظ داشــت، برداشــت هایی رادیکالی از فیلم به عمل آورد و مهرجویی را وادار کرد تا لابد به سبک 

موردپسند روزگار، شیرک را بسازد؛ فیلمی بی ربط با دنیای مهرجویی که حتی در ساحت شعاری اش هم موفق نبود.

از بین ویژگی های متعددی که مي تواند کمک مان کند تا اجاره نشــین ها را با خیال راحت، بهترین کمدی تاریخ 
سینمای ایران بدانیم، یکی هم بازی اغلب بازیگران و از جمله، عزت الله انتظامی است. او که بعدها از سوی برخی، 
به »تکرار« کاراکتر و به خصوص، شیوه حرف زدن نقش اش در این فیلم )عباس آقا سوپر گوشت( متهم شد، اینجا 
داشت بنای شخصیت ساده ولی ظاهرا سودجویی را مي گذاشــت که بیش از بدجنسی و بدخواهی در درون، فقط 
ادعای آن را داشت و راستش به غیر از خود انتظامی و مهرجویی )مثلا در پرداخت و اجرای نقش آقای دبیریِ وکیل 
در هامون(، خیلی های دیگر هم متهم به تکرار یا بهره گیری از آن هســتند! نکته مهم اجاره نشین ها به لحاظ خلق  
شوخی ها و لحظه های کمیک، این بود که علاوه بر تکیه به کار کسانی که با میمیک و رفتار و کلام، درست مثل یک 
کمدین ظاهر می شدند )مثلا اکبر عبدی و فردوس کاویانی( و علاوه بر شوخی های فراوان بصری، کمدی موقعیت 
و کمدی کلامی، حتی از ظرفیت های جدی ترین بازیگرانش هم بــرای خلق کمدی بهره می برد؛ بدون آنکه حتی 

لحظه ای آنها را به طرف لودگی یا حتی بازی آشکارا »کمیک« سوق دهد.

بدون سیمرغبی بدل و پر آسیب جای خالی نصیریان

نقش آقــای توســلی کــه در »اجاره 
نشین ها« توسط ایرج راد ایفا می شود، 
ابتدا قرار بوده به علی نصیریان برسد. 
نصیریــان کــه در فیلم هــای قبلی 
مهرجویی از »گاو« گرفتــه تا »آقای 
هالو« و »پســتچی«  و »دایره مینا« و 
»مدرسه ای که می رفتیم« حضور داشته 
و با عزت الله انتظامی هم بازی بوده اینبار 
دعوت مهرجویی را بــرای بازی در این 
نقش قبول نکرده. خود مهرجویی درباره  
این مسئله گفته:»نصیریان فیلمنامه را 
رد کرد وگفت داریوش این یک مقدار 
شوخ وشنگ است و به پای آن کارهای 
قبلی ات نمی رسدها. این یک جورهایی 
است اما به نظرم قضیه از این قرار بود که 
این دو نفر، نصیریان و انتظامی، همیشه 
با هم یک جور رقابت پنهانی داشــتند 
و نقش هایی که من بهشــان می دادم 
در فیلم های قبلــی کم و بیش هم وزن 
بودند.در»اجاره نشین ها« نقش وکیل را 
به نصیریان پیشنهاد دادم. نصیریان انگار 
دیده بود نقش انتظامی خیلی قوی تر و 
شاخص تر است و قبول نکرد. به هر حال 
بازیگران آن نســل هم رقابت های این 
شکلی داشــتند.« حالا معلوم نیست 

واقعیت همین بوده یا نه.

ردپای غلامحسین ساعدی

سال ها بعد از موفقیت »اجاره نشین ها« 
صحبت هایی مطرح شــد درباره  اینکه 
ایده اصلی فیلم متعلق به غلامحسین 
ساعدی بوده است.از آنجایی که پیش از 
ساخت »اجاره نشین ها« مهرجویی در 
فرانسه بوده و در آنجا با ساعدی دوستی 
نزدیک و همکاری های زیادی داشته، 
خیلی ها به این موضــوع تاکید کردند 
که احتمالا فکر فیلم از قصه مشــترک 
ســاعدی و مهرجویی نشــات گرفته.

خود مهرجویی گفته که »من با دکتر 
غلامحسین ســاعدی فیلمنامه های 
زیادی نوشتیم اما چون کار بزرگ بود 
تهیه کننده به آسانی پیدا نمی کردیم« و 
در جایی هم گفته که وقتی برمی گشته 
ایران تا اجاره نشین ها را بسازد ساعدی 
گریه کرده و از او خواسته نرود. در همان 
روزهای شروع تولید اجاره نشین ها هم 
ساعدی از دنیا می رود. جواد مجابی هم 
در مصاحبه اش با اندیشه پویا گفته بود: 
»اجاره نشــین ها مال ساعدی است اما 
مهرجویی همیشــه گفته که مال من 
اســت. او یک کلمه هم درباره ساعدی 
صحبت نکرد چون می ترسید که نانش 
آجر شود.او و دیگران همانقدر با ساعدی 

دوست بودند که من دوست بودم.« 

اجاره نشــین ها فیلم دشواری به لحاظ 
ساخت و حتی جلوه های ویژه است. همه 
چیز در این فیلم واقعی است. مهرجویی 
نه از بدل استفاده کرده و نه جلوه های 
ویژه. ایــرج راد درباره سکانســی که 
کتابخانه رویش افتاده گفته:»سکانسی 
که قرار بــود کتابخانه روی ســر من 
خراب شــود، این اتفاق به طور واقعی و 
با کتابخانه ای از جنس نئوپان سنگین 
رخ داد. به طوری که در اولین برداشت 
خراب شدن کتابخانه روی سر من، یک 
چوب سنگین روی سرم افتاد و من برای 
چند دقیقه ســر صحنــه فیلمبرداری 
بیهوش بودم، عوامل فیلم برای گرفتن 
این سکانس مجبور شدند تا چوب ها را 
نگه دارند تا دیگر صدمه ای به من وارد 
نشود.« هنگام جاری شــدن آب و سر 
خوردن از پله ها هــم یارتا یاران بازیگر 
نقش سالک آســیب می بیند و سرش 
می شکند. همچنین پایه دوربین محکم 
به صورت حســن قلی زاده، فیلمبردار 
می خورد و صورتش خونی می شود.اکبر 
عبدی هم در این فرایند آسیب می بیند 
و پشــت منیژه ســلیمی هم زخمی 
می شــود.خلاصه که اجاره نشین ها با 

تلفات زیادی ساخته شده. 

کاویانی جای مرتضی احمدی

داریوش مهرجویی بــرای نقش مش 
مهدی ابتدا دست روی زنده یاد مرتضی 
احمدی گذاشــته بوده. یکبار که اکبر 
عبدی برای صحبت راجع به نقشــش 
به دفتر تولیــد این فیلــم رفته بوده، 
لابه لای اســامی بازیگران متوجه نام 
مرتضی احمدی می شود و به مهرجویی 
می گوید این نقش زیاد مناسب احمدی 
نیســت و برای فردوس کاویانی بهتر 
است. مهرجویی به او گفته که کاویانی 
را نمی شناسد و بازی اش را ندیده است. 
از او خواســته فیلم هایــی از بازی اش 
بیاورد تا ببیند. خلاصــه بعد از اینکه 
فیلم ها را دیده تصمیم گرفته این نقش 
را به کاویانی بدهد. هنوز نمی دانیم آیا 
مرتضی احمدی از این مارا خبر داشته 
یانه اما جالب اینجاســت آنقدر نقش 
مش موســی برایمان جا افتاده است 
که عجیب است بتوانیم این نقش را با 
مرتضی احمدی تصور کنیم. کاویانی 
شاید ابتدا به خاطر رفاقتی که با عبدی 
در محله بروبیا داشت انتخاب شد اما در 
ادامه به قدری در ساخت نقش موفق 
ظاهر شد که مهرجویی از آن به بعد در 
فیلم های دیگری مثل »هامون«، »بانو« 

و ... با او همکاری کرد.  

اجاره نشین ها در جشنواره پنجم فیلم 
فجر به نمایش درآمد. اما به رغم نامزدی 
در پنج رشته نهایتا هیچ سیمرغی به آن 
نرسید. در آن دوره از جشنواره فیلم های 
مهمی مثل »خانه دوســت کجاست« 
عباس کیارســتمی، »پرواز در شب« 
رسول ملاقلی پور،»شیر سنگی« مسعود 
جعفری جوزانی و »ناخدا خوشید« ناصر 
تقوایی حضور داشتند. نهایتا هم در این 
جشنواره، سیمرغ بهترین فیلم به »خانه 
دوست کجاست« رسید و کیارستمی 
هم سیمرغ بهترین کارگردانی را گرفت. 
در بخش بهترین بازیگر نقش اول مرد 
هم علی نصیریــان، عزت الله انتظامی و 
داریوش ارجمند برای فیلم های »شیر 
سنگی«، »اجاره نشــین ها« و »ناخدا 
خورشید« در فهرســت نامزدها بودند 
و در نهایــت ایــن داریــوش ارجمند 
بود که ســیمرغ بهترین بازیگر اول را 
گرفــت. مهرجویــی بــرای فیلمنامه 
»اجاره نشین ها« نامزد بود و این سیمرغ 
هم در دســتان جعفری جوزانی برای 
»شیر سنگی« رســید. جالب اینکه با 
وجود تعداد بالای بازیگر درجه یک در 
این فیلم، فقط انتظامی موفق شد نامش 

در فهرست نامزدها قرار بگیرد..

سی وپنج سال پیش داریوش مهرجویی آستین ها را بالا زد و تصمیم به 
ساخت فیلمی گرفت که هنوز هم سوژه اش مثل روز اول جدید است و 
انگار تا سالیان سال بعد هم قدیمی نمی شود. داستانی کمدی درباره  
یک ساختمان خرابه؛ ســاختمانی که اعضایش میان سنت و دنیای 
مدرن گیر افتاده اند و هرچقدر تــاش می کنند نمی توانند به تعادل 
و تعامل برسند. خانه از پای بســت ویران است. روی پی یک طبقه، 
چهار طبقه بالا رفته و صاحب خانه که حالا در قید حیات هم نیست 
دلش برای هیچ کس نسوخته است. موسیقی دان با روح لطیفش برای 
ایجاد چشــم اندازی زیبا برای خودش، ساختمان را به آب می بندد و 

عباس آقا، مباشر ســاختمان هم منتظر است سر همه کاه بگذارد و 
خانه را تصاحب کند. در این ساختمان چهار طبقه هیچ کدام از اعضا، 
دل هایشان یکی نیست، هرکدام سنگ خود را به سینه می زنند و حتی 
چشــم دیدن هم را هم ندارند و نهایتا خانه روی سر همه  شان خراب 
می شود. ساختمان »اجاره نشین ها« ماکتی است از جامعه ای در آستانه 
فروپاشی که هرچقدر هم مصالح خرجش کنند و بیل بزنند به جایی 
نمی رسد. جامعه ای که اعضایش توان تحمل هم را ندارند و هرآن ممکن 
است تعادلش به هم بریزد و نابود شود. در آستانه  سی وپنجمین سال 
تولید »اجاره نشین ها« پرونده ای به این فیلم اختصاص داده ایم. در 
این پرونده ضمن بررسی کارنامه بازیگران این فیلم، مروری داریم بر 
گفته های بعضی از اعضای اصلی و همچنین حواشی و اتفاق های مهم 

آن را واکاوی كرده ایم. 

مرجان فاطمی    
هفتصبح

      مکمل پرونده

مالکان و مستاجران خانه ای که ریخت
درباره ده بازیگر اصلی فیلم »اجاره نشین ها« که در تعامل باهم توانستند این اثر تاریخی 

جذاب را رقم بزنند. هرکدام از بازیگران با چه کارنامه ای به این فیلم پیوستند؟

»اجاره نشین ها« یکی از مهمترین فیلم های اجتماعی دهه شصت است و هم به لحاظ معنای فلسفی و اجتماعی که در آن مستتر است و 
هم از این جهت که طنز جذابی دارد و لحظه ای حوصله مخاطبانش را سر نمی برد. بنابراین نمی توان از اهمیت محتوای فیلمنامه و چیدمان 
دقیق آن گذشت. با این حال به طور قطع بخش مهمی از اهمیت فیلم، به دلیل بازی درجه یک بازیگران است. در فیلم های پربازیگری مثل 
»اجاره نشین ها« اگر بازیگرها درست کنار هم چفت نشوند و نتوانند بازی یکدیگر را تکمیل کنند شیرازه فیلم از هم می پاشد. در این فیلم 
اما هم انتخاب ها به درستی صورت گرفته و هم هرکدام از بازیگران بهترین خودشان را به نمایش گذاشته اند. نکته قابل توجه اینجاست 
که حتی نقش های کوتاه هم با وسواس زیادی انتخاب شده اند. حاشیه ها و مسائل مختلفی درباره بازیگرها و نقش هایشان وجود دارد که 
سعی کرده ایم به بخش مهمی از آنها در این پرونده اشاره کنیم. در این بخش به این مسئله اشاره کرده ایم که بازیگران »اجاره نشین ها« 

هرکدام زمان بازی در این فیلم چه کارنامه ای داشته اند و این فیلم چه تاثیری روی مسیر بعدی آنها در بازیگری گذاشته است. 
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سراسر هیجان و جراحت
بازخوانی خاطرات جالب منیژه سلیمی، بازیگر نقش خانم توسلی فیلم 

»اجاره نشین ها« درباره  جذابیت و سختی های مراحل تولید این فیلم

جالب است 
بدانید آنقدر 
هوا سرد بود 

که یک کیسه 
زباله بزرگ 

تن اکبر عبدی 
کرده بودند 

تا آب سرد به 
پوستش نخورد. 

به نظر من که 
اکبر یک سکته  

خفیفی کرد 
توی آن قضایا

من تا 10سال 
پیش گواهینامه 

نداشتم. موقع 
بازی در 

اجاره نشین ها 
هم گواهینامه 
نداشتم. آقای 

مهرجویی برای 
من یک معلم 

گرفت که 
اصول را یادم 
بدهد.جالب 

اینجاست که 
همه ماشین ها 

تصادف کردند 
توی فیلم الا من

منیژه ســلیمی، بازیگر نقش خانم توســلی در فیلم 
»اجاره نشین ها« از جمله بازیگرانی است که بعد از بازی 
در این فیلم، آنطور که باید در این عرصه باقی نماند. چند 
سال پیش پادکست ابدیت و یک روز مصاحبه ای با این 
بازیگر انجام داد.صحبت هایش درباره  چگونگی همکاری 
با داریوش مهرجویی، ماجرای ریختن ساختمان،دعواها 
و اتفاق های جالب پشت صحنه،آنقدر خاطره انگیز بود که 

حیفمان آمد آنها را منتشر نکنیم.

   دعوت به همکاری
مهرجویی قبل از اینکه من را ببیند تصمیمش را گرفته بود که 
من این نقش را بازی کنم. راستش بازیگری زیاد برایم جدی 
نبود و دنبال بازی در فیلم سینمایی نبودم. اما این پیشنهاد 
با همه فرق داشت. همه  کارهای مهرجویی را دوست داشتم. 
راستش من خیلی دیر به گروه اضافه شدم چون تهران نبودم 
و خیلی دیر متوجه شدم با من تماس گرفته اند.روز اولی که 
رفتم همه در استودیوی پخشیران جمع شده بودند و تا رسیدم 
شروع کردیم به روخوانی.البته این را هم بگویم که مهرجویی 
کارگردانی نبود که تمام فیلم را  با دورخوانی و تمرین پشت 
میز پیش ببرد. یکی دوبار این کار را انجام دادیم تا مهرجویی 
متوجه شود آدم هایی که دورهم جمع کرده چقدر می توانند 

باهم ارتباط بگیرند و آماده رفتن مقابل دوربین هستند یا نه.

  تغییرات سر صحنه
مهرجویی در ذهن خودش کامل می دانست چه می خواهد و 
اگر تغییراتی پیش می آمد سر صحنه براساس آنچه می دید 
اعمال می کرد. آنقدر جایگاه بالایی برای ما داشت که معمولا 
پیشنهادی سر صحنه نمی دادیم و منتظر بودیم ببینیم او چه 
می خواهد. مثلا صحنه ای هست که من کنار یخچال آشپزخانه 
دارم گریه می کنم و با ایرج راد حرف می زنم. قرار بود در این 
صحنه فقط صدای من باشد اما مهرجویی گفت حیف است 

این گریه را نگیرم. مهرجویی با اعتماد به بازیگر کار می کرد.

  دعوای مهرجویی و سرشار
من فقط یکی دو بار ســختیگری مهرجویی را یادم است و 

یکبار عصبانیتش را. در غیــر این صورت صبور بود و گوش 
می کرد. بیشترین میزان درگیری را با حسین سرشار داشت 
چون سرشار با دنیای موسیقی زندگی کرده بود و اصلا مال 
آن فضا نبود.برایش سخت بود توی یک ساختمان مخروبه 
بنشیند و با گل و خاک سروکار داشته باشد و با این همه آدم 
سروکله بزند. آدمِ اپرا و شکوه و جلال بود و به نظر می رسید 
جای ناجوری قرار گرفته اســت.به همین دلیل هم بعضی 
وقت ها رفتارهــای ناجوری می کــرد و تقریبا همه باهاش 
مشکل داشتند. چندبار هم با مهرجویی دعوایش شد. یکی 
از مهمترین  دعواها زمانی بود که منبع آب می ریخت و همه 
با آب از پله ها می آمدیم پایین.من چون وزنم کم بود سرعت 
حرکتم بیشــتر بود و با شــدت می آمدم پایین. یک مرتبه 
نفهمیدم چی شد که خوردم توی پایه دوربین و پایه رفت 
توی چشم آقای قلی زاده فیلمبردار کار. همان زمان حسین 
سرشار شروع کرد به داد زدن که صورت قلی زاده خونی شده 
و باید کار را تعطیل کنیم. از آنجایی که صدای ســر صحنه 
می گرفتیم همه چیز خراب شــد و قای مهرجویی داد زد و 

گفت ساکت شود. 

  عبدی و پوشیدن کیسه زباله
برای سکانسی که از در می ریختیم بیرون، در ساختمان را 
بریده بودند و قرار بود فشــار آب یک تکه هایی از در را خرد 
کند و پرتاب بشود اما وقتی آب آمد پشت در این اتفاق نیفتاد. 
من با خودم چمدان داشتم و فکر کردم سریع خودم را پرت 
می کنم توی شکاف. پشتم خراش پیدا کرد اما رد شدم پشت 
سرم یک آجر خورد توی ســر یارتا )بازیگر نقش سالک( و 
سرش شکست. جالب است بدانید آنقدر هوا سرد بود که یک 
کیسه زباله بزرگ تن اکبر عبدی کرده بودند تا آب سرد به 
پوستش نخورد. به نظر من که اکبر یک سکته  خفیفی کرد 
توی آن قضایا. همه  سختی ها برای این بود که نمی شد این 
تکه ها را مجزا گرفت و توی راه پله ها هم جایی برای گذاشتن 
دوربین نبود. فکر می کنم ســکانس راه پلــه  را دوبار تکرار 
کردیم اما سکانس جلوی در فقط یکبار. فکر می کنم تنها 
فیلمی بود که نه امکانات فنی و ویژوال داشــت و نه از بدل 
استفاده کرده بودند. صحنه ای که کتابخانه روی سر ایرج راد 

می ریزد، واقعا این اتفاق می افتاد.

  ماجرای ساختمان
جالب اینجا بود که خیلی ها فکر می کردند واقعا برای ساخت 
این فیلم خانه را خراب کرده ایم اما  اجاره نشــین ها توی دو تا 
ساختمان متفاوت فیلمبرداری شد. یکی از آنها ساختمان نیمه 
کاره بود که هنوز ساخته نشده بود و یک ساختمان دیگر که از 
داخلی هاش استفاده کردیم. هردو توی غرب تهران بود و ما مدام 

از این ساختمان به آن ساختمان می رفتیم. 

  براساس الگوهای واقعی
هرکدام از شخصیت های فیلم نماینده گروهی از افراد جامعه 
بودند. مثلا من و ایرج راد جزو طبقــه بروکرات بودیم و کاملا 
ضد قصاب. یک خواننده داشتیم، یک عارف، یک لمپن، یک 
مهندس و ... برای همین اندازه نقش ها مثل هم نبود. از همه 
کمرنگ تر شخصیت سالک بود چون در واقعیت هم کدام عارفی 
را دیده ایم که شخصیت اجتماعی اثرگذاری داشته باشد؟ به 
نظر من هرکدام از این شخصیت ها دقیقا همان چیزی هستند 
که باید باشند. نقش من یک آدمی است که متکی به همسرش 
نیست. خودش برخورد می کند، برای خودش آن حق را قائل 
است آنچه درست یا غلط می داند مطرح می کند. اگر دقت کرده 
باشید آخر فیلم هم من هســتم که به نقشه ها نگاه می کنم و 

می گویم بالاخره همه جا آباد می شود و خانه دار می شویم. 

  رانندگی بلد نبودم 
من تا 10ســال پیش گواهینامه نداشــتم. موقــع بازی در 
اجاره نشین ها هم گواهینامه نداشــتم. آقای مهرجویی برای 
من یک معلم گرفت که اصول را یادم بدهد.جالب اینجاســت 
که همه ماشین ها تصادف کردند توی فیلم الا من. البته جالب 
اســت بدانید توی اتوبان، یه پســر لاغری از عوامل جای من 
رانندگی می کرد. او سبیل داشت و راضی نمی شد آنها را بزند. 
برای همین روی صورتش چسب زدند که سبیلش معلوم نشود. 
لباس های من را هم تن او کردند. من عقب ماشین خوابیدم. 
چون صداگذاری سر صحنه بود و باید حرف می زدم. توی این 
شرایط تصادف کردیم و پلیس نگه مان داشت. آمد دید یک مرد 
با لباس زنانه و چسبی روی سبیل هایش جلو نشسته و زنی که 
منم پشت ماشین خوابیده. ماشین دوربین هم رفته بود. نزدیک 

بود همانجا دستگیرمان کنند.  

  تمرین خارج کار نداشتیم
یادم نمی آید غیر از فیلمبرداری، تمریــن دیگری انجام داده 
باشیم. چون ما خیلی هایمان تئاتری بودیم. تئاتری ها قبل از 
شروع کار به تمرکز نیاز دارند و معمولا باهم تمرین نمی کنند. 
در ایــن فیلم همه به شــکلی همان تربیت تئاتــری را انجام 

می دادند و خلوت و تمرکز خودشان را می خواستند. 

درباره فیلم اجاره نشین ها نقد و نظرهای فراوانی منتشر شده است. هرکدام از منتقدان به بخش های ویژه ای از فیلم توجه نشان داده اند و نکاتی 
را برجسته کرده اند. در این بخش نگاهی داریم بر دلایل اهمیت و اثرگذاری این فیلم از نقطه نظر چند منتقد.

الگوبرداری از قصابی 
سرِ پل تجریش

مرور گفته های مهم و خاطرات بامزه  
کارگردان و بازیگران اصلی »اجاره نشین ها« 

از دوران تولید فیلم
در تمام این ســی وپنج ســال هرکدام از بازیگران و عوامل فیلم 
»اجاره نشین ها« در مصاحبه هایی درباره  این فیلم صحبت کرده اند و 
خاطرات جالبی که در ذهن داشته اند را برای مخاطبان گفته اند اما این 
فیلم آنقدر حرف برای گفتن دارد که حتی برای بار چندم هم می شود 
نشست و با خیال راحت تماشایش کرد و به نکات جدیدی از آن رسید؛ 
البته که با تماشایش مثل همان بار اول محظوظ شد و یک ذره هم از 
تکراری بودنش آزرده نشد. خواندن گفته های بازیگران و کارگردان 
فیلم هم به همین نسبت جذاب است. در این بخش سراغ مصاحبه های 
کارگردان و چند شخصیت اصلی فیلم رفته ایم و بخش هایی بامزه از 
صحبت های هرکدامشان را درباره فیلم انتخاب کرده ایم. بخش هایی 
از گفته های داریوش مهرجویی، عزت الله انتظامی، اکبر عبدی و ایرج 

راد را درباره  مراحل تولید و حال و هوای فیلم بخوانید. 

من در رنگ آمیزی کاراکترها هریک از آن ها را به شکل خاصی می دیدم و هیچ کدام آن ها تیپ نبودند. هریک از آن ها کاراکتر بودند. خانه ای که بی صاحب است، مبنای دعوای معاملات ملکی ها قرار 
گرفته، به محور داستان تبدیل می شود و زد و خورد و جنجال و خونریزی بین آن ها به وجود می آورد. همه اش فکرم پیش تئاتر پوچگرا مثل آثار یونسکو و آلبی بود. فکر نمی کردم فیلم کمدی است، 
تصورم این بود که فیلم یک تراژدی طنز آمیز است. در میدان صادقیه یک خانه نیمه کاره پیدا کردیم و با دکور تکمیلش کردیم. بعد هم که آن را خراب کردیم. ترک خوردن دیوار و آیینه و به راه افتادن 
آب و... در سناریو بود و بعد سعی کردیم بخشی از آن را به کمک محمدعلی  نقی کنی )عضو گروه جلوه های ویژه( اجرایی کنیم. ما چهار طبقه داشتیم که در هر طبقه یک مخزن بزرگ آب تعبیه کرده 
بودیم. بازیگران هر طبقه را در همان جایی که زندگی می کردند، مستقر  کردیم. دوربین در پایین آن طبقه گذاشته  شد. بعد مخزن آب را باز می کردیم و آب از بالا راه می افتاد و آن ها همراه با آب، 

لیز می خوردند و پایین می آمدند. ما سیل هر طبقه را فیلمبرداری کردیم و بعد دکور طبقه بعد را می چیدیم و فیلمبرداری می کردیم. بازیگران با همان آب زیادی که راه می افتاد،  لیز می خوردند.

مهرجویي در ساخت اجاره نشین ها سخت گیري زیادي از خود نشان داد. خوب یادم هست براي هر شخصیت چند بازیگر در نظر مي گرفت تا پس از تمرین فراوان و باورکردنشان در آن نقش ها 
یکي را انتخاب کند. مهرجویی زمانی که این فیلمنامه را نوشته بود در فرانســه زندگی مي کرد. یک بار مهرجویي از آن جا نامه اي براي من فرستاد که در آن نوشته بود در حال نوشتن یک 
فیلمنامه جدید است به نام خانه خواران. آن طور که او نوشته بود از همان موقع داشت شخصیت عباس سوپرگوشت را بر اساس ویژگي هاي من مي نوشت. مدتي بعد مهرجویي با این تصمیم 
که دوباره در سینما فعالیت کند به ایران برگشت و این بار با اصل فیلمنامه. وقتي آن نسخه از فیلمنامه را خواندم خیلي نظرم را جلب کرد و از همان موقع ترغیب شدم تحقیقاتم را آغاز کنم. 
سر پل تجریش قصابي بزرگي پیدا کرده بودم که صاحبش تقریباً هم هیکل من بود و مي شد از رفتارش براي بازي در نقش عباس آقا سوپرگوشتي الهام گرفت. چند روز  رفتم و آمدم و او را 

زیر نظر گرفتم. از آن آدم ها بود که کت و شلوار گران قیمت اما بدون اتو به تن مي کرد. یک بنز هم زیر پایش بود که وقتي سوارش مي شد نشان مي داد مال طبقه او نیست.

روز اول رفتم دفتر فیلم و دیدم آقایی با شلوار جینِ رنگ و رو رفته و پوتین سربازی به پا در آشپزخانه مشغول ریختن چای است. گفتم آقا یک چای هم برای من می آورید؟ گفت، خواهش 
می کنم. بعد از او سراغ آقای مهرجویی را گرفتم. گفت بفرمایید بنشینید، الان تشریف می آورند. وقتی چای را برای من آوردند گفتند من مهرجویی هستم! آن موقع آقای انتظامی، حسین 
سرشار، خانم نادره و یارتا یاران انتخاب شده بودند که البته آقای یاران چون به لحاظ ظاهر با من تفاوت داشت بنا را این طور گذاشتیم که در فیلم از پدر جدا هستیم. قرارداد برای حدود دو 
ماه و نیم بسته شد اما فیلم حدود شش، هفت ماه طول کشید. جالب است بگویم این فیلم در جشــنواره غوغا کرد. نامم در تیتراژ فیلم چهاردهم بود ولی وقتی فیلم اکران شد، عکسم روبه 
روی استاد انتظامی قرار گرفت و نامم هم به ردیف دوم آمد. روزی که قرار بود تست دوربین از من و استاد انتظامی گرفته شود، ما فی البداهه سکانسی را جلوی دفتر پخشیران در پیاده روی 

خیابان بازی کردیم. به دلیل همین کار، از یک هفته قبل دچار بیماری گوارشی شدم. از اضطراب. چون قرار بود جلوی استاد انتظامی بازی کنم و می ترسیدم نتوانم از عهده آن بر بیایم.

هرچند این فیلم سینمایی پر از حادثه بود اما هیچ گونه اسپشیال افکتی برای گرفتن این سکانس ها وجود نداشــت. حتی زمانی که تلفن در دستان اکبر عبدی منفجر می شود، از بدلکار 
استفاده نشد و خودش این سکانس را بازی کرد. تمامی سکانس هایی که در این فیلم گرفته شده واقعا اتفاق افتاد و بارها و بارها بازیگران در این فیلم صدمه دیدند. به عنوان مثال در سکانسی 
که قرار بود کتابخانه روی سر من خراب شود، این اتفاق به طور واقعی و با کتابخانه ای از جنس نئوپان سنگین رخ داد. به طوری که در اولین برداشت خراب شدن کتابخانه روی سر من، یک 
چوب سنگین روی سرم افتاد و من برای چند دقیقه سر صحنه فیلمبرداری بیهوش بودم، عوامل فیلم برای گرفتن این سکانس، مجبور شدند تا چوب ها را نگه دارند تا دیگر صدمه ای به من 
وارد نشود. با این حال از بازی در این فیلم خیلی خوشحالم و تمامی سکانس های این فیلم لحظاتی به یاد ماندنی است و جذابیت بسیاری برای من دارد. اما یکی از بهترین سکانس هایی که 

هیچ وقت نمی توانم آن را فراموش کنم، سکانس مهمانی و حضور کارگران ساختمان، پهن کردن سفره و بعد از آن رقص اکبر عبدی با کارگران بود.
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   نکته بازی

   گزارش

مثلث ویژه آلگری برای خط حمله یوونتوس
 کریســتیانو رونالدو، فوق ســتاره پرتغالی یوونتوس از دیــروز به تمرینات 
بیانکونری ها اضافه شــد و بدین ترتیب ماسیمیلیانو آلگری برای فصل جدید 
می خواهد روی او حساب باز کند و با حضور او یک مثلث ویژه را در خط حمله 
یوونتوس شکل دهد تا بتواند مشــکلاتی که یوونتوس از نظر گلزنی در فصل 
پیش داشت را حل کند. مکس آلگری که جانشــین آندره آ پیرلو شده است، 
اکنون با اضافه شدن بازیکنان بزرگ یوونتوس به تمرینات رفته رفته دستش 
بازتر شده و به ترکیبی که برای بیانکونری ها در نظر دارد، نزدیک و نزدیک تر 
می شــود. به گفته روزنامه ایتالیایی لااستامپا، ماســیمیلیانو آلگری در نظر 
دارد برای خط حمله یوونتوس از مثلث، رونالدو- دیبالا- کیه زا استفاده کند 
و بدین ترتیب این ســه بازیکن را در کنار هم در خط حمله یوونتوس به کار 
بگیرد. آلگری در نظر دارد بــرای بیانکونری ها در فصل پیش رو از سیســتم 
3-3-4 استفاده کند و ســه مهاجم را در خط حمله قرار دهد که یکی از آنها 
قدری عقب تر بازی کند. به طور مثال اگر آلگری از رونالدو، دیبالا و کیه زا در 
خط حمله خود اســتفاده کند، پائولو دیبالا قدری عقب تر از رونالدو و کیه زا 
قرار خواهد گرفت و بدین ترتیب مثلث ویژه آلگری برای خط حمله یوونتوس 

شکل می گیرد.

عکس روز؛ بازماندگان تیم فاتح لادسیما

اگر به فینال لیگ قهرمانان اروپا در ســال 2014 برگردیــم که در آن رئال 
مادرید در یک فینال دراماتیک در پایان 120 دقیقه با نتیجه 4 بر یک اتلتیکو 
مادرید را شکســت داد، با یک تیم رویایی از رئال مادرید مواجه می شویم که 
بازیکنان بسیار خوبی داشت و توانســت در چمپیونزلیگ به قهرمانی برسد. 
این ترکیب به مرور در این سال ها از هم پاشــیده شده است و عناصر کلیدی 
آن کنار رفته اند و از رئال مادرید جدا شده اند. البته رئال مادرید بین سال های 
2016 تا 2018 سه بار پیاپی قهرمان چمپیونزلیگ شد اما اکنون اوضاع رئال 
بسیار متفاوت شده است و عناصر کلیدی آن ترکیب کاملا کنار رفته اند، ضمن 
اینکه استارت قهرمانی های رئال مادرید در سی ال از همان فصل زده شد. اگر 
جدایی واران را هم به جدایی بازیکنان بزرگ و کلیدی رئال مادرید در سال های 
اخیر اضافه کنیم، می بینیم از ترکیبی که در فینال 2014 لیگ قهرمانان اروپا 
مقابل اتلتیکو مادرید به میدان رفته بود، تنها چهــار بازیکن در رئال مادرید 
باقی مانده اند که این چهار بازیکن عبارتند از: کریم بنزما، لوکا مودریچ، دنی 

کارواخال و گرت بیل.

پول جذب واران از فروش پوگبا تهیه می شود!
پیوستن رافائل واران به منچستریونایتد تبعاتی برای این تیم خواهد داشت چرا 
که این باشگاه نیاز به فروش بازیکن برای تامین بودجه مورد نیاز برای خرید 
واران دارد. بازیکنی که احتمال جدایی اش بسیار بالاست، پل پوگبا، هافبک 
فرانسوی است که از پاری سن ژرمن و یوونتوس به عنوان دو مقصد احتمالی 
او نام برده می شود. پوگبا در ماه های اخیر حرف و حدیث های زیادی را اطراف 
خودش داشته و به نظر می رسد از شرایطش در یونایتد راضی نیست و در مسیر 
جدایی از باشگاه قرار دارد. به گفته اسکای اسپرت، پاری سن ژرمن به تازگی 
تماس ها و مذاکرات خود با منچســتریونایتد را بر سر پل پوگبا آغاز کرده و از 
سویی به گفته ESPN، پوگبا احســاس می کند دیگر در منچستریونایتد به 
اندازه کافی حضور داشته و اکنون به دنبال چالشی جدید است. باید دید که 
آینده این بازیکن چه خواهد شد و در نهایت راهی پی اس جی می شود یا خیر.

ورزشگاه آزادی فقط معرفی شده، نه تایید!
طبق اعلام سایت رسمی فدراسیون فوتبال، کنفدراسیون فوتبال آسیا در نامه ای 
به کشور های راه یافته به دور نهایی رقابت های انتخابی جام جهانی 2022 قطر 
اعلام کرد فیفا و AFC حق خود برای انتخاب میزبان تیم ها در این مسابقات که 
سال 2021 آغاز می شود را محفوظ دانسته است. AFC تاکید داشته جنبه های 
ایمنی، امنیتی و نیز وضعیــت همه گیری کرونا در قلمروی کشــور میزبان را 
درصورت لزوم برای اعطای میزبانی در نظر می گیرد. در این نامه به صراحت قید 
شده جزئیات میزبانی بازی ها به شکل »درصورت تأیید« قرار دارد و در فرصت 
مناسب به کشور های عضو مرتبط اعلام خواهد شد. در بخش دیگری از این نامه 
آمده: »ما از همه کشــور های راه یافته به دور بعدی این رقایت ها می خواهیم تا 
مطابق با پروتکل بازی های بین المللی فیفا را جهت آماده سازی های به موقع برای 
برگزاری مسابقات رعایت کنند و موارد درخواستی را انجام دهند.« پیش تر 12 
کشور راه یافته به دور نهایی رقابت های انتخابی میزبانان پیشنهادی خود را اعلام 
کرده بودند. به این ترتیب هنوز مشخص نیست که ایران می تواند در ورزشگاه 

آزادی از حریفانش میزبانی کند یا نه.

استقلال تا فینال در تهران؟
استقلال در فصل جاری جام حذفی فوتبال کشــور به جمع چهار تیم پایانی 
صعود کرده و قرار است در چارچوب نیمه نهایی این تورنمنت، روز 13 مرداد 
1400 در ورزشــگاه آزادی تهران به مصاف تیم گل گهر سیرجان برود. نکته 
جالب این است که استقلال تا کنون سه بازی در جام حذفی انجام داده و هر سه 
بازی این تیم در تهران برگزار شده است. با توجه به قرعه مراحل قبل، استقلال 
در مرحله نیمه نهایی هم میزبان شد و با این حساب هر چهار بازی خود را در 
تهران برگزار خواهد کرد و بدون سفر به هیچ شهرستانی می تواند فینالیست 
شود. این تیم پیکان را در شهر قدس و ذوب آهن و پرسپولیس را در ورزشگاه 
آزادی شکست داد و با گل گهر هم در همین ورزشگاه بازی خواهد کرد و اگر 
این تیم را شکســت دهد، در اتفاقی عجیب، بدون خروج از استان تهران، به 

فینال جام حذفی راه خواهد یافت.

ماجرای کیا برای سیدجلال تکرار می شود؟
اتفاقات لیگ بیســتم شباهت زیادی به لیگ ســال 1381 دارد و بسیاری از 
پیشکسوتان پرسپولیس، در خصوص تکرار خاطره استقلال برای سرخ پوشان 
هشــدار داده اند. در اولین دوره لیگ برتر پرســپولیس تیم دوم جدول بود و 
استقلال برای قهرمانی تنها به یک امتیاز نیاز داشــت  اما ملوان، استقلال را 
در انزلی شکســت داد و پرسپولیس در تهران پیروز شــد. البته در آن مقطع 
زمانی مســائلی در خصوص باندبــازی بعضی بازیکنان بــرای ضربه زدن به 
منصور پورحیدری مربی فقید استقلال مطرح شد و سرمربی وقت استقلال 
شبانه از سمتش استعفا داد. هر چند پرسپولیس لیگ بیستم و تحت هدایت 
گل محمدی شاید خیلی درگیر مسائل حاشیه ای و باندبازی نیست  اما اتفاقات 
فوتبال را نمی توان پیش بینی کرد. عده ای می گویند گل محمدی زمان مناسبی 
را برای کنار گذاشتن سیدجلال حسینی از ترکیب تیمش انتخاب نکرده است. 
به خصوص که سرمربی پرسپولیس تجربه خداحافظی مهدی مهدوی کیا را 
فراموش نکرده  . مهدی مهدوی کیا در سال 1392 بعد از شکست پرسپولیس 
در ورزشگاه آزادی و از دست دادن فینال جام حذفی، با چشمانی اشکبار، سر 

پایین و توام با دلگیری از فوتبال خداحافظی کرد. 

    گوشه و کنار مستطیل سبز

 در هفتــه آخر لیگ برتر، سرنوشــت قهرمــان و دومین تیم 
سقوط کننده، در اختیار تیم هایی است که بازی برای آنها حالت 
تشریفاتی دارد. تعلقات رنگی مربیان این تیم ها هم باعث شده 
تا شــایعاتی درباره این بازی ها به وجود بیایــد  اما واقعا چقدر 
این احتمال وجود دارد که حریفان تیم های مدعی و در خطر 
ســقوط، با تمام وجود بازی نکنند؟ این همان اتفاقی است که 
در هفته آخر لیگ یک و دو رخ داد و باعــث تعلیق لیگ دو و 

جنجال هایی در لیگ یک هم شد.
   تارتار؛ بعید نیست اما ...

درباره آمار مهدی تارتار در برابر پرســپولیس در شماره دیروز 
به تفصیل نوشتیم. سرمربی پیکان دو فصل پیش هم در هفته 
آخر و روی نیمکت نفت پارس جنوبی مقابل پرسپولیس قرار 
گرفت و با یک گل مغلوب این تیم شــد و همین نتیجه باعث 
قهرمانی پرسپولیس شد. با این حال نمایش تیم پارس جنوبی 
جم در آن بازی نمایش بدی نبود و پرســپولیس به ســختی 
این تیم را شکســت داد. تارتار فصل گذشته هم سرمربی نفت 
مسجدســلیمان بود و در هفته بیست و ششــم با این تیم در 
برابر پرسپولیس تن به شکســت خانگی 2 بر یک داد و همین 
نتیجه قهرمانی زودهنگام تیم یحیی گل محمدی را به همراه 
داشت. حالا برای ســومین فصل پیاپی، تیم تارتار که این بار 
پیکان است، در خانه خود سرنوشت قهرمانی را با بازی مقابل 

پرسپولیس رقم خواهد زد.
پیکان هفته گذشته با همان نتیجه ای ماشین سازی را در تبریز 

شکست داد که پرسپولیس در برابر این تیم به دست آورده بود. 
پیکان در تبریز انگیزه خاصی نداشــت اما با ضعف فنی شدید 
تیم میزبان توانست پنج گل به این تیم بزند. تیم تارتار در  برابر 
پرســپولیس هم انگیزه خاصی نخواهد داشت. شاگردان او نه 
شانسی برای کسب سهمیه آســیایی دارند و نه نگران سقوط 
به لیگ یک هستند. طبیعتا نمی توان از او و شاگردانش انتظار 
داشت با انگیزه فوق العاده و با تمام وجود مقابل پرسپولیس قرار 
بگیرند. این را هم فراموش نکنیم که تارتار یک پرسپولیســی 
متعصب است که در دوران بازی برای این تیم به دلیل درگیری 
با بازیکنان استقلال، محرومیت را هم به جان خریده است! در 
نهایت نباید منتظر باشیم که بازیکنان پیکان مقابل پرسپولیس 
سرشان را جلوی توپ بگذارند و اگر شاگردان یحیی با پیروزی 
بر پیکان قهرمان شوند، نمی شود پیکانی ها را به همین راحتی 
متهم به کم کاری یا وا دادن مقابل پرسپولیس کرد مگر اینکه 
واقعا اتفاق عجیبی رخ دهد یا نتیجه ای یکطرفه به دست بیاید.

   مجیدی؛ تمرکز روی جام حذفی؟
استقلال در هفته آخر مقابل سپاهان قرار می گیرد و سپاهان 
فقط در صورت پیروزی بر اســتقلال و ناکامی پرسپولیس در 
برابر پیکان به مقام قهرمانی لیگ برتر خواهد رسید. بنابراین 
شــاگردان محرم نویدکیا با تمام وجود مقابل اســتقلال قرار 
خواهند گرفت اما آیا اســتقلالی ها هم انگیزه لازم برای بازی 
مقابل این تیم را دارند؟ شاگردان مجیدی در بهترین فرم چند 
ســال اخیر خود قرار دارند و اگر زودتر به آمادگی امروز خود 

می رسیدند، شاید جمعه شــب آنها هم برای قهرمانی مقابل 
سپاهان قرار می گرفتند اما واقعیت این است که استقلالی ها 
جمعه شــب بیش از هر چیزی به فکر بازی چند روز بعد خود 

مقابل گل گهر در نیمه نهایی جام حذفی هستند. 
فرهاد مجیدی برای اینكه ریسک نکند و بازیکنان کلیدی اش 
مصدوم نشــوند، به تعدادی از آنهــا در مقابل نســاجی هم 
استراحت داد و احتمالا در بازی با سپاهان هم ریسک نخواهد 
کرد و آنها را در معرض مصدومیت قرار نخواهد داد. ضمن اینکه 
باخت به سپاهان تغییری در جایگاه استقلال ایجاد نخواهد کرد 
اما می تواند باعث قهرمانی این تیم و ناکامی پرسپولیس شود 
و این چیزی است که فرهاد مجیدی و استقلالی ها را حسابی 
قلقلک می دهد. او پرسپولیس را از جام حذفی کنار زده و بدش 
نمی آید در لیگ برتر هم مانع قهرمانی این تیم شــود و دست 
یحیی را در پایان فصل از جام قهرمانی خالی نگه دارد. در واقع 
اگر اســتقلال با تمام قوا مقابل ســپاهان قرار نگیرد تا شانس 
قهرمانی این تیم را بیشتر کند، می تواند جام حذفی را بهانه کند 
و خودش را از اتهام کم کاری مقابل سپاهان تبرئه کند. مجیدی 
هم مثل تارتار برای نتیجه نگرفتن در بازی آخر به اندازه کافی 

توجیه و بهانه در اختیار دارد.
   منصوریان، کریمی و ربیعی؛ کدام شان واقعا مرد است؟

چند سال پیش، فولاد خوزستان با اینکه انگیزه ای نداشت اما 
در هفته آخر لیگ هشتم، ذوب آهن را 4 بر یک شکست داد و 
همین نتیجه با پیروزی استقلال بر پیام مشهد، باعث قهرمانی 

آبی های پایتخت شــد تا امیر قلعه نویــی در تمجید از مجید 
جلالی سرمربی وقت فولاد بگوید: »جلالی خیلی مَرده!« حالا 
سرمربیان تیم های در معرض سقوط مثل نفت مسجدسلیمان، 
ذوب آهن و ســایپا باید علاوه بر پیروز کردن تیم شان در هفته 
آخر، منتظر مردانگی مربیانی مثل منصوریان، فیروز کریمی 
و محمد ربیعی هم باشند. محمود فکری با تیمش جمعه شب 
در اراک مقابل شــاگردان علیرضا منصوریــان قرار می گیرد. 
سابقه استقلالی بودن این دو نفر می تواند باعث شود تا شانس 
بیشتری را برای بقای نفت مسجدســلیمان در لیگ برتر قائل 
باشیم. در تبریز هم تراکتور مقابل سایپا قرار می گیرد و باید دید 
شاگردان فیروز کریمی در چه شرایطی و با چه انگیزه ای مقابل 
نارنجی پوشان قرار می گیرند. در نهایت ذوب آهن هم میزبان 
مس رفسنجان است و می تواند از بی انگیزگی شاگردان محمد 

ربیعی نهایت استفاده را ببرد. 
   آزمون اخلاقی بزرگ مربیان

جمعه شب، بزرگ ترین آزمون شرافت و اخلاق در فوتبال ایران 
برگزار خواهد شد. تارتار، مجیدی، منصوریان، کریمی و ربیعی، 
هیچ انگیزه ای برای بازی تیم شان ندارند اما همین بازی ها برای 
حریفان آنها در حکم بازی مرگ و زندگی است و آنها باید این 
نکته را در نظر داشته باشــند که بازی های تیم شان، می تواند 
سرنوشــت تیم های دیگری را چندصــد کیلومتر آن طرف تر 
تعیین کند. لیگ بیستم جمعه شــب قهرمان خود را خواهد 

شناخت اما آیا پهلوان لیگ بیستم هم شناخته خواهد شد؟

چندی پیش بود که یوسین بولت به شکل رسمی از دنیای 
حرفه ای ورزش خداحافظی کرد و حــالا در المپیک توکیو 
برای اولین بار از ســال 2004 شــاهد این خواهیم بود که 
دونده ای به جز این اســطوره جامائیکایــی به مدال طلای 
رقابت های دو 100 متر دست پیدا کند. در همین راستا دیلی 
میل اصلی ترین شانس های کسب مدال طلا در دوی 100 

متر المپیک توکیو را بررسی کرده است.
   آندره دگراس

این دونده کانادایی در المپیک ریو که پنج سال پیش برگزار 
شد پشت سر یوسین بولت و جاستین گاتلین به مقام سوم و 
مدال برنز دست یافت. در آن سال او همچنین در مسابقات 
چهار در صد متر برنز گرفــت و در 200 متر مدال نقره را به 
دست آورد. در واقع دگراس اولین ورزشکار کانادا شد که در 
هر سه مسابقه دوی سرعت مدال گرفت. دگراس همچنین با 
بولت رابطه بسیار نزدیکی دارد و اسطوره جامائیکایی بارها به 
تمجید از او پرداخته است. در واقع به نظر می رسد که با توجه 
به عدم حضور بولت و گاتلین حالا دگراس یکی از شانس های 

اصلی کسب طلا در توکیو محسوب می شود.
   آکانی سیمبین

این دونده اهل آفریقای جنوبــی در رقابت های المپیک ریو 
مقام پنجمی دو 100 متر را از آن خــود کرد. البته فاصله او 

با نفره سوم تنها ســه صدم ثانیه بود. سیمبین همچنین در 
ماه جولای با ثبت زمان 9.84 رکــورد دو 100 متر آفریقا را 
به نام خود ثبت کــرد. او همچنین اخیرا تاکید کرد که برای 
کسب مدال طلا به توکیو می آید و در واقع از خود نه تنها به 
عنوان نماینده آمریکای جنوبی بلکه نماینده کل قاره آفریقا 

یادکرده است.
   زارنل هیوز

به جز دوی 200 متر بریتانیا برای کســب مدال در دو 100 
متر نیز شانس دارد. بهترین زمان ثبت شده توسط هیوز در 
سال جاری 10.06 بوده اســت اما در عین حال این دونده 
بریتانیایی اصرار دارد که برای کسب مدال در توکیو شانس 
دارد. هیوز از انگیزه هــای بالایی بــرای موفقیت در توکیو 
برخوردار اســت و اخیرا نیز از اشــتیاق بالای خود برای به 

میدان رفتن در این مسابقات مهم صحبت کرده بود.
   یوشیهیده کریو

بزرگ تریــن امید ژاپن بــرای درخشــش در دوی صد متر 

یوشیهیده کریو اســت که برای اولین بار در دومیدانی این 
کشور توانســت 100 متر را زیر 10 ثانیه بدود. او در قامت 
یکی از پدیده های دومیدانی آسیا ظاهر شده و در رقابت های 
آســیایی دوحه 2019 نیز موفق شد مدال طلا را از آن خود 
کند. از طرفی همه گیری ویروس کرونا باعث شــد که کریو 
با یک رقابت خانگی در المپیک بــه میادین برگردد و حالا 

ژاپنی ها امید زیادی به او برای کسب مدال دارند.
   ترایون برومل

این دونده اهل آمریکا پنج سال بسیار دشوار را بعد از المپیک 
ریو پشت سر گذاشته است. او در دو چهار در صد متر المپیک 
ریو از ناحیه مچ پا آســیب دید و از آن زمان برای بهبود این 
آســیب دیدگی خود دو بار عمل جراحی انجام داده است. 
نگرانی هایی در مورد احتمــال خداحافظی برومل از ورزش 
حرفه ای نیز وجود داشت اما او حالا باز گشته و در مسابقات 
المپیک توکیو یکی از شانس های کسب مدال طلا محسوب 

می شود.

شــکایت از مجری بعــد از حمل 
اسلحه در فوتبال!

مجتبی پوربخش که توانسته در برنامه فوتبال یک به بخش های 
پرحاشیه و جنجالی لیگ یک ورود کند و یکی از برنامه های 
پرمخاطب در شبکه ورزش را شکل داده، اکنون به واسطه 
پرداختن به یکی از اتفاقات جنجالی در لیگ دسته اول با 

شکایت مدیران آن مواجه شده است. ماجرا از انتشار تصاویری 
عجیب و باورنکردنی در خصوص به همراه داشتن یک قبضه 

اسلحه کمری توسط مدیر گل ریحان البرز استارت خورد. محمد 
زارع فومنی مدیر گل ریحان که در جریان دیدار تیمش مقابل 

شهرداری آستارا و زمانی که تیمش با نتیجه 3 بر صفر از حریف 
عقب افتاده و با ایجاد درگیری در نظم بازی اخلال کرده بود، در 
ادامه تصاویری از به همراه داشتن اسلحه کمری اش در جریان 

این بازی رونمایی شد! برنامه فوتبال یک با زوم روی این موضوع 
که باعث نگرانی در بین اهالی فوتبال شده بود، با مدیر گل ریحان 

نیز به گفت وگو پرداخت که زارع فومنی در اظهاراتی عجیب تر 

مدعی شد که بعد از تهدید به قتل، این اسلحه که البته مصنوعی 
و اسباب بازی بوده را به همراه داشته است. نکته جالب اینکه زارع 

فومنی که روحانی هم هست، مدعی شده بود به همراه داشتن 
اسلحه تخلف نیروی انتظامی مستقر در استادیوم بوده که اجازه 

ورود آن را داده اند و در ادامه نیز با ادبیاتی کاملا غیرورزشی 
موضوع را به سمت حاشیه برد و با ادعای اینکه از سیاسیون است 
و حمایت های او از رئیسی او را با تهدید مرگ مواجه کرده، سعی 

در فرافکنی داشت که با موضع مجتبی پوربخش در خصوص 
ممنوعیت به همراه داشتن اسلحه در منطقه ورزشی و استادیوم 

مواجه شد. اکنون اما در اقدامی عجیب مدیرعامل گل ریحان 
بابت انتقاداتی که در برنامه فوتبال یک از سوی مجتبی پوربخش 

بابت اقدام غیرقانونی اش شده، از او شکایت کرده و مجری این 
برنامه را به دادسرا فراخوانده است. هرچند کاملا بعید است 

مشکلی برای این مجری شکل گیرد و اقدام مدیرعامل گل ریحان 
در خصوص به همراه داشتن اسلحه و ایجاد رعب و وحشت در 
محیط ورزشی کاملا غیرقانونی بوده است. باید در نهایت دید 
این اقدام مدیرعامل گل ریحان با چه حکمی از سوی دادسرا 

همراه خواهد شد. خصوصا اینکه زارع فومنی در اقدامی عجیب تر 
مدعی شده کنایه های پوربخش در برنامه فوتبال یک توهین به 

جامعه روحانیت بوده که البته کسانی که این برنامه را دیدند، نظر 
دیگری دارند و اقدام پوربخش را در محکومیت به همراه داشتن 
اسلحه در محیط ورزشی قابل ستایش توصیف می کنند. نکته 
جالب تر اینکه پوربخش در طول مصاحبه با فومنی چند بار به 
طعنه به او گفت: »اگر از ما شکایت نمی کنید ...« و مدیرعامل 
گل ریحان هم هر بار مدعی شد که دلیلی برای شکایت وجود 

ندارد اما حالا او از مجری برنامه فوتبال یک شکایت کرده و باید 
دید این ماجرا به کجا خواهد رسید. زارع فومنی در انتخابات 

ریاست جمهوری 1400 هم ثبت نام کرده بود.
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بی انضباطی در کمیته انضباطی
در شماره روز دوشنبه هفت صبح بود که در مطلبی از آرای عجیب و برخوردهای متناقض 
کمیته انضباطی با افراد مختلف و تخلفاتی که در فوتبال ایران انجام می شود انتقاد کردیم. 
حالا دو روز بعد از انتشار این مطلب، شاهد از غیب رسیده و چند حکم باورنکردنی دیگر از 
اتاق کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال بیرون آمده که همه را انگشت به دهان کرده است. 
اولین حکم عجیب، محرومیت 4 جلسه ای علیرضا منصوریان از همراهی تیمش است. او 
که در این فصل بارها از عملکرد داوران، دفاع و حمایت کرده بود، تنها به دلیل اینکه فوتبال 
ایران را به فساد متهم کرده و گفته بود: »با این وضعیت فوتبال تمام می شود.« 4 جلسه از 
همراهی تیمش روی نیمکت محروم شده است. این در حالی است که جمله منصوریان یک 
جمله کلی و کلیشه ای است که تک تک اهالی فوتبال بارها این جمله را به زبان آورده اند و با 
برخوردی مواجه نشده اند و مشخص نیست چرا فقط حرف های منصوریان به دوستان حاضر 
در کمیته انضباطی برخورده و آنها را خشمگین کرده است. نکته دوم حکم حامد لک است 
که مثل حکم یحیی گل محمدی، کاملا نرم و سبک صادر شده است! دروازه بان پرسپولیس 
که رکیک ترین الفاظ ممکن را نسبت به یک توپ جمع کن در تبریز نسبت داده بود، فقط به 
یک جلسه محرومیت تعلیقی! و پرداخت 50 میلیون تومان جریمه نقدی محکوم شده است. 
باور کنید هر توضیحی درباره این حکم از مضحک بودن آن کم می کند. اما جالب ترین بخش 
حکم کمیته انضباطی به ماجرای بازی استقلال ملاثانی و شاهین بوشهر برمی گردد. در این 
حکم چند بازیکن به دلیل سوءرفتار و درگیری فیزیکی به مدت 24 ماه از حضور در میادین 
محروم شده اند اما ماجرا اینجاست که یکی از نفراتی که محروم شده، مهدی فیاضی بازیکن 
استقلال ملاثانی است که در روز مسابقه اصلا در بوشهر حضور نداشته و در منزل مشغول 
مراقبت از پدر بیمارش بوده! او 3 هفته است که در کنار تیم نیست و نامش هم در فهرست 
این بازی دیده نمی شد و مشخص نیست دوستان کمیته انضباطی دقیقا بر چه اساسی و با 
دیدن چه مدارکی حکم به محرومیت او داده اند. آیا از دوستان این کمیته بی انضباط، کسی 

می تواند درباره این احکام باورنکردنی پاسخ قانع کننده ای به افکار عمومی بدهد؟

فرهاد بهتر از یحیی، محرم و استراماچونی!
استقلال در هفته بیست و نهم  لیگ برتر سه بر یک از سد میزبان خود نساجی گذشت تا 
56 امتیازی شود. آبی پوشان تهرانی در 10 دیدار اخیر خود در لیگ و جام حذفی باختی 
نداشــته اند و به 9 پیروزی دســت پیدا کرده اند. فرهاد مجیدی تیم بسیار روی فرمی را 
ســاخته و پرداخته کرده است. آنها در 13 بازی زیر نظر شــماره هفت محبوب آبی ها در 
لیگ بیستم به 9 برد، 2 تساوی و 2 شکست رســیده اند و 29 امتیاز را مال خود کرده اند. 
16 گل زده و پنج گل خورده ماحصل تلاش تیم پایتخت نشــین در این مدت بوده است. 
آمار استقلال در لیگ برتر و میانگین امتیازات این تیم از زمان حضور او 2.23 بوده است. 
این متوسط از پرسپولیسِ یحیی گل محمدی)2.21( و سپاهانِ محرم نویدکیا)2.13( هم 
بهتر است و نشــان می دهد مجیدی در این مدت چقدر عملکرد خوبی داشته است. البته 
که عملکرد درخشان مجیدی به همینجا ختم نمی شــود. او در 13 بازی لیگ بیستم که 
سرمربی استقلال بوده موفق شده از 13 دیداری که در لیگ نوزدهم آندره آ استراماچونی 
هدایت آبی ها را به عهده داشت هم بهتر نتیجه بگیرد. ســرمربی اسبق و ایتالیایي آبی ها 
هفت برد، چهار تساوی و 2 شکست را در کارنامه داشت و 25 امتیاز دشت کرد. تیم او 26 
گل به ثمر رساند و 12 بار هم دروازه اش باز شد. متوسط امتیازگیری تیم استرا 1.92 بوده 
است. 31 صدم کمتر از امتیازاتی که فرهاد مجیدی در این فصل جمع آوری کرده است. 
مجیدی 2 برد بیشتر و 2 تساوی کمتر نسبت به استرا دشت کرده است. فرهادِ لیگ بیستم 
حتی از فرهادِ لیگ نوزدهم هم به مراتب بهتر بوده اســت. او در لیگ نوزدهم 14 بازی را 
مربیگری کرد که ماحصل آن 6 برد، 6 تساوی و 2 باخت بود. تیم او 24 امتیاز به دست آورد 
که میانگینش 1.71 بود. حالا با 52 صدم پیشرفت مواجه هستیم. استقلالِ لیگ نوزدهمِ 
مجیدی 6 گل بیشتر زده بود اما 9 گل هم بیشتر دریافت کرده بود. حالا تفاضل گل 11+ 
اســت و در آن برهه 8+ بود. باید دید مجیدی در ادامه راه چه عملکردی را خواهد داشت. 
تیم تحت هدایت او در هفته آخر میزبان سپاهان اصفهان است و سپس مهیای نیمه نهایی 

و احتمالا فینال جام حذفی خواهد شد.

جمعه  شب کی خیلی مَرده؟
سرنوشت قهرمانی لیگ برتر به هفته آخر کشیده شد و حالا نگرانی هایی درباره اتفاقات غیرفوتبالی و تاثیر آنها در تعیین قهرمان به وجود آمده 

است. 12 سال بعد از جمله معروف قلعه نویی درباره مجید جلالی، منتظریم تا مرد اخلاق لیگ بیستم را ببینیم

مهم ترین مدال المپیک
به چه کسی می رسد؟

در غیاب یوسین بولت بازنشسته، چند 
مدعی رقابت نزدیکی برای قهرمانی در 

دوی 100متر المپیک خواهند داشت



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
چهارشنبه | 6  مرداد 1400 صفحات 13 تا 16
13

پدرکشی در خوزستان به خاطر یک تکه زمین

جزئیات حمله خونین مردان مسلح در قائم شهر و دو قتل

تصادف ساختگی شگرد زورگیران برای سرقت از مردم

تنها یک روز پس از آشتی پدر و پسری در روستای بن شوار 
خوزستان که بر سر زمین کشــاورزی باهم دچار اختلاف 
شــده بودند، درگیری هولناکی میان آنها در گرفت که با 
قتل پدر همراه شد. جمعه گذشته در روستای بن شوار از 
توابع صیدون در استان خوزستان درگیری شدیدی بین 
مردی میانســال و پســر جوانش رخ داد. درگیری آنها بر 
سر یک قطعه زمین کشاورزی بود که از مدتی قبل باعث 
اختلافاتی میان آنها و در نهایت نیز باعث بروز این درگیری 
شده بود. ماجرای این درگیری به پاسگاه انتظامی روستا 
هم کشیده شد و پدر و پســر که از هم شاکی بودند برای 
حل این اختلافات راهی پاسگاه شــدند. در آنجا و پس از 
گفت وگوهای بسیار، آنها قبول کردند که اختلافات خود را 
کنار بگذارند و باهم آشتی کردند و هر دو به خانه برگشتند 
اما آن روز هیچ کس خبر نداشــت که این آشتی، آرامش 

پیش از طوفان اســت. درســت یک روز بعد، یعنی شنبه 
گذشته بود که پدر و پســر بار دیگر بر سر زمین موردنظر 
باهم درگیر شدند اما این بار درگیری چنان بالا گرفت که 
پسر جوان با چاقو به جان پدرش افتاد و پس از زدن چند 
ضربه به وی، از خانه گریخت. ابراهیم سپاس زاده، بخشدار 
صیدون در توضیح این ماجرا گفت: »جوان ۲۴ساله پس 
از اینکه پدر خود را با ضربات چاقو به قتل رساند از روستا 
متواری شــد.« در ادامه، ماجرا به پلیس گزارش شد و با 
حضور مأموران در محل حادثه و بررســی های مقدماتی 
جســد مرد میانســال به پزشــکی قانونی انتقال یافت و 
تحقیقات برای دســتگیری عامل جنایت شروع شد. وی 
ادامه داد: »ســاعاتی پس از این حادثه، پرســنل پاسگاه 
انتظامی صیــدون و دادگاه عمومی این بخش با همکاری 
مأموران انتظامــی میداوود موفق شــدند متهم را که در 

حال فرار به سمت شهرستان رامهرمز بود دستگیر کنند. 
به گفته وی، متهم هم اکنون در بازداشــت به سر می برد و 

تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.«

درگیــری اراذل و اوباش دو قربانی در قائم شــهر برجای 
گذاشت. تیراندازی با سلاح شکاری توسط چند تن از اراذل 
و اوباش با برنامه ریزی صورت گرفت که به موجب آن یک 
جوان به نام روح الله - ج که در باشگاه مشغول به تمرین بود 
به قتل رسید و چند نفر نیز مجروح شدند که حال اشکان 
- ت وخیم و افشین - ت فوت کرده است. معاونت اجتماعی 
فرماندهی انتظامی استان مازندران اعلام کرد چند نفر از 
اراذل و اوباش منطقه، عصر یکشنبه سوم مرداد با اسلحه 
شکاری به یک باشگاه بدنســازی در روستای چمازکتی 
قائم شــهر حمله کردند که در جریان این درگیری دو تن 

کشته و چند نفر زخمی شدند.
 بر اســاس این گزارش در این حادثه اراذل و اوباش یک 
محله دیگر، به خاطر خصومت شــخصی بــا چند نفر، با 
اسلحه شــکاری به یک باشــگاه ورزشــی در چمازکتی 
قائم شهر وارد می شوند و به سوی افرادی که در حال ورزش 
بودند تیراندازی می کنند. براساس اعلام معاونت اجتماعی 
فرماندهی انتظامی استان، یکی از اراذل و اوباشی که این 
حادثه تلخ را رقم زدند دســتگیر و یک قبضه اسلحه نیز 
کشف شــد. دو مظنون دیگر این درگیری نیز شناسایی 

شــدند و تحت تعقیب قــرار گرفتند. فرمانــده انتظامی 
شهرستان قائم شهر از درگیری با سلاح شکاری چند اراذل 
و اوباش و مرگ دو نفر در این حادثه در یک باشگاه ورزشی 

در حومه این شهر خبر داد .
سرهنگ  مهدی خادمی با اعلام این خبر گفت: »در ساعت 
18 و ۴۴ دقیقه روز یكشنبه در پی کسب خبری از مرکز 
فوریت های پلیسی 110 استان مبنی بر وقوع درگیری و 
تیراندازی با سلاح شکاری در یک باشگاه ورزشی بدنسازی 
در حومه شهرستان قائم شهر، ماموران انتظامی کلانتری 
11 سریعاً به محل حادثه عزیمت کردند. ماموران با حضور 
در محل حادثه در بررســی های اولیــه دریافتند، افرادی 
ناشــناس ســوار بر یک خودرو پراید 111 سفید پس از 
ورود به داخل باشگاه بدنســازی با سلاح شکاری اقدام به 
تیراندازی به سمت افراد کرده و ســریعاً از محل متواری 

شدند.«
 فرمانده انتظامی شهرستان قائم شهر اظهار کرد:»در این 
حادثه سه نفر از افراد از ناحیه پا ، دست و شکم مورد اصابت 
گلوله اسلحه شکاری قرار گرفته و با حضور عوامل اورژانس 
ســریعاً به مرکز درمانی منتقل شدند.« سرهنگ خادمی 

با اشــاره به مرگ دو نفر از مصدومان این حادثه به علت 
شدت جراحات وارده، افزود:»با تشکیل تیم ویژه متشکل 
از عوامل یگان امداد، پلیس آگاهی و امنیت عمومی علت و 
انگیزه وقوع این درگیری و تیراندازی بررسی که در نتیجه 
مشخص شد، موضوع اختلاف و درگیری بین چند اراذل 
واوباش بوده که در این خصوص یکــی از متهمان پرونده 
با سلاح شکاری در کمتر از چند ســاعت دستگیر شد.« 
فرمانده انتظامی شهرستان قائم شهر از شناسایی دو متهم 
دیگر این پرونده خبر داد و افزود:»تلاش برای شناســایی 
و دستگیری این افراد با هماهنگی قضایی همچنان ادامه 

دارد.«

رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری 
اعضای باند ســه نفره ســارقان زورگیر خبر داد. ســرهنگ 
کارآگاه قاسم دستخال گفت:»متهمان با ایجاد تصادف های 
ســاختگی از ۲0 مالباخته زورگیری کرده بودند.« وی بیان 
داشت: »ســاعت 10 صبح هفدهم تیرماه یکی از شهروندان 
ضمن تماس با مرکز فوریت های پلیسی 110 خبر یک فقره 
زورگیری را در بزرگراه شهید چمران  مسیر جنوب به شمال 
را اعلام مي كند. بــا دریافت خبر ماموران گشــت کلانتری 
1۲۵ یوسف آباد در محل حاضر شدند.« شاكي پرونده درباره 
حادثه رخ داده گفت:»در اتوبان شهید چمران به سمت شمال 
با خودروی سراتو در حال تردد بودم که ناگهان یک دستگاه 
خودروی پراید با سه نفر سرنشــین با خودروی من تصادف 
ساختگی ایجاد كردند ســپس هر سه نفر سرنشین از خودرو 

پیاده شده و اقدام به ســرقت اموالم شامل وجه نقد، موبایل و 
... کرده و پس از ســرقت از محل متواری شــدند.« این مقام 
انتظامی تصریح کرد:»پس از تشــکیل پرونده و ثبت شکایت 
مالباخته، پرونده برای رســیدگی تخصصی در اختیار دایره 
مبارزه با سرقت های خاص پایگاه ســوم آگاهی قرار گرفت و 
در اولین اقدام با بهره گیری از شــیوه های کشف جرم دو نفر 
از ســارقان به نام های یوسف و شهروز دســتگیر و به پلیس 
آگاهی منتقل می شــوند.« رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی 
تهران ابراز داشت: »پی جویی کارآگاهان حاکی از آن بود این 
باند سرقت به صورت ســریالی و پی در پی مبادرت به اعمال 
مجرمانه به شیوه خشن و به عنف می کنند. از متهمان دستگیر 
شده تحقیقات آغاز شد که با اظهاراتی ضد و نقیض سعی در 
کتمان حقیقت و گمراه كردن مسیر پرونده داشتند که پس 

از مواجه با شــواهد و مســتندات به بزه انتسابی با همدستی 
یکی از دوستانشان به هویت غفور معترف شدند.« سرهنگ 
کارآگاه دستخال افزود:»کارآگاهان در ادامه موفق به شناسایی 
مخفیگاه غفور واقع در محله  فلاح  شــده و پس از هماهنگی 
قضایی وی را در یک عملیات ضربتی دستگیر و به اداره آگاهی 
منتقل کردنــد.« وی نیز به جرم خود معترف شــده و اظهار 
داشت:» با همدستی دیگر اعضای باند بیش از ۲0 فقره سرقت 
به شیوه و شــگرد تصادف ســاختگی و به عنف از شهروندان 
مرتکب شده است.« رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی با اشاره 
به اینکه در بررسی ســوابق کیفری متهمان مشخص شد هر 
سه متهم دارای ســوابق متعدد در خصوص سرقت به عنف و 
راننده از مسافر هستند، افزود: »تا به حال 10 تن از مالباختگان 

شناسایی و کشف جزئیات پرونده ادامه دارد.«

چندي پیش خبري منتشر شد درباره سقوط مرگبار پسري 17 
ساله به نام علي در ارتفاعات قلعه ضحاک شهرستان هشترود 
از توابع آذربایجان شرقي كه در ابتدا عنوان شد پسر جوان در 
حال گرفتن سلفي جلوي چشمان پدرش سقوط كرده است. اما 
هنوز چندي از رسانه اي شدن این ماجرا نگذشته بود كه خبر 
خودكشي پدر پسر17 ساله به همراه نامادري اش منتشر شد و 
حالا در تكمیل این خبر آمده است كه پدر در ابتدا نامادري را 

خفه كرده و سپس خودش را حلق آویز كرده است. 

 سقوط پسر جوان
جزئیات ماجراي ســقوط علي و خودكشي پدر و نامادري اش 
توسط روزنامه همشــهري منتشر شد و داســتان از این قرار 
بود كه حدود ساعت 7:30صبح 30تیرماه امسال امدادگران 
هلال احمر شهرستان هشترود در اســتان آذربایجان شرقی 
از سقوط پسری 17ساله به نام علی در ارتفاعات قلعه ضحاک 
باخبر و برای نجات وی راهی محل حادثه شدند. فردی که ماجرا 

را به هلال احمر گزارش کرده بود، پدر علی بود که وقتی مأموران 
به آنجا رسیدند گفت: »صبح زود همراه پسرم برای کوهنوردی 
به این محل آمدیم. وقتی به ارتفاعات رسیدیم، پسرم به بالای 
صخره ای رفت که عکس ســلفی بگیرد. او مشغول عکاسی از 
خودش بود اما ناگهان پایش لیز خورد و به پایین سقوط کرد. 
من با دیدن این صحنه وحشــت کردم و سراســیمه به بالای 
صخره رفتم اما اثری از علی نبود و با هلال احمر تماس گرفتم و 
درخواست کمک کردم.« با اظهارات این مرد عملیات نجات آغاز 
شد. پسر نوجوان از بالای صخره  به اعماق دره ای صعب العبور 
سقوط کرده بود و رسیدن به وی کاری سخت و دشوار بود. در 
این شرایط امدادگران دست به کار شــدند و با ایجاد کارگاه و 
استفاده از طناب خود را به محل سقوط پسر نوجوان رساندند و 
در عملیاتی سخت و نفسگیر که حدود پنج ساعت طول کشید، 
توانستند پیکر او را از لابه لای صخره ها بیرون بکشند. آنها پسر 
نوجوان را به پایین کوه منتقل کردند و در اختیار اورژانس قرار 
دادند اما معاینات اولیه از این حکایت داشت که او جانش را از 

دست داده است. پسر نوجوان به دلیل صدمات هولناکی که دیده 
بود، در همان لحظات اولیه سقوط جانش را از دست داده بود و 

در ادامه پیکر بی جان او به پزشکی قانونی منتقل شد. 

 خودكشي پدر و نامادري
چند روز از این حادثه دردناک می گذشت و پیکر پسر نوجوان 
به خاک سپرده شــده بود تا اینکه روز سوم مردادماه، پلیس و 
اورژانس شهرستان هشترود در جریان حادثه ای هولناک قرار 
گرفتند. آنها از طریق تماس تلفنی در جریان خودکشی پدر و 
نامادری این پسر نوجوان قرار گرفتند و وقتی به خانه آنها رفتند، 
اجساد بی جانشان را دیدند که حلق آویز شده بودند. همه شواهد 
از این حکایت داشت که این زن و شوهر در اقدامی خودخواسته 
تصمیم گرفته بودند به زندگی خود پایان دهند. بررسی ها نشان 
می داد پدر علی )پسر نوجوانی که از صخره سقوط کرد( مدت ها 
قبل از همسر اولش جدا شــده و به همراه پسرش علی زندگی 
می کرد تا اینکه تصمیم گرفت دوباره ازدواج کند. او از همســر 

دومش دارای دو فرزند بود اما پس از اتفاقی که برای فرزند اولش 
علی رخ داد، چنان افسرده شده بود که به همراه همسر دومش 

تصمیم گرفته بودند به زندگی خود پایان دهند. 

 خبر قتل نامادري 
اما این پرونده انگار فقط به یك سقوط و خودكشي اعضاي این 
خانواده منتهي نشد. یكي از بستگان این خانواده بعد از حادثه 
جزئیات جدیدي از این ماجرا بیان كرده است. این فرد به ركنا 
مي گوید:» آن روز در تفریح خانوادگــی علی و خانواده اش، 
علی که از مدت ها قبل با نامادری اش اختلاف داشت خودش 
را جلوی چشم پدرش از ارتفاع به دره پرتاب کرده و دست به 
خودکشی زده بود.اما پدر علی دلش نمی خواست از خودکشی 
فرزندش حرفی بزند. مادر علی از زمانی که او تنها دو ســال 
داشــت او را رها کرده و به شــهر میانه رفته بود.تا اینکه پدر 
علی با نامادری او ازدواج کرد اما علی با نامادری اش اختلاف 
داشــت.« این فرد در ادامه گفت:»بعد از اینکه علی دست به 
خودکشــی زد،پدرش ناراحتی روحی خیلی شدیدی پیدا 
کرده بود و به همســر خود می گفت علی به خاطر بدرفتاری 
تو دست به این کار زده است.بالاخره مرگ پسرش اینقدر به 
او فشار وارد کرد که او با دســتان خود همسرش را خفه کرد 
چون او را مقصر خودکشی علی می دانست.بعد هم خودش 
را حلق آویز کرد و جان خود را از دســت داد.« اگرچه هنوز 
مقامات قضایي و انتظامي درباره این حادثه بیانیه رسمي صادر 
نكرده اند اما افراد محلي و بستگان این خانواده این ماجرا را یك 
خودكشي نمي دانند و می گویند پدر علی خودکشی نامادری 

را صحنه سازی کرده است.

خودكشي پدر     و   قتل نامادري 
بعد از سقوط پسر17 ساله در دره

مرد خانواده كه همسرش را دليل مرگ پسرش 
مي دانست بعد از خفه كردن او خود را دار زد

 سارق اموال بیماران بیمارستان میلاد
 به دام افتاد

فرمانده یگان حفاظــت از اماکن عمومــی پلیس پیشــگیری پایتخت از 
دستگیری سارق حرفه ای در بیمارســتان میلاد خبر داد. سرهنگ عباس 
کرمی راد اظهار داشــت: در پی چند وقوع ســرقت از بیماران بیمارستان 
میلاد موضوع رسیدگی به پرونده در دستور کار ماموران حفاظت از اماکن 
عمومی قرار گرفت. وی افزود: ماموران پلیس با بررسی های میدانی و بازبینی 
دوربین های مداربسته موفق به شناسایی سارق جوان در بیمارستان میلاد 
تهران شدند. فرمانده یگان حفاظت از اماکن عمومی پلیس پیشگیری  تهران  
ادامه داد: ماموران یگان حفاظت با اقدامات فنی و حفظ تدابیر امنیتی در یک 
عملیات، سارق 3۲ ساله را در یکی از بخش هاي بیمارستان میلاد بازداشت 
کردند. وی تصریح کرد: متهم در بازجویی هاي پلیســی صراحتا به سرقت 
تلفن همراه بیماران در بخش هاي مختلف بیمارســتان میلاد اعتراف کرد. 
سرهنگ کرمی راد گفت: پرونده متهم برای ســیر مراحل قانونی به مرجع 

قضایی معرفی شد.

 رسیدســاز بانکــی، شــگرد کلاهبــردار
۳۰ میلیاردی

سرپرست پایگاه ششــم پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری تبهکاری 
که با ارائه رسید جعلی بانکی، 30 میلیارد ریال کلاهبرداری کرده بود، خبر 
داد. سرهنگ شهرام سلطانی در تشریح این خبر اظهار کرد: بهمن ماه سال 
گذشته پرونده ای مبنی بر کلاهبرداری با استفاده از اپلیکیشن های رسیدساز 
بانکی به پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران ارجاع شد و  تیمی از کارآگاهان 
بررسی موضوع را بر عهده گرفتند. وی عنوان کرد: در بررسی اولیه مشخص 
شد متهم با ادعای خرید کالا از شاکی، رسید پرداخت وجه را به وی ارسال 
کرده است و مال باخته پس از تحویل کالا متوجه شده که مبلغی به حساب 

وی واریز نشده و رسید ارسالی به تلفن همراهش جعلی بوده است.
سرپرســت پایگاه ششــم پلیس آگاهی تهران ادامه داد: در چند عملیات 
پیچیده پلیسی کارآگاهان موفق شدند متهم را در مخفیگاهش، دستگیر و 
برای ادامه بررسی هاي پلیسی به پایگاه ششم این پلیس انتقال دهند. این 
مقام انتظامی اضافه کرد: متهم به 1۵ فقره کلاهبرداری به همین شــیوه 
معترف و کارشناســان ارزش ریالی اموال کلاهبرداری شده را 30 میلیارد 

ریال برآورد کرده اند.
سرهنگ سلطانی به شناسایی 1۵ مال باخته در این رابطه اشاره کرد و گفت: 

پس از تحقیقات پلیسی متهم با دستور قضایی روانه زندان شد.

اقرار به ۳۰ فقره سرقت تلفن همراه 
در غرب تهران

رئیس کلانتری 13۴ شهرک قدس از دستگیری سارق حرفه ای و کشف 30 
فقره سرقت در غرب تهران خبر داد. سلیمان شکری اظهار داشت: ماموران 
گشت انتظامی کلانتری 13۴ شهرک قدس هنگام گشت زنی های شبانه به 
راکب موتورسیکلتی مشکوک و دستور توقف موتورسیکلت را اعلام کردند. 
وی عنوان کرد: متهم به محض مشــاهده ماموران با افزایش سرعت، قصد 
متواری شدن از محل را داشت که ماموران برای دستگیری وی وارد عمل 
شده و متهم را بازداشت کردند. رئیس کلانتری شــهرک قدس ادامه داد: 
متهم که در بررسی های اولیه همچنان اصرار بر بی گناهی داشت، در بازرسی 
بیشتر از متهم ۲ دستگاه موبایل سرقتی و یک عدد اسپری گاز فلفل کشف 
و همین مسئله باعث شد تا متهم به ســرقت 30 فقره تلفن همراه از عابران 
پیاده در غرب تهران با شگرد قاپ زنی اعتراف کند. شکری گفت: پرونده متهم 

جهت سیر مراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی شد.

قاتل فراري در میناب دستگیر شد
فرمانده انتظامی هرمزگان گفت: با تلاش ماموران انتظامی شهرستان میناب 
یک قاتل فراری پس از یک ماه متواری بودن شناسایی و دستگیر شد. سردار 
غلامرضا جعفری در تشریح جزئیات این خبر بیان داشت: در پی کشف مقدار 
331 کیلوگرم تریاک توسط ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان 
میناب و دستگیری ۴ متهم در این رابطه، بلافاصله سوابق متهمان دستگیر 
شده از طریق سامانه جامع پلیس آگاهی ناجا استعلام و مشخص شد احدی 
از متهمان دســتگیر شــده به اتهام قتل عمد تحت تعقیب مراجع قضایی 
شهرستان دلگان است. وی افزود: ماموران جهت بررسی دقیق تر این موضوع 
ضمن استعلام تلفنی از طریق پلیس آگاهی شهرستان دلگان ارتکاب قتل 
عمد توسط متهم دستگیر شده در حوزه استحفاظی شهرستان دلگان تایید 
و محرز شد. فرمانده انتظامی استان هرمزگان اظهار داشت: متهم دستگیر 
شده پس از تشــکیل پرونده جهت ســیر مراحل قانونی به مراجع قضایی 

شهرستان دلگان معرفی و تحویل شد.

سامانه ثنا ترفندی برای کلاهبرداری هاي کلان
معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا گفت: مجرمان سایبری که با ترفند ارسال 
پیامک با عنوان سامانه ثنا قوه قضائیه از هموطنان کلاهبرداری می کردند، 
توسط کارشناسان پلیس فتا مورد شناســایی قرار گرفته و با کسب مجوز 
قضایی دستگیر شدند. سرهنگ رامین پاشــایی  در این باره گفت: اعضاي 
سه باند با فعالیت مجرمانه فیشینگ که با سوء استفاده از نام سامانه ثنا قوه 
قضائیه اقدام به ارسال پیامک هایی به طعمه هاي خود با موضوع ثبت شکایت 
علیه افراد می کردند، شناسایی و با کسب مجوز قضایی دستگیر شدند. وی 
با اشاره به شگرد این کلاهبرداران ادامه داد: مجرمان سایبری پس از هدایت 
فریب خوردگان به صفحــات جعلی به منظور اطلاع از موضوع شــکوائیه، 
تقاضای واریز وجوهات مختلف عمدتا 10 هزار تومــان از افراد متقاضی و 
فریب خورده می کردند و پس از هدایت هموطنان به درگاه هاي جعلی بانک 
و سرقت اطلاعات کارت بانکی آنها نســبت به برداشت غیر مجاز از حساب 
افراد اقدام می کردند. این مقام انتظامــی تصریح کرد: در مواردی هم دیده 
شــده که این مجرمان با ترفندهای خاص مشخصات خانوادگی هموطنان 
مانند نام و نام خانوادگی آنان را نیز در متن پیامک هاي ارسالی درج می کنند 
که شهروندان نباید به اینگونه پیامک ها توجه کنند. معاون اجتماعی پلیس 
فتا ناجا افزود: طی یک اقدام فنی و عملیاتی کارشناسان پلیس فتا در کشور، 
متهمان مورد شناســایی قرار گرفتند و پس از دســتگیری ضمن مواجه با 
ادله جرم به منظور پیگیری سیر مراحل قانونی پرونده شان تحویل مراجع 
قضایی شدند. وی بیان داشت: سامانه ثنا قوه قضائیه به منظور ابلاغ شکوائیه 
و ابلاغ هاي قضایی و تسهیل در امر رســیدگی به امورات دعاوی و قضایی 
راه اندازی شده و تمامی ابلاغ هاي این ســامانه دولتی شبیه سایر سامانه ها 
با شماره هاي پوششی با نام ســامانه ثنا صورت می پذیرد. معاون اجتماعی 
پلیس فتا ناجا با اشــاره به اینکه ارســال هرگونه پیامک با نام سامانه ثنا با 
شماره تلفن هاي شخصی و اپراتورهای مختلف تلفن همراه صرفا شگردی در 
جهت کلاهبرداری افراد سودجو است، از هموطنان خواست که به اینگونه 
پیامک ها و پیام هاي ارسالی مشــابه توجه نکنند. سرهنگ پاشایی با بیان 
اینکه هیچ ســازمان یا ارگان دولتی و خصوصی در هنگام ارسال ابلاغ ها به 
هیچ عنوان درخواست واریز وجه نقد نمی کند به شهروندان توصیه کرد که 
در صورت مواجه شدن با هرگونه پیامک ثبت نام و یا ابلاغیه واریز وجه یقین 
بدانند که این ترفندی برای کلاهبرداری اســت. عموم مردم می توانند در 
صورت مواجه شدن با موارد مشــکوک موضوع را از طریق سایت پلیس فتا 
به آدرس www.cyberpolice.ir&nbsp گزارش کنند و یا با شماره 

تلفن 096380 تماس بگیرند.

  خرده حادثه 

تعقیب و گريز خطرناك دزد و 
پلیس در شرق تهران

رئیس کلانتری ۱۲۴ نارمک از دستگیری 
سه سارق حرفه ای در شرق تهران پس از 
تعقیب و گريز پلیسی خبر داد.سرهنگ 

ابراهیم شريفی مقدم، رئیس کلانتری 
۱۲۴ نارمک اظهار داشت: شب دوشنبه 

در راستای طرح ارتقای امنیت اجتماعی 
واحدهای عملیاتی در مناطق شرق تهران 

فعال بودند که گشت انتظامی کلانتری ۱۲۴ 
نارمک به يک دستگاه خودرو پرايد با سه 

سرنشین مشکوک شدند. وی  عنوان کرد: 
در گام نخست، ماموران کلانتری با گرفتن 

استعلام از پلاک خودرو پرايد متوجه شدند 
متهمان سارقان حرفه ای هستند و وسیله 

نقلیه سرقتی است.رئیس کلانتری ۱۲۷ 
نارمک  تصريح کرد: متهمان پس از مشاهده 
گشت پلیس با خودرو پرايد سرقتی متواری 

شدند که ماموران کلانتری در يک تعقیب 
و گريز طولانی با شلیک چند تیر هوايی 

متهمان را دستگیر کردند. اين مقام انتظامی 
ادامه داد:متهمان سابقه دار در بازجويی های 

فنی صراحتا به شش فقره سرقت خودرو 
شهروندان در شرق تهران اعتراف کردند. 

 کشف ٣٠٠ میلیون طلای سرقتی
 از سه سارق در غرب تهران

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از 
دستگیری سه سارق حرفه ای و کشف 

۳۰۰ میلیون طلای سرقتی در غرب تهران 
خبر داد. سرهنگ جلیل موقوفه ای اظهار 

داشت: »شب دوشنبه ماموران کلانتری ۱۳۴ 
شهرک قدس هنگام گشت زنی در محدوده  

شهرک قدس، سه سارق را حین سرقت از 
يک منزل مسکونی مشاهده کردند.« وی 
بیان کرد: »ماموران کلانتری ۱۳۴ شهرک 

قدس با اقدامات فنی و پلیسی در يک 
عملیات ضربتی سارقان را در خانه مذکور 
به دام انداختند.« رئیس پلیس پیشگیری 
تهران تصريح کرد:»پس از دستگیری دو 
متهم، يکی از سارقان که راهی جز تسلیم 

شدن در برابر ماموران قانون نداشت،  اقدام 
به فرار و پريدن از بالکن خانه دو طبقه کرد 
که در پی آن متهم مصدوم و به بیمارستان 
برای سیر مراحل درمان منتقل شد.« وی 

افزود: » در بررسی هاي بیشتر  ۳۰۰ میلیون 
طلای سرقتی از متهمان کشف و  دو سارق 
سابقه دار در بازجويی های فنی صراحتا به 
سرقت منازل شهروندان در غرب تهران 
اقرار کردند.« سرهنگ موقوفه ای با بیان 
اينکه حال عمومی متهم مصدوم مساعد 

گزارش شده است، تاكید كرد:»کشف 
جزئیات سرقت های ارتکابی متهمان  و 

شناسايی مالباختگان در دستور کار قرار 
دارد.«
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فیلمي در فضاي مجازي منتشر شده است كه در آن شاهد سرقت 
خشن گوشي تلفن همراه دو پسر كم و سال هستیم. نوع پوشش 
و لباس محلي دو كودك و سارق این احتمال را مي دهد كه ماجرا 
در زاهدان رخ داده باشد و ماسكي كه سارق بر صورت زده حكایت 

از سرقت در همین روزهاي كرونایي است. دو كودك در ساعت 
غروب و نیمه تاریكي هوا، جلوي در مغازه اي نشسته اند كه ناگهان 
مرد جواني از راه مي رسد و به سمت گوشي هاي این دو نفر هجوم 
مي برد یكي از پسربچه ها متواري مي شود و دیگري با سارق درگیر 

مي شود به طوري كه سارق با خشونت او را كتك زده و با هر ضرب 
و زوري گوشي را از دست او ربوده و متواري مي شود. حتي افرادي 
كه از مغازه بیرون مي آیند موفق نمي شوند به او برسند و در فیلم 
كودك در حالي كه دستش را به پهلویش گرفته نیم خیز ایستاده 

انگار در این كشمكش آســیب هم دیده باشد. چندي پیش نیز 
شاهد سرقت خشن از چند نوجوان در آبادان بودیم و در تهران نیز 
چند نوجوان به دام سارقان گوشي قاپ افتاده بودند. انگار سارقان 

به جثه مال باختگان نگاه كرده و اقدام به سرقت مي كنند!

  گزارش تصویري

چند تصویر خشن از سرقت گوشي دو نوجوان در زاهدان
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کیمیا، جواد فروغی و مرصاد 
10 مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز 4 مرداد:

1. کیمیا علیزاده
2. محمدرضا پهلوی

3. یک مقاله غیراخلاقی
4. رضا پهلوی 

5. بازی های المپیک تابستانی 2۰2۰
6. ناهید کیانی

7. زخم کاری )مجموعه نمایش خانگی(
8. یک مقاله غیراخلاقی

9. ایران در بازی های المپیک تابستانی 2۰2۰
1۰. جواد فروغی

 موضوعاتی که در چهار روز گذشته در گوگل ایران 
بیشترین رشد جست وجو را تجربه کردند:

1. جواد فروغی2. کوبیاک 3. والیبال ایران- لهستان 4. بارسلونا 
مقابل خرنا 5. کالاتیک 6. میا پلیز 7. پخش زنده شــبکه 3 8. 
 ســامانه ثبت نام واکســن 9. عدل ایران 1۰. المپیک 2۰2۰ 
11. فال انبیا 12. آنتن 13. تلوبیون 14. قیمت طلای 18 عیار 

در بازار امروز تهران  15. سایت تامین اجتماعی 
ترندهای توئیتر فارسی تا ساعت 18 روز سه شنبه به نقل 

از صبارسانه:
1. روایت مرصاد 

2. تعویق کنکور ارشد، سلامتی داوطلبان ارشد، دیوان عدالت 
تعویق ارشد 

3. خوزستان، تهران، اعتراض، کرج، خوزستان تنها نیست 
4. به داد اساتید دانشگاه آزاد برسید، عزل طهرانچی معاونین، 

در دانشگاه آزاد چه خبر است
5. سعید ملایی
6. عید آسمانی
7. کادر سلامت

8. مجلس انقلابی 
9. حمایت اعتصاب اینترن شیراز، حقوق پزشکان 

این مطلب را بخوانید تا خواص 
منحصربه فرد چای را دست کم نگیرید

به گزارش خبرآنلاین، بیشــتر خواص چای ســیاه مربوط به 
آنتی اکسیدان های مختلف موجود در آن است و پلی فنول یکی 
از آنتی اکسیدان های اصلی است. چای سیاه مقدار کمی سدیم، 

پروتئین و کربوهیدرات را نیز داراست.
در این مطلب، با بخشی از خواص چای سیاه برای سلامتی بدن، 

پوست و مو آشنا می شوید.
  بهبود سلامت قلب

 فلاون های موجود در چای سیاه ممکن است در بهبود سلامت 
قلب مفید باشد. دانشــمندان تأیید کرده اند که نوشیدن سه 
فنجان )یا بیشتر( چای ســیاه در روز می تواند احتمال ابتلا به 
بیماری عروق کرونر قلب را کاهش دهد. علاوه بر این چای سیاه 
با کاهش احتمال مرگ ناشی از بیماری های قلبی و عروقی در 

ارتباط است.
   کاهش احتمال ابتلا به دیابت

 دانشمندان به این نتیجه رســیده اند که نوشیدن چای سیاه 
ممکن اســت به کاهش خطر ابتلا به دیابت نوع 2 کمک کند. 
چای سیاه حاوی کاتچین ها و فلاونوئیدهای مختلف است. این 
نوشیدنی پرطرفدار ممکن است حساسیت بدن به انسولین را 

بیشتر کند.
   باکتری زدایی

 بیشــتر باکتری ها می توانند باعث ابتلا به بیماری های عفونی 
و حتی موجب مرگ شوند. آنتی اکســیدان ها و سایر ترکیبات 
موجود در چای سیاه ممکن است خواص ضدباکتریایی داشته 
باشــند. مطالعه  دیگری عنوان کرد که چای های گوناگون از 

جمله چای سیاه ممکن است با باکتری ها مبارزه کند.
  جلوگیری از پیری زودرس پوست

 آنتی اکسیدان ها و پلی فنول های چای سیاه می توانند در برابر 
پیری زودرس و شکل گیری چین وچروک از پوست محافظت 
کنند. در یک مطالعه  حیوانی که روی موش های آزمایشگاهی 
بدون مو انجام شد، دانشمندان به این نتیجه رسیدند که چای 
ســیاه در قیاس با انواع دیگر چای ها، تأثیر بیشــتری در بروز 

چین وچروک دارد.
  تحریک رشد مو

 یک مطالعه  حیوانی انجام شده روی موش ها نشان داد استفاده  
موضعی از چای ســیاه به مدت دو هفته منجر به تحریک رشد 
مو می شود. بدین صورت که شما می توانید چای سیاه را که به 
دمای اتاق رسیده، روی موها و پوست سر خود بمالید. این کار 

به رشد مو کمک می کند.
  تسریع فرآیند بهبود زخم ها

 محققان مالزیایی در مطالعه  انجام شده روی موش های صحرایی 
به این نتیجه رسیدند که استعمال عصاره  چای سیاه روی زخم 
ممکن است سرعت فرآیند بهبود زخم را افزایش دهد. در این 
مطالعه نشان داده شد که عصاره  چای سیاه، کاهش التهاب و 

تولید کلاژن بیشتر را به همراه دارد.
 توجه کنید که چای سیاه را به طور مســتقیم روی زخم خود 
نمالید. بهتر است به جای اســتفاده  موضعی از چای سیاه، آن 

را بنوشید.
   سخن پایانی

 از دیگر خواص چای سیاه می توان بهبود سلامت استخوان ها، 
کاهش خطر ابتلا به بیماری پارکینســون، تقویت سیســتم 
ایمنی بدن، کاهش فشار خون، کاهش احتمال ابتلا به سرطان 
رحم، افزایش درخشندگی مو و برطرف کردن جوش را نام برد. 
حتماً این چای را مصرف کنید تا از مــواد مغذی و خواص آن 

بهره مند شوید.

  سلامت

  ترند

  قاب تاریخ 1
 تعطیلی خوش یمن عید قربان تا غدیر؛ پیش از مشروطه تمام تعطیلی های عید و عزا )به استثنای 

تعطیلات نوروز( با حساب قمری تعیین می شد و بیشتر جنبه مذهبی داشت. مهم ترین رویداد مذهبی 
عید قربان بود که هنوز هم به اهمیت خود باقی است. تنها در آن ایام عید قربان یک هفته تعطیل می شد. 

از عید قربان تا عید غدیر که به سلسله جلیله سادات تعلق دارد و در طول این یک هفته مردم مشغول 
گردش و مهمانی می شدند بازار تک و توک باز می ماند. اداراتی هم که وجود نداشت، فقط پستخانه و 

تلگرافخانه مرتب کار می کرد. مکتبخانه ها هم غالباً یک هفته تعطیل می کردند؛ چون معتقد بودند که 
تحصیل میان دو تعطیلی میمنت ندارد.

  قاب تاریخ 3
 34 سال پیش روز یكشنبه 4 مرداد 1366 ساعت یك بعدازظهر براثر بارش شدید باران و جاري شدن 
سیلاب در دره هاي دربند و گلابدره در شمال تهران این حادثه رخ داد. براثر سیل حدود 300 نفر كشته 

شدند و ۷۵۷ میلیارد ریال خسارت مالی وارد شد.

  
قاب تاریخ 2
آتیشا، اهواز- سال 
13۵6؛ بچه هاي قدیم 
اهواز حتما این چهره 
را به یاد دارند)جاسم( 
یك تومان مي گرفت 
براي سواري گرفتن 
از اسب و قاطري 
كه داشت. الان باید 
حدودا 60ساله باشد.
)عكاسباشي(

  
قاب تاریخ 4
 خرید و فروش 
بازي هاي  میكرو در 
تهران - دهه ۷0

پس از پذیرش قطعنامه 598 توسط ایران، رژیم بعثی به این 
نتیجه رسیده بود که ایرانی ها دیگر تاب مقاومت و حال جنگیدن 
ندارند. برای همین ارتشی را که با کمک غربی ها تازه تجهیز کرده 
بود از محور جنــوب به ایــران آورد تا در یک عملیات ســریع 
بخش هایی از خوزستان را اشغال کند تا بعداً بتواند در مذاکرات 
صلح برای تخلیه آن امتیاز بگیرد و از محور غرب هم منافقین را که 
ساکن عراق بودند، تجهیز کرد و فرستاد که هر چه می توانند در 
خاک ایران پیش بروند و امیدوار بود به حمایت مردمی از منافقین 
و نقشــه ریخته بود برای آنکه بتوانند انقلاب ایــران را در تهران 

شکست دهند!
صدام گفته بود: »بالاخره روزی خواهد رسید که برای جنگیدن 
کســی به کمک آنها نخواهد آمد و بعد از مدتی خواهید دید که 
چگونه مجاهدین خلق ]منافقین[ به اعماق خاک خودشان نفوذ 
خواهند کرد و همین طور پیوســتن مردم ایران را به صفوف آنها 
خواهند دید.«  مســعود رجــوی  هم گفته بود: »چــون عراق تا 
قصرشیرین و ســرپل ذهاب پیش رفته اســت و این بار نیاز به 
خط شکنی نداریم به راحتی می توانیم تا کرمانشاه برویم... از آن به 
بعد بر اساس تقسیمات انجام شده 48 ساعته به تهران خواهیم 
رسید... حالا ایران خیلی ضعیف شــده   و ما یکراست می رویم و 

تهران را می گیریم.«
تبریک پیروزی پیش از پیروزی!  مســعود رجوی فرماندهی 
منافقین را بر عهده داشت. اسم عملیات را هم گذاشته بود »فروغ 
جاویدان« و پیشــاپیش به خاطر پیروزی تبریک هم گفته بود؛ 
»مطمئن هستیم که پیروزیم و از هم اکنون من این پیروزی را به 
شما و خلق قهرمان ایران تبریک می گویم... ما نباید این فرصت 
تاریخی را از دست بدهیم. باید حمله کنیم و کارش را یکسره کنیم. 
رژیم دیگر نیروی جنگی لازم را ندارد و نمی تواند نیروی جبهه را 
تأمین کند... ملت دیگر از جنگ خســته شده اند و همه مخالف 
جنگ هستند و کســی به جبهه نمی آید. کســانی که در جبهه 
هستند افرادی هســتند که آنها را به زور از شــهرها و روستاها 
دســتگیر کرده اند و به جبهه فرســتاده اند و میلی به جنگیدن 

ندارند!«
کُردها جلوی شان ایســتادند: منافقین که اسم خودشان را 

گذاشته بودند »ارتش آزادیبخش« از مرزهای کرمانشاه وارد ایران 
شدند و شهرهای قصرشــیرین و ســرپل ذهاب و کرند غرب و 
اســلام آباد غرب را اشــغال کردند و به سرعت رســیدند به 3۰ 
کیلومتری غرب کرمانشاه. حالا چطور اینقدر سریع پیش آمدند؟ 
بخش عمده نیروهای ایرانی رفته بودند جبهه جنوب برای مقابله 
با یورش بعثی ها. منافقین هم که حدود پنج هزار نفر بودند و 12۰ 
تانک زرهی و 6۰ نفربر و 6۰۰ دستگاه انواع خودرو دیگر داشتند از 
غرب پیش می آمدند و البته گمان می کردند خیلی ها در ایران به 
آنها خواهند پیوست که اینطور نشد؛ به جایش گروه های مردمی 

از کُردها جلویشان ایستادند و پیشروی شان کمی کند شد.
روبه روی منافقیــن چه بود؟منافقین از اســلام آباد در جاده 
آسفالت می رفتند به سمت کرمانشاه و تند هم می رفتند تا اینکه 
رســیدند کجا؟ همان 3۰ کیلومتری غرب کرمانشــاه؛ »تنگه 
چهارزبر«  اینجا یک گروه از رزمندگان ایرانی منتظرشان بودند. 
چطوری؟ خیلی اتفاقی! نیروهای گردان قمربنی هاشم تیپ قائم 
)عج( سمنان که آماده بودند از خط مقدم بازگردند و بروند سمنان، 
شنیدند که دشــمن در حال پیشروی اســت و رفتند در تنگه 
چهارزبر و شبانه در مسیر جاده خاکریز زدند. حدود 7۰ نفر بودند 
و هنگام صبح گروه کوچک دیگری از رزمندگان به آنان پیوستند 
و همین ها جلوی منافقین را سد کردند و جلوی پیشروی شان را 
گرفتند. مقاومت جانانه ای هم کردند جلوی دشمن و بعدها رهبر 
انقلاب در سفر به سمنان یادشان را اینگونه گرامی داشتند: »تیپ 
قائم )عج( در عملیات مرصاد مهم ترین نقش را ایفا کرد. شنیدم 
نقش تیپ قائم )عج( در عملیات مرصاد آنچنان بود که اگر نبود، 
دشمن ممکن بود تا کرمانشاه بیاید. آنکه ایستاد؛ تیپ قائم )عج( 

بود. اینها در تاریخ می ماند.«
خب، جلــوی منافقین که ســد شــد دیگر کار تمــام بود؛ 
روبه روی شان »علی صیاد شیرازی« را داشتند و عملیات مرصاد 
را با رمز یاعلــی)ع( و تعداد کمــی نیروهای ایرانــی و بالگرد و 
هواپیمای جنگی و مقدار زیادی شــجاعت که رزمندگان ایران 
داشتند و مقدار بیشتری درایت جنگی و ایمان و توکل که صیاد 
داشت. عاقبت کار هم معلوم است؛ منافقین کاملًا شکست خوردند 

و تمام.)فارس(

  عملیات مرصاد ؛ چطوری سریع آمدند؟
چطوری متوقف شدند؟

پنج مرداد سال ۱۳۶۷  عملیات مرصاد  اجرا شد و چه عملیاتی! دشمن انداخته بود 
در جاده آسفالت و به تاخت می آمد سمت کرمانشاه و بعد می خواست برود همدان و 

قزوین و کرج و هدف نهایی هم تهران بود

مرتضی کلیلی   قاب  

   قاب مشاهیر
 بندر انزلي -  ۵ مرداد 13۵۲؛ جعفر اشرف کاشانی و مسیح مسیح نیا

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- محل ذخیــره کالا- بازیگر خانم فیلم 

آباجان
2- از صنایع دســتی  ایرانی- از پوشاک 

زمستانی-  از وسایل اعدام
3- ویتامین گوجه فرنگی - ماه-  گرفتاری 

و مخمصه- حرف پوست کنده
4- تکیه کردن- خودروی کره ای- آفتاب 

پرست
5- کشــور پرجمعیت- زرنگ و باهوش- 

جوینده عدالت
6- پول قدیمی- رســم کننده- ذرت بو 

داده شده
7- حمله ناگهانی-  درخشنده- میوه ای 

تابستانی
8-  گرفتنی از هوا - از ورزش های راکتی- 

گوشواره- خشم و قهر
9-  عدد مجهول- خجالتی- عاریتی

10- همنشــین و هم صحبت- واحدی در 
وزن- دیوار بلند

11- وقار و ابهت- برحسب تصادف- کیف 
سفری

12- واحد طول انگلیســی- ســوره ۵۳ 
قرآن کریم که ۶۲ آیه دارد- صاحب اختیار
13- قورباغه - گنجینه- میوه تابستانی- 

میان و وسط 
14- کوفتن- از کلمات شرط- متحد

15- از پیامبران- راهنمایی کردن
عمودي

 1- لیف ظرفشویی- نوعی داروخانه
2- نوعی روغن- ارتفاع- تنبل  جالیزی

3- مقابل خــوب- مقابل تنــدی - کار 
نسنجیده- سایه گاه

4- باقی  گذاشــتن- لبــاس- محل زانو 
زدن شتر

5- اهلی و دســت آموز- معادل فارسی 
ماکت- آب هدر رفته

6- روز بعد از امــروز-  پدر شــعر نو- از 
پوشاک مخصوص بانوان

7- نت سوم موسیقی - بردباری- پیام آور 
غیبی- پختنی شاطر

8- چرخ چاه- نان کلفت
9- نهیب- گرفتاران و دربندان- از آلات 

موسیقی-  واحد پول ژاپن
10- مدح کننده- جایگاه- ماهی فروش

11- بی شوق و بی میل- گرانبها- در قیمه 
می ریزند

12- ابر ســفید- ضعیف و رنجور- جمع 
ماده

13- رفوزه- جمع دلیــل- باطل کننده- 
علامت مفعولی

14- دوست و همدم- حاکم زمان حضرت 
داوود)ع(- مسجد تاریخی اصفهان

15- باستان شناسی- ناپسند شمردن 

ك
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روشندل

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
  روزی

زیان
 کلیه
 کندر

 ماضی
 نترس
 واشر

 هارپ

5 حرفي : 
 اسفرم

 آب تنی
تساهل
 تصادف
 تیشرت

 جادار
 دورگه

 سگدست
 سگرمه

 ضمایر
 گسترش

 گوریل
 مشابه

 مکتوب
6 حرفي : 

شبستان
 کم حواس

 نگاتیو
 یادگار

7 حرفي : 
 پشیمانی
 تروریست

8 حرفي : 
 پدرسالار
 جاروبرقی
 کارگردان
واسکازین 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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  نیشیای 

ژاپنی و 13 
ساله با مدال 

طلای خود 
در رشته 

اسکیت بورد 
زنان المپیک 
۲0۲0. عکس 
از خبرگزاری 

فرانسه.

 
نائومی اوزاکا، محبوب ترین ورزشکار 

ژاپن و شانس اول کسب مدال 
طلا در تنیس که در مرحله دوم 

این مسابقات، در مقابل تنیسور 
سوئیسی، شکست خورد. عکس از 

کیودو.   

    عبدالله الرشیدی، تیرانداز ۵۷ 
ساله کویتی که مدال برنز را کسب 

کرده است. عکس از خبرگزاری 
فرانسه. 

   به رغم هشدارهای ستاد ملی کرونا درباره شیوع پیک پنجم کرونا و پیدایش گونه جدید دلتا، بسیاری از مردم اصفهان با 
برداشتن ماسک، رعایت پروتکل های بهداشتی را کنار گذاشته و با آغوش باز به استقبال پیک پنجم کرونا رفته اند. تصویری از 

میدان نقش جهان را می بینید. عکس از محمد آذر برزین، ایسنا. 

  
کارا دلوین، بازیگر و خواننده بریتانیایی، در کنار یک 

خودروی فرمول یک در حاشیه مسابقات لندن پز 
گرفته است. عکس از مجله پیپل

   اعزام 1۵0 مخزن آبرسانی به سمت خوزستان 
توسط سپاه تهران  . عکس از پیام صادقی، پانا. 

    در حاشیه آیین تجلیل از مدال آوران مسابقات 
مچ اندازی قهرمانی بانوان کشور. عکس دریاناز زندی، 

ایمنا

   
یک عکس آتلیه ای 
از کودکان در غزه. 

عکس از ابراهیم 
فرج.  

   تیم میکس تپانچه بادی ١٠ متر ایران متشکل از جواد فروغی و هانیه رستمیان، دیروز ابتدا از مرحله 
مقدماتی صعود کرد اما در مرحله نهایی، در رده پنجم ایستاد و شانس صعود به فینال را از دست داد. عکس از 

خبرگزاری برنا. 

 
روز چهارم المپیک 
توکیو ۲0۲0 برای 
فیلیپین تاریخی 
بود. هیدیلین 
دیاز با قهرمانی در 
وزنه برداری منهای 
۵۵ کیلو نخستین 
مدال طلای تاریخ 
100 ساله فلیپین را 
به دست آورد. او با 
مجموع ۲۲4 کیلو 
)۹۷ کیلو در یک 
ضرب و 1۲۷ کیلو در 
دو ضرب( توانست 
رکورد المپیک را 
بشکند. )اطلاعات از 
جی پلاس(
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مدال های طلای مختلف بر گردن بوریس جانسون ولی البته برای خرابکاری هایش.از برگزیت گرفته تا مدیریت کرونا و البته دروغ هایی 
که مثلا در زمینه رسوایی بازسازی خانه اش می گویند گفته است. 

آمریکا کریسمس 
عراق را

 نخواهد دید
بیانیه مشترک   
درباره خروج 

نیروهای 
آمریکایی 

پس از سفر مصطفی الکاظمی به واشنگتن و دیدار او با 
بایدن و نیز دیدار وزرای خارجه عراق و آمریکا، بالاخره، 
جزئیات خروج آمریکایی ها از عراق مشــخص شد و 
وزارت خارجه عراق بیانیه مشــترک پایانی چهارمین 
دور گفت و گوهای استراتژیک با آمریکا را منتشر کرد. 
به گزارش ایلنا به نقل از بغداد الیوم، متن بیانیه به این 

شرح است:
»فواد حســین« وزیــر خارجــه عــراق و »آنتونی 
بلینکن« وزیر خارجه آمریکا ریاســت چهارمین دور 

گفت و گوهای استراتژیک را به عهده داشتند. 
دو طــرف بر اهمیــت ایــن مذاکرات کــه برتقویت 
شراکت استراتژیک بلند مدت در چارچوب توافق نامه 
استراتژیک  ســال ۲۰۰۸ و مســائل مهم مانند ثبات 
منطقه، بهداشــت عمومی، تغییر آب و هوا، بهره وری 
انرژی و استقلال آن  و همکاری های مختلف اقتصادی، 

فرهنگی و علمی متمرکز است، تاکید کردند. 
هیات های عراقی و آمریکایی همچنین بر مبانی مورد 
توافق در توافق نامه استراتژیک تاکید کردند و آمریکا 
نیز متعهد به پایبندی به حاکمیــت و قوانین عراق و 
تامین منابع مورد نیاز این کشور برای حفظ تمامیت 

ارضی آن شد.
دولت عراق نیز متعهد به حفاظت از نیروهای ائتلاف 
بین المللی حاضر در این کشور برای اهداف استشاری 

و آموزش به نیروهای عراق شد. 
دو طرف همچنین تاکید کردند که پایگاه های نظامی 
میزبــان نیروهای آمریکایــی و ائتــلاف بین المللی 
پایگاه  های عراقی هســتند نه آمریکایی و حضور این 
افراد صرفا برای حمایت از دولت عراق در مبارزه علیه 

گروه تروریستی داعش است. 
هیات های آمریکایی و عراقــی تاکید کردند که ادامه 

حضور نیروهای ائتلاف بین المللی محدود به مشاوره 
و آموزش و همکاری اطلاعاتی است و نیروهای جنگی 
خارجی از تاریــخ ۳۱ دســامبر ۲۰۲۰ از عراق خارج 

خواهد شد. 
دو طرف در پایان بر اراده خود بــرای حفظ و تقویت 
روابط اســتراتژیک دو جانبه در راســتای خدمت به 
منافع ملی هر دو کشــور و برقــراری ثبات در منطقه 

تاکید کردند.
پیش از این ایسنا به نقل از خبرگزاری آسوشیتدپرس 
و این خبرگزاری به نقل از یک مقام آمریکایی گزارش 
داده بود که طرح واگذاری ماموریت نظامی آمریکا که 
هدف علنی در مساعدت عراق در شکست داعش است،  
به نقش مشورتی، آموزشی همزمان با پایان سال جاری 
میلادی تبدیل می شــود و دیگر نیروهای آمریکایی 

نقش رزمی نخواهند داشت.

  سایت نگار   

 هواپیمای روسی، واکسن چینی و تلفن کره ای 
  رئیس سیا: ممکن است هیچ وقت خاستگاه کرونا مشخص نشود؛ »ویلیام 
برِنز« مدیر ســازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )ســیا( گفت ممکن اســت هرگز 
درخصوص خاســتگاه ویروس کرونا جمع بندی قاطعی حاصل نشــود. به نوشته 
خبرگزاری »شــینهوآ«، برنز در مصاحبه ای، به این سوال که آیا شواهدی در مورد 
ساخته شدن ویروس کرونا در آزمایشگاه شــهر »ووهان« چین وجود دارد پاسخ 
داد: »پاسخ صادقانه این اســت که نمی توانیم جمع بندی قاطعی ارائه کنیم که آیا 
خاستگاه این ویروس به حادثه ای در یک آزمایشگاه بازمی گردد یا اینکه خاستگاه 

آن انتقال از حیوانات آلوده به انسان است«. )فارس(
  آمریکا چند نظامی در المپیک دارد؟ ۱9 نظامی آمریکایی در کاروان المپیکی 
این کشــور در المپیک ۲۰۲۰ توکیو حضور دارند. به نقل از وب ســایت دیفِنس 
آمریکا، ۱7 نظامی ارتش، یک تفنگدار دریایی و یک مامور گارد ســاحلی در میان 
بیش از 6۰۰ عضو کاروان آمریکا در المپیــک ۲۰۲۰ توکیو حضور یافته اند. 7تن 
از این ورزشکاران زن و ۱۲ تن دیگر مرد هســتند و در رشته های مختلف کشتی، 
تیراندازی، قایق سواری، دو و میدانی، پنجگانه و اسکیت در المپیک و پارا المپیک 
شرکت خواهند کرد. ایالات متحده آمریکا با بیش از 6۰۰ ورزشکار بیشترین نفرات 

اعزامی را در میان کاروان های اعزامی به المپیک ۲۰۲۰ توکیو دارد.
  تلفن دو کره دوباره وصل شــد؛ خبرگزاری یونهاپ کره جنوبــی به نقل از 
دفتر ریاست جمهوری ســئول گزارش داد، خط تماس برون مرزی میان سئول و 
پیونگ یانگ دیروز سه شنبه پس از قطع شــدن در سال گذشته، دوباره وصل شد. 
خط ارتباطی میان سئول و پیونگ یانگ در ژوئن سال گذشته با اقدام کره شمالی 
علیه آنچه تلاش فعالان برای ارســال اطلاعیه های ضد پیونگ یانگ به آن ســوی 
مرز توصیف می کرد، قطع شــد. علاوه بر این، در گــزارش یونهاپ به نقل از پارک 
سو-هیون، دبیر روابط عمومی کاخ آبی آمده است که رهبران دو کره از ماه آوریل 
نامه های شخصی رد و بدل می کردند و هدفشان ارتقای مناسبات میان این دو کشور 

بود و در نهایت روی احیای خط تلفن مستقیم توافق کردند. )ایسنا(
  روسیه هواپیمای روز رستاخیز می ســازد؛ بنابر گزارشی که توسط آژانس 
خبری دولتی RIA منتشر شده است، روسیه ساخت یک نسخه به روزرسانی شده 

از مرکز فرماندهی هوایی فوق محرمانه خود با نام مستعار هواپیمای روز رستاخیز 
را آغاز کرده است. هواپیماهای روز رستاخیز فعلی روسیه که بر مبنای هواپیمای 
ایلیوشین ایل-۸۰ شــکل گرفته اند، در دهه ۱9۸۰ توسعه یافته اند و برای خروج 
اضطراری رئیس جمهور روسیه و دیگر مقامات بلند پایه کشور در صورت بروز یک 
درگیری هسته ای طراحی شــده و به آنها اجازه ارسال دستورات به نیروهای روی 
زمین را می دهد. کابین این هواپیماها تقریبا بدون پنجره هســتند تا در برابر آثار 
یک انفجار هسته ای ایمن باشند. نســخه جدید هواپیمای روز رستاخیز بر مبنای 
مدل ایلیوشین ایل-96-4۰۰ام شکل می گیرد و در حال حاضر ساخت یک فروند 
از آن در شــهر ورونژ روســیه در مجموعه ای نظامی-صنعتی آغاز شده است. این 
هواپیما همانند مدل های پیشــین توانایی سوخت گیری در آســمان را دارد و با 
جت های جنگنده همراهی می شود. انتظار می  رود افزون بر پیشرفت فنی نسبت به 
هواپیمای ایل-۸۰، مدل جدید ایل-96-4۰۰ام از برد پروازی تقریبا دو برابر بیشتر 
برخوردار باشد. سامانه رادیویی این هواپیما نیز امکان ارسال دستورات هسته ای به 
هواپیماهای استراتژیک، لانچرهای متحرک و سیلوهای موشکی و زیردریایی های 

روس در شعاع 6,۰۰۰ کیلومتری را فراهم می کند. )عصر ایران(
  واکسن چینی تقویتی می خواهد؛ بررســی های آزمایشگاهی حاکی از آن 
است که آنتی بادی واکسن کروناویروس سینوواک پس از شش ماه از بین می رود 
و تزریق دُز تقویتی می تواند کمک کننده باشــد. نتایج این بررسی نشان می دهد: 
آنتی بادی های تولید شده با تزریق واکسن سینوواک از حدود شش ماه پس از تزریق 
دُز دوم در اکثر دریافت کنندگان واکسن به کمتر از آستانه آن کاهش پیدا می کند 
و تزریق دُز سوم می تواند اثربخشــی آن را تقویت کند. محققان چینی یافته های 
به دست آمده را بر اساس مطالعه نمونه خون افراد سالم ۵9- ۱۸ سال منتشر کردند. 
در این مطالعه مشخص شد افرادی که دو دُز واکســن را با فاصله دو یا چهار هفته 
دریافت کرده اند، پس از گذشت شــش ماه به ترتیب تنها از ۱6.9 و ۳۵.۲ درصد از 
سطح آنتی بادی خنثی کننده ویروس کرونا، بالاتر از آستانه برخوردار بودند. این 
ارزیابی براســاس داده های دو گروه و با حضور بیش از ۵۰ داوطلب بوده است، در 

حالیکه در این مطالعه دُز سوم به ۵4۰ داوطلب تزریق شد. )ایسنا(

بمب خبری ازدواج نجوا کرم

صحبت های نضال الاحمدیه، مجری لبنانی و کویتی الاصل در برنامه 
»یک سوال خجالت آور« در فضای مجازی مورد توجه قرار گرفته 

است. این مجری در این برنامه گفته نجوی کرم، گرفتار محبت یک 
مرد ثروتمند عرب شده که جایگاه و ثروتی بالاتر از خود کرم دارد و 

این ازدواج در روزهای آینده اعلام خواهد شد. حالا در فضای مجازی 
طوفانی به پا شده که این جوان ثروتمند که بهتر از یوسف حرب، 

همسر سابق کرم است؛ کیست؟ 
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چه کسی به نجف حمله کرد؟
فرماندهی گردان دوم تیپ امام علی)ع( عصر دوشنبه در بیانیه ای از حمله 
راکتی به وســیله پهپاد به یک انبار مهمات در پایگاه الدیوک، خبر دادند و 
حتی مدعی زخمی شدن 4 نفر شــدند. منابع نزدیک به گروه های مقاومت 

می گویند این حملات را پهپادهای رژیم صهیونیستی انجام دادند. 
وین مارتو سخنگوی ائتلاف آمریکایی در عراق در توئیتی نوشت: ائتلاف و 
ایالات متحده آمریکا در 4۸ ساعت گذشته هیچ حمله ای در عراق و سوریه 
انجام نداده اند. این در حالی است که منابع نزدیک به مقاومت عراق می گویند 
این حملات پهپادی را رژیم صهیونیستی انجام داده است. در همین حال، 
هسته اطلاع رسانی عراق مدعی شد این انفجارها ناشی از انبار کردن نادرست 

مهمات و افزایش حرارت هوا رخ داده است.
این ادعای هسته اطلاع رســانی عراق با واکنش هایی در رسانه ها و به ویژه 
شــبکه های اجتماعی عراقی روبه رو شده اســت. برخی کاربران با استناد 
به گزارش های ســابق و غیر دقیق خواندن ســوابق اطلاع رسانی این مرکز 
به انفجار تروریســتی الکاظمیه اشــاره کردند که در ابتدا از ســوی هسته 
اطلاع رسانی امنیتی ناشی از انفجار کپسول گاز عنوان شد. همچنین کاربران 
شبکه های اجتماعی به انفجار اخیر شهرک صدر اشاره کرده اند که در ابتدا 
علت آن از سوی هسته اطلاع رسانی امنیتی، بمب کارگذاری شده اعلام و 

سپس اذعان شد که انفجار مذکور انتحاری بود.

  حادثه روز

     
  کیوسک

وال استریت ژورنال عکس یک خود 
را به شبه کودتای تونس اختصاص 
داده است. 

نیویورک تایمز در ادامه رویکرد ضد چین 
خود، این بار سیل را بهانه ای برای انتقاد از 

این کشور کرده است. 

 این عکس از این دیدار مورد توجه قرار گرفته که در آن بایدن، هشدارهایی نسبت به حملات نیروهای نزدیک به ایران در عراق به مواضع آمریکایی ها و همچنین احتمال تلافی آن را روی 
کاغذ نوشته و ظاهرا بدون قصد قبلی آن را رو به عکاسان گرفته است. 

بیشترین میزان درصد 
واکسیناسیون 

بیشترین میزان تعداد واکسیناسیون
 )میلیون نفر(

پنج کشور با بیشترین میزان 
افزایش متوفی )26 جولای(

پنج کشور با بیشترین میزان 
افزایش مبتلا )26 جولای(

۱67,۰7 امارات ۱ میلیارد و ۵7۰ میلیون چین ۱4۸7 اندونزی ۳۵۸۱6 آمریکا

۱۳۵,۱۵ اروگوئه 44۱,9۱ هند 7۲7 روسیه ۳۱۸۱4 ایران

۱۳۳,9۳ بحرین ۳4۲,۲۱ آمریکا ۵۸7 برزیل ۳۰۸44 هند

۱۲۳,۵6 بریتانیا ۱۳4,۵4 برزیل 4۱۸ هند ۲۸۲۲۸ اندونزی

۱۰۸,79 چین ۸9,74 آلمان ۳96 میانمار ۲4۸۵۵ بریتانیا
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